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استاندار فارس: 

همچنان منتظر گزارش 
ارزیابی مدیران

 از سوی اصحاب 
رسانه هستم

خدمات مشتریان به بانک ها 

هر شــش ماه یا یک سال یکبار پیامکی از بانک ها دریافت 
می شــود با این محتوا که مشــترک گرامی بانک دوره 
ســرویس اطلاع رسانی پیام با کسر کارمزد شما در تاریخ 
فلان به پایان می رســد و به صورت خــودکار برای یک 
دوره 12 ماهه تمدید می شود به این منظور مبلغ ... ریال 
کســر می گردد. این پیامک های برداشت وجه از حساب 
مشــتریان بانک ها در حالی است که بابت هر انتقال بین 
بانکی ارقام متفاوتی از حساب های مشتریان کم می شود. 
داســتان پیامک های بانک ها و دریافت مبلغی از حساب 
مشتریان بابت خدمت شاید شبیه به یک طنز تلخ باشد 
و بیشــتر باید گفت این مشتریان هستند که به بانک ها 
خدمات می دهند تا بانک ها به صاحبان حساب خود! در 
این یادداشت کوتاه به چند نمونه از رفتار بانک ها بصورت 

طنز خواهم پرداخت.
در این یادداشــت تمام نمونه ها طنز اســت اما نشــان 
می دهــد برخی از دریافت خدمات بانک ها از مشــتریان 
طنزگونه اســت از همان ابتدای ورود به بانک. ســکانس 
اول مشــتری گرامی مبلــغ 1۰۰۰۰ ریــال بابت کاغذ 
فیش نوبت دهی از حســاب شما کســر شد. چرا!یک بار 
دیگر بگوید بابت پاســخ از حساب شما مشتری پرسش 
مبلغی کسر می گردد مشتری گرامی مبلغ 1۰۰۰۰ ریال 
بابت اســتفاده شــما از امکانات صوتی و تصویری بانک 
از حســاب شما کسر شــد. اما چه امکاناتی شاید دیدن 
برنامه های شــبکه خبر رو از تلویزیون بانک را منظورش 
است. مشــتری گرامی مبلغ 1۰۰۰۰ ریال بابت استفاده 
از امکانات رفاهی بانک از حساب شما کسر شد. امکانات 
رفاهــی چیه؟همیــن صندلی که روش نشســتی دیگه 
امکانات رفاهی محسوب میشه. لابد با خود می گوید باید 
بانک را تغییر بدهم اما من چند تا بانک دیگه هم حساب 
دارم. تــازه این بانک از همشــون کمتر می گیره. یکی از 
بانک ها به خاطر اینکه بیرون همون بانک، پشــت تلفن 
گفته بودم جلو  بانک فلان جا منتظرتم به خاطر استفاده 
از اســم بانک موقع آدرس دادن، کارمزد از حسابم کسر 
کرد. در حالی که در حال نوشــتن این یادداشت هستم 
پیامک دیگری آمد! مشتری گرامی مبلغ 1۰۰ هزار ریال 
به علت تبلیغات منفی علیه بانک از حســاب شما کسر و 

تا اطلاع ثانوی حساب شما مسدود خواهد شد. 7

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی 
استانداری فارس:

به سمت هر کسی که 
بتواند به مردم و نظام 

خدمت کند دست یاری 
دراز می کنیم سخنگوی شهرداری شیراز در چهارمین گزارش هفتگی عملیات آسفالت اعلام کرد: 

آسفالت  بیش از ۵۱ هزار مترمربع معابر طی هفته چهارم 
عضو شورای شهر و ناظر ستاد اربعین در شهر شیراز بیان کرد: 

777خدمت رسانی شهرداری شیراز به زائران تا بعد از اربعین حسینی

خودروهای خارجی نیامده حاشیه  ساز شدند

ویـراژ 
فرسـوده ها 

 بیســتم اردیبهشــت ماه امســال ســازمان حمایت 
مصرف کننــدگان و تولیدکننــدگان در نامــه ای بــه 
ســایت های اینترنتی معاملات خودرو )خرید و فروش 
خودرو در بازار آزاد( دســتور داد به منظور ساماندهی 

خــودرو  تا اطلاع ثانوی از درج بــازار 

قیمت خودروها اعم از صفر و کارکرده خودداری کنند.  
در این نامه تأکید شــده بود که قیمت های درج شده 
ضمن اینکه نباید از سقف قیمت اتحادیه نمایشگاه داران 
و فروشندگان خودرو تجاوز کند، برای خودروهایی که 

صفحه 7قیمت توسط اتحادیه بارگذاری...

بی وفایی شهریور به دنیای شعر و روزنامه نگاری فارس

 »محمد تقی زرین چنگ« 
درگذشت
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رئیس ستاد اربعین:
 زائران اربعین نسبت به سال 

قبل ۱2 درصد افزایش داشته اند
 مجید میراحمدی، رئیس ســتاد اربعین گفت: 
با اشــاره به آخرین آمارها از حضور ایرانیان در 
راهپیمایی اربعین، اظهار کرد: وضعیت بســیار 
خــوب و اطمینان بخشــی را در همه مرزهای 

شش گانه شاهد هستیم. مرز شلمچه...

معاون اول رئیس جمهور بیان کرد:
 اتصال خطوط ریلی ایران تا 

دریای مدیترانه
محمد مخبر، معاون اول رئیس جمهور گفت: 
راه آهن شــلمچه ـ بصره با همراهی دو کشور 
ایران و عــراق حداکثر تا دو ســال آینده به 
ســرانجام می رسد و امیدواریم برای دو کشور 

و همچنین سایر کشورهای منطقه ...

رئیس شورای فقهی بانک مرکزی: 

سیستم بانکی باید به سیستم بانکداری بدون ربا بازگردد
صفحه5
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سخنگوی دولت: 
جوانان ایرانی بن بست 

نمی شناسند
علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت گفت: 
جوانان ایرانی در حوزه هایی که نیاز کشــور 
است، بن بست نمی شناسند و همواره در حال 
نوآوری هستند. علی بهادری جهرمی و دبیر 

هیئت دولت جمهوری اسلامی... 2

جزییات واردات خودرو در 5 ماهه امسال؛
۱۲۱۸ دستگاه خودروی وارداتی 

ترخیص قطعی شد
ایرنــا- گمرک ایــران اعلام کرد: تعداد 121۸ دســتگاه 
خودروی ســواری خارجی )وارداتی( در پنج ماهه امسال 
پس از انجام تشــریفات گمرکــی از گمرکات ترخیص و 
وارد کشــور شده است. ارزش این تعداد خودروی سواری 
وارداتی به میزان 25 میلیون و ۳71 هزار دلار بوده است.

در پنج ماهه نخست سال 1۴۰2، یازده گمرک در واردات 
خودرو سواری فعال بودند که از بین این گمرکات، گمرک 
شهید باهنر بندرعباس با ترخیص تعداد ۴۸5 دستگاه در 
جایگاه اول و گمرکات غرب تهران با تعداد ۴۳1 دستگاه 
و گمرک شــهریار )تهران( با 1۳1 دســتگاه در رتبه های 

بعدی قرار گرفتند.
بر همین اساس در پنج ماهه سال جاری در مجموع تعداد 
دو هزار و ۳2۳ دســتگاه خودروی سواری نو در گمرکات 
اظهار شده است که از این تعداد یک هزار و 21۸ دستگاه 
ترخیص قطعی و وارد کشور شده است و تعداد یک هزار 
و 1۰5 دستگاه نیز به گمرک اظهار و در جریان تشریفات 

ترخیص قرار دارد.
بر اساس این گزارش بیشترین تعداد خودروهای سواری 
در جریان تشــریفات ترخیص واردات بــه گمرک غرب 
تهران با 7۶۰ دســتگاه اختصاص دارد و گمرکات شهریار 
)تهــران( با 1۹۳ دســتگاه و قزوین با 72 دســتگاه در 

رتبه های بعدی قرار دارند.

متقاضیان واردات خودرو نیازی به 
خرید خودرو فرسوده ندارند

 صداوسیما، مهران سالاریه، رئیس ستاد نوسازی ناوگان 
و اســقاط خودرو های فرســوده گفت: اشخاص حقیقی و 
حقوقی که قصــد واردات خودرو دارنــد نیازی به خرید 

خودرو فرسوده ندارند.
وی گفت: حجم قابل توجهی گواهی اســقاط از سال های 
گذشــته در ســبد مراکز اسقاط انباشــت شده است که 
پاســخگوی نیاز واردات و تولیدکنندگان داخلی خودرو 

است.  
رئیس ستاد نوسازی ناوگان و اسقاط خودرو های فرسوده 
ادامه داد: اشــخاص حقیقی کــه متقاضی واردات خودرو 
هستند هیچ نیازی به داشتن خودرو فرسوده به نام خود 

ندارند.
رئیس ســتاد نوســازی نــاوگان و اســقاط خودرو های 
فرســوده، افزود: بر اســاس برنامه ریزی انجام شده برای 
تمام واردکنندگان خــودرو اعم از حقیقی و حقوقی پس 
از واردات خــودرو و ترخیص از گمرک، گواهی اســقاط 
تخصیص داده خواهد شد و هیچ نگرانی در این خصوص 

وجود ندارد. 
محمود مشــهدی شــریف رئیس انجمن مراکز اسقاط و 
بازیافت کشــور هــم به خبرنگار ما گفــت: قیمت واقعی 
خودرو فرسوده بین ۳5 تا ۴2 میلیون تومان است، مردم 

فریب فضای مجازی را نخورند. 
وی درباره قیمت واقعی خودرو فرســوده افزود: در چند 
روز گذشته در سامانه های خرید و فروش، قیمت خودرو 
فرســوده به طور نجومی افزایش یافته، مردم باید بدانند 

این قیمت ها کاملًا ساختگی است. 

اضافه شدن ۳۰۰ هزار دانش آموز 
اتباع خارجی از اول مهر به مدارس

صدا و سیما، مهدی 
نایب  اســماعیلی، 
کمیســیون  رئیس 
آمــوزش مجلــس 
براســاس  گفــت: 
گزارش ها،  برخــی 
تحصیلــی  ســال 
آینــده حدود ۳۰۰ 

هزار دانش آموز از اتباع خارجی در انتظار دریافت خدمات 
تحصیلی در کشور هستند. وی با اشاره به هزینه 1۰ هزار 
میلیارد تومانی سالانه ایران برای دانش آموزان اتباع گفت: 
تعداد قابل توجهی از اتباع کشــور های همسایه در ایران 
اسلامی سکونت دارند افزود: در راستای وظایف راهبردی 
و منش بشردوســتانه ما، شایســته اســت دانش آموزان 
کشــور های خارجی که در کشور ما سکونت دارند، نیز از 
تعلیم و تربیت و سوادآموزی محروم نمانند؛ لذا مسئولان 
کشور و وزارت آموزش و پرورش تحت پوشش بردن این 

دانش آموزان را هم در دستور کار خود قرار داده اند. 
وی با تأکید بر اعلام پرداخت اعداد و ارقامی که برخی از 
ســازمان های بین المللی برای پوشش و تأمین این هزینه 
مطــرح می کنند، افــزود: طبیعتاً این عدد هــا کفاف آن 
آموزش و پرورشی که در کشور ما برای این دانش آموزان 
انجام می پذیرد را ندارد و باید تدابیر و اقدامات لازم برای 

تامین این هزینه ها اتخاذ شود. 

ایسنا، ســردار رضا بنی اسدی فر، رئیس پلیس پیشگیری فراجا با بیان 
اینکــه امنیت کامل در روند ســفر زائران اربعین برقرار اســت، گفت: 
خدمت گذاری پلیس تا بازگشــت آخرین زائر حسینی به کشور ادامه 
خواهد داشــت. وی با اشــاره به اقدامات پلیــس در مأموریت اربعین 
ســال جاری، گفت: عظمت، تقدس و احترام اربعین شــهادت سرور و 
سالار شــهیدان به اندازه ای اســت که اگر خدمت رسانی در این آیین 
معنوی با وقفه ای مواجه می شــود یا احیانا مشــکلی حادث شــود با 
 عنایــت خداوند متعال و به دســت حضــرت اباعبدا... الحســین )ع( 
مرتفع می شــود. وی با اشــاره به اینکه از جمله مسئولیت های پلیس 
پیشگیری فراجا در مأموریت اربعین امسال برقراری امنیت محورهای 
مواصلاتــی و پایانه هــای مرزی چندگانه اســت، افزود: بــا راه اندازی 
ایســتگاه های بازرسی ثابت و موقت در مســیرهای منتهی به مرز به 
منظور مدیریت لایه به لایه و پیشگیری از ازدحام جمعیت در پایانه ها و 
فعالیت شبانه روزی گشت های خودرویی، موتوری و پیاده امنیت طول 
 مســیر در تمام نقاط و راه های اصلی و فرعی و پایانه های مرزی تأمین 

شده است. 
بنی اسدی فر به نظارت مستمر و هدفمند تیم های ناظر اعزامی از سوی 
پلیس پیشگیری به منظور پایش فرآیند انتظام بخشی ماموریت اربعین 
حســینی اشــاره کرد و گفت: در طول چند روز گذشــته که وضعیت 
محورها و مسیرهای تردد زائران در استان های هدف را به صورت میدانی 
مورد رصد قرار دادیم، بحمدا... امنیت کامل همچنان در مسیر تردد و 
محورهای مواصلاتی اســتان های هدف در اربعین حسینی برقرار است 

و کارکنان بومی اســتان های درگیر در این مأموریت و سایر واحدهای 
کمکی اعزامی از پلیس پیشــگیری انتظامی استان ها با هوشیاری لازم 

مأموریت های محوله را به احسن وجه انجام می دهند.
فرمانده قرارگاه  ابوذر اربعین حســینی پلیس پیشگیری با اعلام اینکه 
برای مدیریت امنیت مسیر بازگشت زائران نیز تدابیر ویژه ای اتخاذ شده 
اســت، ادامه داد: علاوه بر اجرای طرح های انتظام بخشی، تلاش شده 
اســت تا دوربین های کنترلی طول مسیر نیز برای پوشش نامحسوس 
به کار گرفته شــود و افزون بر این تمام راه های فرعی نیز زیر پوشش 
انتظامی قرار دارد تا پلیس تسلط کاملی بر راه های مواصلاتی و مدیریت 

راه ها داشته باشد.
 بنی اســدی فر با توصیه به زائران در طول مسیر پیاده روی، توقفگاه ها 
و محورهــای مواصلاتــی گفت: زائران عزیز در صــورت مواجه با افراد 

یا موضوعات مشــکوک مراتب را به مرکز فوریت های پلیســی 11۰ یا 
ماموران مستقر در صحنه اطلاع رسانی کنند.

رئیس پلیس پیشگیری فراجا همچنین تأکید کرد: مأموریت پلیس و در 
واقع نهضت خدمت رسانی و تکریم زائران سالار شهیدان توسط پلیس تا 

زمان بازگشت آخرین زائر به کشور عزیرمان ادامه دارد.
مواکب به خدمات رسانی خود پس از اربعین ادامه دهند

معاون اول رئیس جمهور گفت: موکب های ایرانی باید تا ۴ یا 5 روز پس 
از اربعین نیز به خدمت رسانی خود ادامه دهند.

محمد مخبر در جلســه جمع بندی سفر به خوزستان، ضمن تسلیت 
ایام اربیعن حسینی، اظهارکرد: در بحث اربعین حسینی آسیب شناسی 
از سال گذشــته انجام و پس از آن برنامه ریزی بسیار خوبی برای رفع 

نواقص انجام شد که همه این اقدامات یک الگو شده است.
وی افزود: سال گذشته مردم ساعت ها در مرزها گرفتار بودند به شکلی 
که مجبور بودیم برای مثال در مرز مهران به صف های کیلومتری مردم 
به شکل هوایی آب و غذا برسانیم.  معاون اول رئیس جمهور گفت: دولت 
با مســئولیت شــخص رئیس جمهور بر روی نقاط آسیبی که در سال 
گذشته به ویژه در بحث زیرساخت ها وجود داشت، وقت کافی گذاشت 

و برنامه ریزی کرد تا مسائل و مشکلات را مرتفع کند.
مخبر با بیان اینکه دولت و وزارت راه و شهرسازی در اربعین امسال کار 
فوق العاده ای انجام داده است، عنوان کرد: چهارخطه شدن مسیرهای 
منتهی به مرزها و هزینه کرد بیش از 7۰۰ میلیارد هزینه در بحث فنی 

و مهندسی محورها طی ۴ ماهه یک کار بزرگ است. 

ایرنا- داود منظور، رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
کشــور با تأکید بر اینکه دغدغه دولت ســیزدهم، 
حل مشــکلات مردم، تأمین امنیت، آسایش و رفاه 
بیشتر است، گفت: فرمایشــات ارزنده مقام معظم 
رهبری در تقدیر از عملکرد اقتصادی و دستاوردهای 
دوساله دولت سیزدهم، همچون تزریق خون تازه در 

رگ های دولت است.
وی اظهار داشــت: دیدار روز چهارشــنبه )هشتم 
شــهریورماه( رئیس جمهور و اعضای هیئت دولت با 
مقام معظم رهبری به مناسبت هفته دولت و سالروز 
شــهادت شــهیدان رجایی و باهنر، فرصت بسیار 
مغتنمی بود کــه ضمن ارائه گزارشــی از عملکرد 
دوساله دولت توسط رئیس جمهور به محضر معظم 
له، اعضای دولت در جریان تحلیل ها و دیدگاه های 
 راه گشــای ایشــان درباره مســائل مختلف کشور 

قرار بگیرند.
وی ضمن قدردانی از فرمایشات مقام معظم رهبری 
مبنی بر پیشرفت تعداد قابل توجهی از شاخص های 
اقتصاد کلان، افزود: دولت مردمی ســیزدهم، خود 
را متعهــد به تحقق آرمان هــای گران بهای انقلاب 
اسلامی در خصوص تحقق عدالت و رفاه برای آحاد 
مردم می دانــد. معاون رئیس جمهور ادامه داد: تمام 

هم و غــم اعضای دولت، به ویژه تیم اقتصادی، پس 
از جلب رضایت خداوند متعال، عملیاتی ســاختن 
منویات مقام معظم رهبری در حوزه معیشت مردم 

و کاهش مشکلات اقتصادی کشور است.
منظور گفت: کســب ایــن دســتاوردها در دولت 
سیزدهم جز با توکل به خداوند متعال و بهره گیری 
از توان داخلی و ظرفیت های کارشناسی و مردمی و 
پایبندی به اصول علمی و تخصصی حاصل نمی شد 
و دولت سیزدهم اعتماد کم نظیر رهبری و همراهی 
و همدلی مردم با دولت را ســرمایه ای بزرگ برای 

خود می داند.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشــور تأکید کرد: 
فرمایشــات ارزنده مقام معظم رهبری در تقدیر از 
عملکرد اقتصادی و دســتاوردهای دوســاله دولت 
ســیزدهم، همچون تزریق خون تــازه در رگ های 
دولت بود و تک تک اعضای هیئت دولت، رهنمودها 
و تذکرهــای ایشــان را نصب العیــن فعالیت خود 
می داننــد. وی گفت: دغدغه دولت ســیزدهم، حل 
مشکلات مردم، تأمین امنیت، آسایش و رفاه بیشتر 
اســت و اعضای دولت خود را متعهد می دانند با کار 
و کوشش شــبانه روزی و جهادی، زندگی را به کام 

مردم کشور شیرین تر کنند.

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور اظهار کرد:

عملیاتی ساختن منویات رهبری در حوزه معیشت 
مردم و کاهش مشکلات اقتصادی

رئیس پلیس پیشگیری فراجا:

 تداوم خدمات پلیس تا زمان بازگشت آخرین زائر

صفحه 3

با نهایت تألم و تأثر، به اطلاع کلیه اهالی رســانه، فرهنگ وران و 

هنرمندان اســتان فارس می رساند؛ مراسم تشــییع و تدفین استاد 

شادروان محمدتقی زرین چنگ شیرازی، شاعر و پیشکسوت رسانه کشور، رئیس خانه مطبوعات 

فارس و معاون سردبیر روزنامه »خبرجنوب« از ساعت 8:30 دقیقه صبح روز دوشنبه ۱3 شهریورماه 

جاری از مقابل تالار حافظ اداره کل فرهنگ و ارشاداســلامی فارس به سمت دارالرحمه شیراز 

برگزار می گردد. همچنین مراســم ترحیم و بزرگداشت آن پیر فرزانه از ساعت ۱6 الی ۱7:30 

دقیقه همان روز در مسجد دانشگاه شــیراز واقع در میدان ارم برپا می باشد. حضور دوستان 

گرامی تسلی بخش خاطر بازماندگان و آرام بخش روح آن زنده یاد خواهد بود. 

خانواده مرحوم مغفور زرین چنگ شیرازی 
خانه مطبوعات و رسانه های استان فارس

از شمار دو چشم یک تن کم 
وز شمار خرد هزاران بیش

در دوازدهمین گام از جهش عمرانی کلان شهر شیراز؛ 

۴7 پروژه محرومیت زدایی با اعتبار 2۵00 میلیارد ریال در شیراز به بهره برداری رسید 

رنگ باختن محرومیت از ۴0 محله شیراز



سخنگوی دولت: 
جوانانایرانیبنبستنمیشناسند

ایســنا- علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت گفت: جوانان ایرانی 
در حوزه هایی که نیاز کشــور است، بن بست نمی شناسند و همواره در 

حال نوآوری هستند.
علی بهادری جهرمی و دبیر هیئت دولت جمهوری اســامی ایران در 
بازدید از نمایشــگاه صنعت دفاعی اظهار کرد: بازدید از این نمایشگاه 
و دیدن پیشــرفت های عزیزانمان در وزارت دفاع، باعث افتخار و غرور 

ملی است.
ســخنگو و دبیر هیئت دولت جمهوری اســامی ایران با بیان این که 
 »جوانان، مردان و زنان ایرانی در حوزه هایی که نیاز کشــور اســت، 
بن بست نمی شناسند و همواره در حال نوآوری هستند افزود: علی رغم 
همه تحریم ها، خرابکاری ها و مشــکاتی که دشمن برای جلوگیری از 
پیشرفت کشــور انجام می دهد، جمهوری اسامی ایران در حوزه های 
مختلف اعم از پهپادی، موشــکی و. .. در مســیر پیشرفت قرار دارد و 
این امر نشــان دهنده این است که اگر جوان ایرانی اراده کند قطعاً به 

نتیجه می رسد.

معاون اجرایی رئیس جمهور: 
بیشاز۵۴۰۰واحدتعطیلونیمهتعطیلبهچرخه

تولیدبازگشت
ایسنا- معــاون اجرایی رئیس جمهور در توییتی نوشت که در دوسال 
گذشــته بیش از ۵۴۰۰ واحد تعطیــل و نیمه تعطیل به چرخه تولید 

بازگشت.
متن توییت محسن منصوری به شرح زیر است:

 از موارد مهم مورد  تمجید رهبر معظم انقاب از عملکرد دولت مردمی، 
راه اندازی کارگاه های تعطیل شــده بود: »چند هزار کارخانه تعطیل یا 
نیمه تعطیل راه افتاده؛ این خیلی مهم اســت« مفتخریم که با تاش 
مجموعه  دولت ســیزدهم، در دوسال گذشــته بیش از ۵۴۰۰ واحد 

تعطیل و نیمه تعطیل به چرخه تولید بازگشت.

معاون گردشگری کشور خبر داد:
ایرانعضومؤسساتحادیهبینالمللیگردشگری

جادهابریشمشد
مهر- علی اصغر شــالبافیان، معاون گردشگری کشور از عضویت ایران 
به  عنوان عضو مؤسس در ائتاف بین المللی شهرهای گردشگری جاده 

ابریشم ۲۰۲۳ خبر داد.
معاون گردشــگری کشــور با اشــاره به اتحاد بین المللی شــهرهای 
گردشــگری جاده ابریشم در سال ۲۰۲۳، اظهارداشت: این ائتاف که 
از روز گذشــته جمعه دهم شــهریورماه ۱۴۰۲ کار خود را آغاز کرده 
به ابتکار دولت چین شــکل گرفته و در آن ۵۷ شــهر از ۲۶ کشــور 
حضور دارند که امکان عضوگیری جدید نیز وجود دارد. وی با اشــاره 
بــه حضور ایران بــه  عنوان یکی از اعضای مؤســس اتحاد بین المللی 
شهرهای گردشــگری جاده ابریشم در سال ۲۰۲۳، ادامه داد: سمنان 
به عنــوان نماینده ایران عضو این ائتاف اســت. این حضور فرصتی را 
در اختیار جمهوری اســامی ایران قرار می دهد تا بتواند ظرفیت های 
گردشــگری خودش را با تأکید بر جاده ابریشــم و سمنان معرفی و 
برنامه های آتی خــود را در خصوص میزبانی شــهردارهای عضو این 
اتحاد اعام کند. معاون گردشگری کشور ایجاد همکاری های مشترک 
در حوزه گردشگری بین کشــورهای جاده ابریشم در مسیر زمینی و 
دریایی، هم افزایی بین این کشــورها در برگزاری رویدادهای موضوع 
محور در زمینه جاده ابریشم، تســهیل در ارتقای صنعت گردشگری 
محلی و توســعه پایدار، برنامه های معرفی مشــترک بین کشــورها، 
اشــتراک گذاری تجربیات در حوزه محصولات مرتبط با جاده ابریشم، 
 بهبود و ارتقای برند جاده ابریشــم را از جمله اهداف شکل گیری این 

ائتاف برشمرد.

دیدارامیرعبداللهیانبااعضایخانواده
»امامموسیصدر«

تسنیم- حســین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه کشورمان جمعه 
شب به دیدار اعضای خانواده امام موسی صدر در بیروت رفت. در این 
دیدار و گفت وگوی صمیمانه که همزمان با سالروز ربایش امام موسی 
صدر صورت گرفت، ضمن تجلیل از شــخصیت ممتاز، مجاهدت های 
تاریخ ســاز و خدمات ماندگار ایشان، در خصوص برخی از ابعاد پرونده 

ربایش وی گفت وگو و تبادل نظر شد.
همچنین امیرعبداللهیان شــب گذشــته با حضور در محل ســفارت 
جمهوری اســامی ایران در بیروت، با اعضا و خانواده های دیپلمات ها 
و کارکنان ســفارت، مســئولان و اعضای برخی نهادهای ایرانی و نیز 
عــده ای از ایرانیان مقیم لبنان دیدار و گفت وگو کــرد. در این دیدار 
صمیمانــه، تعــدادی از حاضران، به طرح مســائل مدنظــر خود در 
 زمینــه روابط ایران و لبنان و زمینه های فعالیت خود در این کشــور 

پرداختند. 
ابعادی از روابط اقتصادی و تجاری و نیز روابط فرهنگی ایران و لبنان 
توســط دو تن از حاضران مطرح شــد و در پایان وزیــر امور خارجه 
کشورمان طی سخنانی با اظهار خرسندی از حضور در جمع همکاران 
سفارت، مسئولان و کارکنان نهادها و مؤسسات ایرانی و ایرانیان مقیم، 
بر اهمیت حفظ هویت ملی ایرانیان  در هر کجای جهان و نیز اهمیت 
توجه به خانواده و فرزندان برغم سختی ها و تراکم کار تأکید کرد. وزیر 
امور خارجه کشــورمان از تاش های همکاران و کارکنان برای تقویت 

روابط دوجانبه ایران و لبنان تشکر و قدردانی کرد. 
همچنین در پایان نشست به نکات و سؤالات تعدادی از ایرانیان به طور 

جداگانه پاسخ داد.

جنگندهآموزشیورزمی»یاک۱۳۰«وارد
کشورشد



 ایرنا- هواپیمای آموزشــی و رزمی »یاک ۱۳۰« وارد خدمت نیروی 
هوایی ارتش شد.انتشار برخی تصاویر در فضای مجازی حکایت از ورود 
هواپیمای جت آموزشی و رزمی Yak-۱۳۰ به خدمت نیروی هوایی 
ارتش دارد و شواهد نشان دهنده ورود این هواپیماهای روسی به ایران 
اســت. تاکنون هیچ مقام رسمی این موضوع را تأیید نکرده است اما با 
توجه به اینکه موضوع ورود این هواپیماهای آموزشــی و رزمی پیش 
از این نیز در دســتور کار قرار داشــته، به نظر می رســد که ورود این 

جنگنده ها به کشور قطعی و صورت گرفته است. 
این هواپیماهای آموزشی قرار است برای آموزش خلبانان جدیدی که 
با جنگنده های نسل جدید نیروی هوایی ارتش جمهوری اسامی ایران 

پرواز کنند، استفاده شود.
یاک ۱۳۰ قابلیت شبیه ســازی مشخصات آموزشی جنگنده های نسل 
۴+ و نســل پنجــم را دارد و عاوه بر آن با قابلیــت حمل ۳ تن انواع 

مهمات توان اجرای مأموریت های رزمی را هم دارد.

عضو دفتر رهبر معظم انقلاب:
گسترشآزادیهایمشروعمطالبهرهبرانقلاب

ازقوهقضائیهاست
فارس- مهدی فضائلی، عضو دفتر رهبر معظم انقاب با انتشار پیامی با 
اشاره به یکی از مطالبات مهم رهبر انقاب نوشت: گسترش آزادی های 

مشروع یکی از مطالبات مهم رهبر انقاب از قوه قضائیه است.
احصــا، تبیین و تحقق این آزادی ها به ویــژه در عرصه های اجتماعی، 
شرایط متفاوتی را در جامعه رقم خواهد زد. دولت و مجلس نیز در این 

خصوص وظیفه  ای خطیر بر عهده دارند.

یک شنبه 1402/06/12  سیاسیسال سی ام  شماره 26087

 ایسنا- مجیــد میراحمدی، رئیس ستاد اربعین گفت: با اشاره 
بــه آخرین آمارها از حضور ایرانیان در راهپیمایی اربعین، اظهار 
کرد: وضعیت بسیار خوب و اطمینان بخشی را در همه مرزهای 
شش گانه شاهد هستیم. مرز شلمچه که دومین مرز رفت و آمد 
زائران بعد از مرز مهران اســت در اوج خروج آنان بیش از ۱۰۰ 

هزار نفر در ۲۴ ساعت عبور کردند.
وی افــزود: با تاش دولت و هماهنگی هایــی که با دولت عراق 
انجام شــده اســت اگر روزانه بیش از ۲۰۰ هزار نفر هم از مرز 
شــلمچه عبور می کردند، نگرانی نداشتیم. توصیه به زائران این 

اســت که فرصت باقی اســت و شــرایط هم در کشور و هم در 
عراق خوب است و می توانند زیارت و حضور در راهپیمایی عظیم 

اربعین حسینی را داشته باشند.
رئیس ســتاد اربعین اظهار کرد: میزان زائرانی که از مرزها عبور 
کردند بیش از ۳ میلیون و ۳۵۰ هزار نفر بوده اســت که نسبت 
به مدت مشابه سال قبل بیش از ۱۲ درصد افزایش زائر را شاهد 
هستیم. میزان ورود زائران به خاک کشور ما هم نزدیک به یک 

میلیون و ۴۰۰ هزار نفر است
افزایش۴۰درصدیترددزائراناربعیندرمرزهایزمینی

داریوش امانی، رئیس ســازمان راهداری از افزایش ۴۰ درصدی 
تــردد زائران اربعین از مرزهای زمینــی خبر داد و گفت: زائران 

بازگشت خود را به روزهای پایانی اربعین موکول نکنند.
 داریوش امانی اظهار کرد: براســاس برنامه ریزی های انجام شده 
قــرار بر این بود حدود ۷ هزار دســتگاه اتوبوس ناوگان حمل و 
نقل عمومی برای خدمت رســانی به مردم مســتقر شــوند که 

از ابتــدای ماه صفــر اتوبوس ها مهیا و در حال خدمت رســانی 
بــه زائرین هســتند. وی افزود: دســتگاه هایی اجرایی کشــور 
 متعهد شــده بودند ۵۲۰۰ دستگاه وســیله  نقلیه در اختیار ما 
قرار دهند اما با توجه به کمبودها و مســائل پیش روی آنها این 

امر محقق نشد.
وی تصریح کرد: با توجه به پیگیری های انجام شــده اگر از آن 
تعداد تعهد دســتگاه های اجرایی، ۱۰۰۰ دستگاه در اختیار ما 
قرار دهند نهایتاً با 8 هزار ناوگان به زائرین ابا عبدا... الحسین )ع( 

خدمت رسانی خواهیم کرد.
معــاون وزیر راه و شهرســازی گفــت: به مــردم عزیز توصیه 
 می کنیم برای ســفر خود زمانبندی در نظــر بگیرند و آن را به 
روزهــای پایانی اربعین موکول نکنند تا با مشــکل حمل و نقل 

مواجه نشویم.
امانی یادآور شــد: طبق آمار ســتاد اربعین تاکنون بیش از ۴۰ 
درصد افزایش تردد زائر نسبت به سال قبل داشته ایم. همچنین 

تردد زائرین خارجی نســبت به ســال گذشــته افزایش داشته 
اســت که امیدواریم مردم به توصیه ستاد اربعین توجه کنند و 
 برای ســفر خود زمانبندی در نظر بگیرند تا بتوانیم بهتر به آنها 

خدمات رسانی کنیم. 
رئیس سازمان راهداری با بیان این که وزیر راه و شهرسازی وقت 
ویژه ای بــه اربعین اختصاص داده و جلســات متعددی در این 
زمینه برگزار شــد، تصریح کرد: برای سفر اربعین پیش فروش 
بلیت داشته ایم که تاکنون برای تردد زائرین به مرزها با کمبودی 

مواجه نشده ایم.
امانی یادآور شــد: با توجه به این که ســفر اربعین ســفر ۱۰ تا 
۱۵ روزه اســت اگر زائرین بخواهند به یکبــاره از مرزها خارج 
شــوند، جمعیت زیاد می شــود و این موضوع ما را با مشــکل 
مواجــه می کند به همین خاطر از مردم که زیارت خود را انجام 
 داده اند، تقاضا دارم زودتر به کشور برگردند تا برای خدمت رسانی

 مشکلی ایجاد نشود.

فارس-سید احمدرضا دســتغیب، رئیس کل دیوان محاسبات 
کشــور با نقد بنگاه داری بانک ها در کشور، افزود: تهاترهای بی 
ضابطه در نظام بانکی، باعث انباشــت رسوبات سنگین می شود. 
ایــن موضوع بانک هــا را صاحب منابعی کرده کــه از دیدرس 
نظارتــی خارج شــده و تولید رانت می کند. نشســت بررســی 
گزارش های فنی و تخصصی دیوان محاســبات با حضور رئیس 
کل دیوان محاســبات کشــور و جمعی از معاونین، مشــاورین 
و حسابرســان این نهاد نظارتی برگزار شــد.  دستغیب در این 
نشســت، با اشــاره به ضــرورت ورود دقیق دیوان محاســبات 
بــه گــزارش هــا در حوزه فــروش نفــت، اظهار داشــت: در 
 گــزارش های فروش نفــت باید تفکیک قیمت تمام شــده در 

بخش های بالادستی، میان دستی و پایین دستی به دقت تحت 
رصد قرار گیرد. وی با نقد بنگاه داری بانک ها در کشــور، افزود: 
تهاترهــای بی ضابطه در نظام بانکی، باعث انباشــت رســوبات 
سنگین می شود؛ این موضوع بانک ها را صاحب منابعی کرده که 

از دیدرس نظارتی خارج شده و تولید رانت می کند.
رئیــس کل دیوان محاســبات کشــور با مهم قلمــداد کردن 
 مقولــه »زمان« در نظام مالی، گفت: بایــد بازه زمانی در زمینه 
دریافت ها و پرداخت ها کاماً معین باشند، همچنین لازم است 
تــا درخصوص تنفس زمانی نیز دقت عمل داشــت چراکه یک 
وقت تنفس، ناظر بر تولید اســت و وقتی دیگر ناظر بر رسوب؛ و 
این دو با یکدیگر بســیار متفاوتند.وی همچنین با تأکید بر لزوم 

افزایش نظارت بانک مرکزی بر خرید و فروش ارز توسط بانک ها، 
خاطرنشــان کرد: همواره باید آثار مترتب از تصمیم گیری های 
اقتصادی را بررســی کرد چون بی توجهــی به این مقوله مهم، 
دولت را ناچار می کند تا با اســتقراض از صندوق توسعه ملی یا 
انتشار اوراق مشارکت، خود را مقروض کرده و نتواند برنامه هایش 
را به خوبی اجرا کند.رئیس کل دیوان محاسبات  کشور در خاتمه 
با یادآوری فرمایش رهبر معظم انقاب درخصوص اصرار دولت ها 
در استقراض از صندوق توسعه ملی، اظهار داشت: تاش دیوان 
محاسبات، ممانعت از استفاده باوجه منابع صندوق است تا آن 

را برای نسل های آینده حفظ کنیم.
شایان ذکر است، در این نشســت گزارش های بررسی عملکرد 

صندوق توســعه ملی درخصــوص میزان تبدیــل ارز به ریال 
برای تملک بانک ســینا، بررســی عملکرد صندوق توسعه ملی 
درخصوص میزان مشــارکت در تثبیت بازار سرمایه و عملکرد 
منابع و مصــارف ۴ماهه تبصره ۱۴ ماده واحــده قانون بودجه 
۱۴۰۲ کل کشــور قرائت شد و حاضرین درخصوص آن به بحث 

و تبادل نظر پرداختند.

رئیس ستاد اربعین:

زائراناربعیننسبتبهسالقبل۱۲درصدافزایشداشتهاند

رئیس کل دیوان محاسبات کشور: 

بنگاهداری،بانکهاراصاحبمنابعیکردهکهازدیدرسنظارتیخارجاست

معاون اول رئیس جمهور بیان کرد:

اتصالخطوطریلیایرانتادریایمدیترانه
 تسنیم- محمد مخبر، معاون اول رئیس جمهور 
گفت: راه آهن شلمچه ـ بصره با همراهی دو کشور 
ایران و عراق حداکثر تا دو سال آینده به سرانجام 
می رســد و امیدواریم برای دو کشور و همچنین 
سایر کشورهای منطقه منشاء خیر و برکت باشد.

معاون اول رئیس جمهور برای بازدید از پایانه های 
مرزی و شــرکت در مراسم آغاز عملیات اجرایی 
راه آهن شلمچه - بصره که با حضور محمد شیاع 
السودانی، نخست وزیر عراق برگزار می شود، راهی 

استان خوزستان شد.
وی پیش از این ســفر یک روزه، پــروژه راه آهن 
شــلمچه ـ بصره را طرحی راهبردی برای ایران 
و عــراق و تحــول در منطقه غرب آســیا خواند 
 که عــاوه بر اتصال راه آهن دو کشــور، می تواند 
تکمیل کننده مسیرهای بین المللی حمل و نقل 

باشد.
معاون اول رئیس جمهور گفت: همه کشــورهای 
منطقه ای و فرامنطقه ای به دو کریدور شــمال ـ 

جنوب و شرق ـ غرب نیاز دارند وجز راهبردهای 
جدی ما است. این پروژه یکی از مواردی است که 

از پیش از انقاب، مدنظر ایران و عراق بوده است 
که متأسفانه تکمیل نشده است.

وی افــزود: با این ۳۲ کیلومتری که  از شــلمچه 
به بصره می رود ایران به مدیترانه وصل می شــود 
ضمن اینکه برای همه کشــورهای غرب آسیایی 
موقعیت مهمی بشمار می رود. خوشبختانه پیش 
برد این طرح توســط دولت عراق مصوب شده و 
نخست وزیر عراق هم مصمم به تکمیل آن است، 
اگر این طرح به تکمیل برسد تحول بسیار مهمی 

در منطقه است.
مخبر تصریح کرد: در راســتای سیاست تقویت 
روابط با همســایگان و پس از دو ســال پیگیری 
مداوم این مسیر مهم با همراهی دو کشور حداکثر 
تا دو سال آینده به سرانجام می رسد که امیدواریم 
بــرای هر دو کشــور ایران و عــراق و همچنین 

کشورهای منطقه منشاء خیر و برکت باشد.

معــاون اول رئیس جمهور، اتصــال خطوط ریلی 
ایران به عراق و امتداد آن تا دریای مدیترانه پس 
از چنــد دهه را اتفاقی مبارک دانســت و تصریح 
کرد: با تکمیل راه آهن شلمچه به بصره، عاوه بر 
جهــش فوق العاده در تبادلات تجاری و بازرگانی 
دو کشــور، سایر کشــورهایی که در شرق جهان 
قرار دارنــد، می توانند از خطــوط ریلی ایران به 
نیمه غربی و کشورهای حوزه مدیترانه دسترسی 
پیدا کنند. همچنیــن امیدواریم این خط پس از 
راه اندازی در تســهیل مسافرت بین ایران و عراق 
خصوصاً در شــهرهای زیارتی نجف و کربا نقش 

ویژه ای داشته باشد.
عملیات اجرایی ۳۲ کیلومتر راه آهن شــلمچه تا 
بصره،روز گذشته در مراسمی با حضور معاون اول 
رئیس جمهور ایران و نخســت وزیر عراق در نقطه 

صفر مرزی آغاز شد.

تسنیم- رمضانعلی ســنگدوینی، عضو هیئت 
رئیســه کمیســیون تلفیق لایحه برنامه هفتم 
توســعه کل کشــور گفت که از روز پنج شنبه 
فرصــت ارائه پیشــنهادات نماینــدگان درباره 
گزارش کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم آغاز 
شده است و نمایندگان ۱۰ روز فرصت دارند تا 
پیشنهادات خود را در سامانه مربوطه بارگذاری 
کنند.رمضانعلی سنگدوینی،  عضو هیئت رئیسه 
کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه کل 
کشــور اظهار کرد:کمسیون تلفیق لایحه برنامه 
هفتم توســعه کل کشــور از اوایــل تیرماه کار 
بررســی بر روی لایحه برنامه آغاز کرد و هفته 

گذشته بررسی بر روی لایحه به اتمام رسید.
وی افــزود: پــس از اتمــام بررســی، گزارش 
کمیســیون تلفیق درباره لایحه برنامه هفتم از 
روز پنجشنبه هفته گذشته روی سامانه مربوطه 
بارگذاری شده و نمایندگان طبق مفاد آیین نامه 

داخلی مجلس از این روز به مدت۱۰ روز فرصت 
دارنــد تا پیشــنهادات خود را بر روی ســامانه 

بارگزاری کنند.
عضو هیئت رئیســه کمیســیون تلفیق لایحه 
برنامه هفتم توســعه با بیــان اینکه فرصت ۱۰ 
روزه نماینــدگان بــرای ارائه پیشــنهادات روز 
شــنبه ۱8 شــهریور به اتمام می رســد، ادامه 
داد: طبق برنامه ریزی انجام شــده از  یکشــنبه 
۱9 شــهریورماه بررســی کلیــات و جزئیــات 
 لایحــه برنامه هفتم در جلســات علنی مجلس 
آغــاز می شــود. ســنگ دوینی در توضیح روند 
بررســی لایحه برنامه هفتم توســعه در جلسه 
علنــی طبق مفاد ۱8۰ تا ۱8۲ آیین نامه داخلی 
مجلس گفت: در جلسه علنی پس از ارائه گزارش 
کمیسیون تلفیق، ابتداء کلیات برنامه مورد بحث 
قرار می گیــرد. در کلیات پنج نفر مخالف و پنج 
نفر موافق به ترتیب یــک نفر مخالف و یک نفر 
موافق و حداکثر هر نفر پانزده دقیقه دیدگاه های 
خــود را مطرح می کنند.وی با بیــان اینکه اگر 
مجلس شورای اســامی کلیات را تصویب کرد 
بافاصلــه مجلس وارد بررســی جزئیات لایحه 
برنامه می شود، گفت: در صورتی که نمایندگان 
مجلس به کلیات لایحه برنامه هفتم رأی ندهند 
هیئت رئیسه مجلس تصمیم گیری می کند که 
 لایحه به کمیسیون تلفیق برای اعمال اصاحات 
مدنظر نمایندگان ارجاع شود یا این که به دولت 
ارجاع شود. عضو هیئت رئیسه کمسیون تلفیق 

لایحه برنامه هفتم توســعه ، اضافه کرد: مادام 
که لایحه برنامه در صحن مجلس مورد بررسی 
اســت، مجلس نطق نخواهد داشت و هیچ طرح 
یــا لایحه ای جز طرح ها و لوایح ســه  فوریتی و 
نیز تحقیق و تفحص، استیضاح و رأی اعتماد در 
دســتور قرار نخواهد گرفت و مجلس در تمامی 
ایام به جز ایام تعطیل حداقل شــش و حداکثر 
هشــت ساعت جلســه علنی خواهد داشت. در 
موارد استثناء با تصویب مجلس، این زمان تا ده 

ساعت قابل افزایش است.
نماینــده گــرگان و آق قا بیان کــرد: پس از 
تصویــب کلیات و جزئیات لایحــه برنامه هفتم 
توســعه در مجلس، لایحه برنامه برای بررســی 
به شــورای نگهبان ارســال و پــس از تأیید در 
شــورای نگهبان به مجلس ارجاع خواهد شد تا 
رئیــس مجلس آن را به دولــت اباغ کند و در 
نهایت نیز رئیس جمهــور لایحه را برای اجرا به 
دســتگاه ها اباغ می کند.برنامه هفتم توســعه 
)۱۴۰۶- ۱۴۰۲(، چهارمیــن و آخریــن برنامه 
توسعه پنج ساله کشور در مسیر سند چشم انداز 

۱۴۰۴ به شمار می رود.
لایحه برنامه هفتم توسعه برای سال های ۱۴۰۲ 
 تا ۱۴۰۶ تدوین شــده کــه دارای ۲۲ فصل و
۷ بخش است که بخش های اقتصادی، زیربنایی، 
فرهنگی و اجتماعی، علمی، فناوری و آموزشی، 
سیاســت خارجی، دفاعی و امنیتــی و اداری، 

حقوقی و قضایی است.

ایســنا- اصغر ســلیمی، یک عضو کمیسیون 
تأکید  اســامی،  اقتصــادی مجلــس شــورای 
کرد:حــل مشــکات معیشــتی مــردم تنهــا 
 بــا وحــدت، همدلــی و همــکاری بیــن قوای 

سه گانه رقم خواهد خورد.
اصغر ســلیمی با اشــاره به تجلیــل مقام معظم 
رهبری از دولــت و ضرورت کمک به دولت برای 
عبور از گردنه های ســخت، بیان کرد: مقام معظم 
رهبری همواره بر ضرورت توجه به بحث اقتصادی 
و معیشت مردم تأکید داشــته اند و درشعارهای 
ســال این موضوع را مدنظر قرار داده اند. این امر 
حاکی از اهمیت اشتغال و تولید است که باید در 

اولویت مجلس و دولت باشد.
وی در ادامه اظهار کرد: باتوجه به شــرایطی که 
امروز کشــور دارد و تحریم هــای ظالمانه ای که 
وجود دارد. باید بــه این موضوع توجه جدی تری 
صــورت گیرد. امروز جوانان ما به دنبال شــغل و 
تشــکیل خانواده هستند. هم مجلس و هم دولت 
باید همگام با یکدیگر به این سمت پیش بروند تا 
بتوانند مسائل اقتصادی مردم را حل کنند و این 

امر نیازمند کمک به دولت است.
نماینده مردم سمیرم در مجلس شورای اسامی، 
تصریح کــرد: اینکه ما به مــردم وعده دهیم که 
درآینده وضعیت بهتر می شود کافی نیست. مردم 
باید حاصل تاش های دولت و مجلس را در سفره 
خــود ببینند. تاکنون هر دولتــی آمده این وعده 
را داده و دولت هــای قبل خود را زیرســؤال برده 

است. حل مشکات معیشتی مردم تنها با وحدت، 
همدلی و همکاری بین قوای سه گانه رقم خواهد 

خورد.
وی در ادامــه تأکید کرد: مجلس با مصوبات خود 
سعی کرده تا به دولت کمک کند. مجلس همواره 
آمادگی دارد تا هم به مسئولان استانی و کشوری 
و هــم به دولتمردان کمک کنــد. مردم باید آثار 
تاش هــای دولــت را ببیننــد. تاش های دولت 
و مجلــس برای کاهش و کنترل نــرخ تورم باید 
در سفره مردم احســاس شود. بدین ترتیب امید 
مردم به آینده نیز بیشــتر خواهد شــد. در حوزه 
سیاست خارجی دولت گام های خوبی برداشته و 
دســتش باز اســت. در داخل نیز مجلس همواره 
 در کنــار دولت بوده تا اگر مانعــی وجود دارد با 
قانون گذاری کنار رفته و دولت بتواند در مســیر 
 امیــد آفرینی نســبت بــه آینــده در دل مردم 

گام بردارد.

 عضو هیئت رئیسه کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه کل کشوراعلام کرد:

فرصت۱۰روزهنمایندگانبرایارائهپیشنهاداتدرباره
لایحهبرنامههفتم

 عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی:

مردمبایدنتیجهتلاشدولتومجلسرا
درسفرهخودلمسکنند

امنیــت  کمیســیون  عضــو  مقتدایــی،  عبــاس  ایرنــا- 
رهبــر  تمجیــد  مجلــس،  خارجــی  سیاســت  و  ملــی 
افزایــش  از دولــت ســیزدهم را ســبب  انقــاب   معظــم 
مسئولیت پذیری رئیس جمهور عنوان کرد و گفت: اطاع رسانی 
دقیق از دستاوردهای دولت سبب امیدآفرینی در جامعه و ایجاد 

تحول در کشور خواهد شد.
عباس مقتدایی درباره ســخنان رهبــر معظم انقاب در جمع 
رئیس جمهور و اعضای هیئت دولت گفت: تاش مستمر شخص 
آقای رئیس جمهور و ســایر اعضای هیئت دولت، سبب تمجید 

مقام معظم رهبری از دولت سیزدهم شد.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس افزود: 
باید به این نکته توجه داشت که نهادها، سازمان ها و بخش های 
متعدد اداری در کشــور مدیریت یکسانی دارند و آنچه که مقام 

معظم رهبری به آن اشاره فرمودند درباره مجموع عملکرد دولت 
در ۲ سال گذشته است.

نماینــده مردم اصفهان در مجلس تأکید کرد: اگر روند فعالیت 
دولت در برخی از بخش ها تقویت و برخی قسمت ها ترمیم شود، 
 شرایط بســیار بهتری را برای ماه های باقیمانده از عمر دولت 

می توان پیش بینی کرد.
 وی بــا بیــان اینکــه تمجید رهبــر معظم انقــاب از دولت، 
مســئولیت های بیشــتری را بر دوش رئیس جمهور گذاشت، 
گفــت: یکــی از ایــن مســئولیت هــا، تصحیــح نواقص در 
 بخشــی از بدنــه دولت اســت که بــا ترمیم آنهــا و افزایش
 کارآمدی این بخش ها، قطعاً در ماه های آینده شــاهد موفقیت 

بیشتری خواهیم بود.
مقتدایی یادآور شد: موفقیت هایی که دولت سیزدهم در حوزه 

سیاست خارجی بدســت آورد، می تواند در بخش های داخلی 
کشــور به کمک دولت آمده و معیشــت مردم، اشتغال، حوزه 

مسکن، بهداشت و درمان و مسائل اقتصادی را بهبود بخشد.
ایــن نماینده مجلس ابــراز رضایت مندی رهبــری از دولت را 
پشــتوانه قوی برای موفقیت های بعدی دولت سیزدهم دانست 
و گفــت:  این رضایت مندی به دولت کمک خواهد کرد تا دولت 
سیزدهم به اهداف، مقاصد اعام شده و برنامه های تعیین شده 

را به سرعت محقق کند.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس ادامه داد: 
معتقدم آقای رئیس جمهور با این پشــتوانه حمایتی و تمجید 
رهبرمعظم انقاب، گام دوم مدیریت خود را با جدیدت و قدرت 

بیشتری برخواند داشت.
وی با اشــاره مردمی بودن دولت ســیزدهم توضیح داد: مردم 

رفاقت و ماطفت دولت با آنها را احساس می کنند و این مردمی 
بودن در آقای رئیس جمهور بیش از ســایر اعضای دولت قابل 

مشاهده است.
مقتدایی بر اطاع رسانی بیشتر دستاوردهای دولت برای تنویر 
افــکار عمومی تأکید کرد و گفت: یکی از مســائلی که باید در 
دستور کار دولت قرار بگیرد، اطاع رسانی مستمر، دقیق و سریع 
درباره عملکرد دولت به افکار عمومی اســت و صدا و ســیما و 
مجموع رسانه های مکتوب باید در این جهت به مجموعه دولت 

و رئیس جمهور کمک کنند.
وی ســاماندهی دقیق و بهتر رسانه ها برای بیان دستاوردهای 
دولت را سبب امیدآفرینی در کشور دانست و خاطرنشان کرد: 
این رویکرد سبب اقناع سازی افکار عمومی خواهد شد که نتیجه 

نهایی آن ایجاد تحول در کشور است.

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس:

تمجیدرهبرانقلابازدولت،مسئولیترئیسجمهوررابیشترکرد
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محرومیت زدایــی  پــروژه   ۴۷
هم زمــان بــا هفتــه دولت در 
دوازدهمین گام از جهش عمرانی کلان شــهر شــیراز با اعتبار 
۲ هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال در ۱۰ منطقه این کلان شــهر به 

بهره برداری رسید.
رئیس شــورای اسلامی شهر شیراز در این آیین اظهار کرد: در 
شــورای ششم شــیراز ۷۲ رویكرد تعریف کرده ایم که حرکت 
جهــادی یكی از آن هاســت و امــروز مدعی هســتیم که در 
بخش های مختلف پروژه ها در ســرفصل گوناگون در حال اجرا 
است. سید ابراهیم حسینی خاطرنشان کرد: یكی از شعارهای 
اصلی ما نیز ســومین حرم اهل بیت)ع( بوده که سندی جامع 
بــرای آن تدوین شــده که یكــی از محورهای آن شــاخص 

محرومیت زدایی است.
شــهردار کلان شــهر شــیراز در آییــن افتتــاح ۴۷ پــروژه 
محرومیت زدایی با گرامیداشــت یاد و خاطره شهیدان رجایی 
و باهنــر اظهــار کــرد: در بهمن ماه ســال گذشــته عملیات 
اجرایــی پروژه هــای محرومیت زدایــی در ۴۰ محله در قالب 
۷۷ پــروژه با اعتباری بالــغ بر ۵ هــزار و ۱۰۸ میلیارد ریال 
در ســطح مناطــق یازده گانه کلانشــهر شــیراز در دســتور 
کار قــرار گرفت که امــروز به صورت خاص فاز نخســت در 
 قالــب ۴۷ پــروژه  با اعتبار ۲ هــزار و ۵۰۰ میلیــارد ریال به 

افتتاح رسید . 
اســدی ادامه داد: در دوازهمین گام جهش عمرانی شهرداری 

شاهد اقدام مؤثر و فعال در همه ابعاد هستیم. 
او با بیان اینكه ٣ درصد از بودجه کل عمرانی شهرداری شیراز 
به رفع محرومیت و پروژه های محرومیت زدایی اختصاص داده 
شد، گفت: سال گذشته در ۴۰ محله محروم و هدف، ۷۷ پروژه 
به ارزش پنج هزار و ۱۰۸ میلیارد ریال تعریف شــد که امروز 
شــاهد افتتاح ۴۷ پروژه آن به اعتبــار ۲ هزار و ۵۰۰ میلیارد 

ریال هستیم.
این مقام ارشد مدیریت شهری شیراز ادامه داد: شهرداری طی 
یک برنامــه چهارماهه با تحلیل و مطالعــات لازم، در مناطق 
یازده گانــه معابر فرعی، خاکی و عرض کم را تعریف کرد و این 
راســتا ۱۲۰۰ میلیارد تومان اعتبار بــرای ۶ میلیون مترمربع 
معابر شــهری و ۷۰۰ هزار تن آسفالت تعریف کرد که موجب 
امیدآفرینی شده است. اسدی عنوان کرد: برای هفته دولت نیز 
۲ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان پروژه آماده افتتاح و یا کلنگ زنی 

داریم. 
نماینده مردم شــیراز و زرقان در مجلس شــورای اسلامی نیز 
بیان کرد: شــاهد تعامل و همراهی بین شــهرداری و شورای 
اسلامی شهر شیراز با دیگر دستگاه های حاکمیتی هستیم که 
نتیجــه آن ارائه خدمات در محروم ترین نقاط این کلان شــهر 
بوده اســت. جعفر قادری ادامــه داد: تلاش ما این بوده که در 
بودجه های ســالانه و برنامه های توســعه ای کشور و همچنین 
قوانین دیگری همانند قانون تأمین مالی توســعه زیرساخت ها 
کمک کنیم تا موانع قانونی برداشــته شود. او خاطرنشان کرد: 
خوشــبختانه در طرح تأمین مالی استفاده از ظرفیت و منابع 

مردمی پیش بینی شده است. 
عضو اقتصاددان مجلس شــورای اسلامی شهر اضافه کرد: در 
احكامی که در برنامه هفتم توسعه کشور آمده نیز از دیدگاه ها 
اســتفاده خواهیم کرد. قادری یادآور شد: در سفر دوم هیئت 
دولت به اســتان فارس هم طرح هــا و برنامه های خوبی دیده 
شــده و اخیراً جلســه ای در خصوص بحث کمربندی شــیراز 
نیز برگزار و مطالعه رینگ دوم کمربندی در دســتور کار قرار 
 گرفته و بخش های قابل واگذاری به شــهرداری شیراز بررسی 

خواهد شد.
  یک فهم مشترک  برای جبران عقب ماندگی سال های گذشته 

ســخنگو و رئیس کمیته محرومیت زدایی شــورای اســلامی 
شــهر شیراز نیز در این مراسم خاطرنشــان کرد: خوشبختانه 
در فــاز نخســت فعالیت هــای محرومیت زدایی بــه یک فهم 
 مشترک رسیدیم و قرار است عقب ماندگی سال های گذشته را

جبران کنیم. 
سیده مریم حســینی به مردم منطقه ٩ کلان شهر شیراز نوید 
داد که در شــش ماهه دوم امســال اتفاقــات بهتری در رفع 
محرومیت از این منطقه اجرایی می شود. او گفت: در این راستا 
۷۲ پروژه تعریف شده که منطقه ٩ شیراز شرایط بهتری از نظر 

رفع محرومیت پیدا خواهد کرد. 
رئیس کمیته محرومیت زدایی شورای اسلامی شهر شیراز بیان 
کرد: در هفته ای که مزین به دو شــهید والامقام دولت است، 
پروژه های محرومیت زدایی به بهره برداری رســید که در کشور 
بی نظیر اســت، چراکه در سال های گذشــته محرومیت زدایی 
به اسم محرومیت با شــرایط خاصی ایجاد شد. حسینی ادامه 
داد: در ســایه کم توجهی و غفلــت و کمبود بودجه، تفكرها بر 
محرومیت زدایی متمرکز شد و در این راستا در شورای اسلامي 
شهر شیراز، کمیسیونی تحت عنوان ساماندهی حاشیه نشینی 
و رفع محرومیت از مناطق کمتر برخوردار با تفكر ازبین بردن 

محرومیت، ایجاد شد. 
ســخنگوی شورای اسلامی شهر شــیراز خاطرنشان کرد: ۴۰ 
محله شناســایی و درجه بندی محرومیت ها در آن دسته بندی 

و سندی تدوین شد. 
او با تصریح بر اینكه محرومیت  زدایي یک نگاه دینی براســاس 
منویات رهبر معظم انقلاب برای رفع کمبودهای شــهر است، 
گفــت: در موضوع محرومیت زدایی در این کلان شــهر، به جز 
مســائل عمرانی با تفكــر فرهنگی پیش می رویم. حســینی 
همچنین با بیان اینكه در ۱۱ منطقه شــهر، شهرداران جوان 
بــا فرهنگ محرومیت زدایــی در حال فعالیت هســتند، ابراز 
امیدواری کرد که روند محرومیت زدایی در شــیراز به الگویی 

ملی تبدیل شود. 
رئیس کمیته محرومیت زدایی شــورای اســلامی شهر شیراز 
اظهار کرد: محرومیت زدایی در حقیقــت اقدامات عقب افتاده 
سال های گذشته است که بر زمین مانده بود که این موضوع بر 

اثر غفلت و بی توجهی مسؤولین بوده است. 

سخنگوی شورای اسلامی شهر شیراز بیان کرد: در حال حاضر 
کمیته محرومیت زدایی اقدام به تعریف پروژه ها کرده اســت و 
بر مدیران و شــهرداران مناطق اضافه بر وظایفشــان، وظایف 
دیگری تحمیل می کند تا محلات محروم از محرومیت خارج و 

به محله مطلوب دست یابند. 
  اجراه پروژه های محرومیت زدایی شــاهراه رضایتمندی 

شهروندان 
معاون فنی و عمرانی شهرداری شیراز نیز اظهار کرد: امروز در 
هر ۱۰ منطقه شهر شــیراز پروژه های محرومیت زدایی اجرا و 

به بهره برداری رسید. 
محمــد امین افزود: این پروژه هــا از جنس محرومیت زدایی و 
در محلات کم برخوردار اســت و رضایتمندی قابل توجهی از 

شهروندان را در پی خواهد داشت.
  کشن و قلعه عادل آباد 

شهردار منطقه ۴ شیراز نیز بیان کرد: در راستای افزایش سطح 
ارتقای کیفیت زندگی در محلات کمتــر برخوردار، با مصوبه 
شــورای اسلامی شهر شیراز و دســتور شهردار این کلان شهر 
عملیات عمرانی در ۲ محله هدف کشن و عادل آباد در دستور 

کار قرار گرفت. 

حســام الدین اســدزاده ادامــه داد: ۲/۵ کیلومتــر عملیــات 
لوله گذاری جهت دفع آب های ســطحی بــا مبلغي بالغ بر ۷/۵ 
میلیــارد و زیرســازی و کانیواگذاری و آســفالت معابر محله 
کشــن نیز با اعتبــاری بالغ بر ۶/۵ میلیارد تومان انجام شــد. 
او یكي از مطالبات اصلي مردم محله کشــن را روکش خیابان 
اصلــی این محله عنوان کرد که به دلیــل عدم اتمام فاضلاب 
شــهری، امكان پذیــر نبــود و در این خصوص بیــان کرد: با 
پیگیری های مســتمر انجام شــده، روکش اصلی آسفالت این 
محله به مســاحت ٣۵ هزارمترمربع بــا اعتباري افزون بر ۶/۵ 
میلیارد تومان رقم خورد. شهردار منطقه ۴ شیراز خاطرنشان 
کــرد: در محلــه قلعه عادل آبــاد نیز عملیــات لوله گذاری به 
 طــول ۱/۵ کیلومتر بــا اعتباری بالــغ بر ٣ میلیــارد تومان 

در دست اقدام است.
  مهدی آباد ،حجت آباد و ســامان، شــهرک  های هدف 

محرومیت زدایی 
شــهردار منطقه ٩ شــیراز نیز بیان کرد: رفع محرومیت از ٣ 

شــهرک مهدی آباد، حجت آباد و ســامان در دســتورکار قرار 
گرفت و در ســال جاری با دســتور اکید شــهردار کلان شهر 
شــیراز این اعتبار به ۵۰ میلیارد تومــان افزایش پیدا کرد که 
٣۰ میلیــارد تومان آن به ٣۰ هزار مترمربع پیاده رو ســازی، 
 جدول گذاری، کانیواگذاری آســفالت و زیرســازی اختصاص 

داده شد. 
سید محمدجواد افضلی تصریح کرد: علاوه بر این ۵۰ میلیارد 
تومــان که مختص محرومیت زدایی بود از ۵۰۰ میلیارد تومان 
اعتبار پروژه های عمراني سطح منطقه ٩ و ۱۵۰ میلیارد تومان 
دیگر بــه صورت عادی به بحث محرومیت زدایی در این ســه 

شهرک هزینه شد
   اجرای پروژه های محرومیت زدایی در ۷ محله هدف منطقه۷
سرپرســت شهرداری منطقه ۷ شیراز نیز اظهار کرد: در سطح 
این منطقه، پروژه هــای محرومیت زدایی در هفت محله هدف 

به بهره برداری می رسد. 
محمد جعفری افزود: این پروژه ها شــامل عملیات لوله گذاری 
دفع آب های ســطحی، بهســازی و زیرسازی آســفالت معابر 
و همســطح ســازی پیاده روها اســت. ا و گفت: اجــرای این 
پروژه ها با هدف دفع روان آب های ســطحی در معابر، توسعه 

زیرساخت های شهری و بهبود بهداشت محیط زیست صورت 
می گیرد. 

سرپرست شهرداری منطقه ۷ شیراز ادامه داد: در مجموع ۷/۵ 
کیلومتــر عملیات لوله گذاری در ســطح منطقه هفت در حال 
انجام اســت که ۲/۵ کیلومتر سهم پروژه های محرومیت زدایی 
 اســت و یــک و نیــم کیلومتــر آن عملیــات لوله گــذاری 

اجرا شده است. 
جعفری اضافه کرد: بهســازی و زیرســازی ۲۵ هزار مترمربع 
آســفالت معابر انجام شده اســت که در محله سهل آباد میزان 

۱۴ هزار مترمربع این عملیات صورت گرفته است.
او به سایر پروژه های در دست اجرا اشاره کرد و گفت: بهسازی 
و ســاماندهی بولوار ســادات بــه طول ۱۱۰۰ متــر و عرض 
۴۵ متر که شــامل احیای فضای ســبز، نقاشــی های دیواری 
مشــرف به بولوار، رنگ آمیــزی تک لبه های بولــوار با اعتبار 
۱۲ میلیارد تومان، لوله گذاری کانال شــماره یک ســهل آباد 
در شــرق این محله با پیشــرفت فیزیكی ۵۰ درصد و احداث 

 زورخانه، مســجد و خانه محله از دیگر پروژه های اجرایی و در 
دستور کار است. 

  اجرای پروژه هــای محرومیت زدایی با ارزش ۶۰۰ میلیارد 
ریال در شهرک سعدی 

شــهردار منطقه ٣ شــیراز نیز در آیین بهره برداری از برخی 
پروژه های محرومیت زدایی در شــهرک سعدی، گفت: اگرچه 
این شهرداری در نقاط مختلف ســطح این منطقه پروژه های 
متعــددی را در حــال اجرا دارد، امــا در کنار ایــن پروژه ها 
اجــرای پروژه هایی تحــت عنوان محرومیت زدایی نیز نشــان 
از یــک روش و تفكری جدید در شــورای اســلامی شــهر و 
 شــهرداری برای ارائه خدمات یكســان و متوازن به همه نقاط

شهر دارد.
غلامرضا شــهریاری با اعلام اینكــه پروژه های مختلفی تحت 
عنــوان محرومیت زدایی با ارزش ریالی حــدود ۶۰۰ میلیارد 
ریال در شــهرک سعدی در حال اجرا اســت، به اهمیت این 
پروژه ها اشاره و بیان کرد: اینكه این پروژه ها بر اساس نوع نیاز 
محله ها و بنا به درخواست شهروندان اجرا می شوند، ارزش کار 

را دوچندان کرده است.
او که در جمع اهالی شــهرک ســعدی ســخن می گفت، به 

تلاش جهــادی مجموعــه شــهرداری منطقــه ٣ و اتحاد و 
همدلی که بین مســؤلان این شــهرداری و مردم برای اجرای 
طرح هــا و پروژه های عمرانی وجود دارد، اشــاره کرد و افزود: 
در بودجه ســال جاری پروژه های خرد و کلان متعددی برای 
نقاط مختلف ســطح منطقه تعریف شــده است که بخشی از 
این پــروژه نظیر پروژه تعریض و اتصال بولوار نارنجســتان به 
جــاده خرامه، احداث اولین مجموعه ورزشــی ویــژه بانوان، 
احداث بوســتان شــهرک امام حســن مجتبــی)ع(، احداث 
بوستان گود گل کنان، احداث بوستان خیابان شهید نیک نژاد 
)سرســره(، تكمیل محور گردشگری حاج عزت فهندژ سعدی، 
 زیرســازی وروکش آســفالت و ... در شــهرک ســعدی اجرا 

خواهند شد.
شــهردار منطقه ٣ در بخش دیگری از ســخنان خود به دیگر 
پروژه هــای عمرانی این منطقه و تأثیراتــی که بر این منطقه 
و به طور کلی کلان شــهر شــیراز خواهند داشت، اشاره کرد و 
افــزود: در بدو ورود بــه این منطقه یعنــی در ورودی دروازه 
قرآن طرح های خوبی نظیر زیباســازی ورودی شــهر، احداث 
پارک و شــهربازی شــیراز و ... مد نظر برای اجرا اســت که 
قطعاً پس از اجرا در توســعه و پیشــرفت این منطقه و معرفی 
 هرچه بهتر کلانشــهر شــیراز به مراجعه کنندگان تأثیرگذار 

خواهند بود.
   رونمایی از سند ارتقای کیفیت زندگی محلات 

گفتنی است؛ از ســند ارتقای کیفیت زندگی محلات کلانشهر 
شیراز رونمایی شد.

   لیست پروژه های محرومیت زدایی 
نگاهــی به پروژه هــای محرومیت زدایی افتتاح شــده در ۱۰ 
منطقه شیراز؛ اجرای عملیات لوله گذاری کوچه شهید محمود 
صالحی منشــعب از خیابــان ابیوردی یک، اجــرای عملیات 
لوله گــذاری منشــعب از ابیوردی )ابیوردی یــک، کوچه ۱۱ 
حســن آباد(، تملک املاک و بازگشــایی معبر محله ابیوردی 
 )کوچه جمشــیدی( و تملک املاک و بازگشــایی معبر محله 
مهدی آبــاد در منطقه یــک و لوله گذاری منشــعبات خیابان 
کارگــر کوچه ۲۲، احداث ســرویس بهداشــتی در بوســتان 
شــكوفه، تملک و بازگشایی شــهرک بهار به متراژ ۶۸/۱۶٩ 
مترمربــع، بهســازی و مرمــت جداره هــا و دیواره های محله 
قیام فاز یک، بهســازی و مرمت جداره هــا و دیواره های محله 
قیام فاز ۲، تملک و بازگشــایی معبر شــیخ علــی چوپان به 
متــراژ ۴۲۰/۶ مترمربــع و احداث ســرویس بهداشــتی در 
 محله شــیخ علی چوپان در منطقه ۲ هســتند کــه امروز به 

بهره برداری رسیدند.
بهســازی و زیرســازی، جدول و لوله گذاری و آسفالت محله 
برآفتــاب ســعدی فاز یک، بهســازی و زیرســازی، جدول و 
لوله گذاری و آســفالت محله برآفتاب ســعدی فاز ۲، بهسازی 
و زیرســازی، جدول و لوله گذاری و آســفالت محدوده خیابان 
آبخــوان غربــی و شــرقی، بهســازی و زیرســازی، جدول و 
لوله گذاری و آســفالت محدوده بلوار شــهید وفایی و شهرک 
امــام حســین )ع( از پروژه هــای محرومیت زدایــی منطقــه 
٣ و لوله گــذاری قلعــه عادل آبــاد، لوله گــذاری معبر اصلی 
 گلشــن و بهســازی معابر و آسفالت گلشــن در منطقه ۴ به 

بهره برداری رسیدند. 
عملیــات جدول گذاری، کانیواگذاری، زیرســازی و آســفالت 
عدالت، گفتار، سپاه جنوبی، ۴۵ متری دولت و کوشک میدان، 
تعمیر و مرمت جداول کوشک میدان و خرید پمپ آب جهت 
مدیریــت بحران از پروژه های منطقه ۵ و لوله گذاری شــهرک 
جوادیه پروژه محرومیت زدایی منطقه ۶ شهرداری شیراز بوده 

است.
لوله گــذاری کوچه ۸٩ کوشــكک، بهســازی، زیرســازی و 
آسفالت ســهل آباد، ایســتگاه اتوبوس وزیرآباد، بهسازی بلوار 
ســادات ســهل آباد و لكه گیری و روکش آسفالت بلوار سادات 
سهل آباد از پروژه های محرومیت زدایی منطقه ۷ و کف سازی، 
بدنه ســازی، جداره سازی و تأسیسات شــهری محله هجرت، 
لوله گذاری دفع آب های ســطحی محله هجرت، تأسیســات 
برقــی و مكانیكی )تأمین روشــنایی و نورپــردازی( هجرت، 
جمع آوری آب های ســطحی )لوله گذاری( بالاکفت، زیرسازی 
و آســفالت معابر بالاکفت، جابه جایی شبكه برق سنگ سیاه، 
کف ســازی، بدنه ســازی، جداره ســازی و نورپردازی لب آب، 
زیرســازی و آســفالت معابــر تیموری، جمــع آوری آب های 
ســطحی )لوله گذاری( تیموری و کف ســازی، بدنه ســازی و 
جداره ســازی تیمــوری از پروژه هــای بهره برداری شــده در 
منطقه ۸ هســتند. لكه گیری و روکش آســفالت مهدی آباد، 
جدول گذاری مهدی آبــاد و لوله گذاری مهدی آباد در منطقه٩ 
و زیرســازی و آسفالت محله قناعت پیشه، جدول گذاری محله 
شــاهیجان، کانیوا گذاری محله شــاهیجان، آســفالت محله 
شاهیجان، پیاده رو سازی محله شاهیجان، لوله گذاری خیابان 
 بنیانی و پل عابــر پیاده فلزی خیابان بنیانی در منطقه ۱۱ به 

بهره برداری رسیدند.

رنگ باختن محرومیت از 4۰ محله شیراز

سخنگو و رئیس کمیته محرومیت زدایی شورای اسلامی 
شهر شیراز:

 به یک فهم مشترک  برای جبران عقب ماندگی سال های 
گذشته رسیده ایم 

نماینده مردم شیراز و زرقان در مجلس شورای اسلامی:
 محرومیت زدایی نتیجه همراهی  بین شهرداری و 

شورای با دیگر دستگاه های حاکمیتی است

 رئیس شورای اسلامی شهر شیراز:
محرومیت زدایی یکی از محورهای سند جامع سومین 

حرم اهل بیت)ع( است

 شهردار شیراز:
٣ درصد از بودجه عمرانی شهرداری به پروژه های 

محرومیت زدایی اختصاص داده شد

تی
حیا

ره 
اه

: ط
س 

عک

گزارش خبری- لیلا غضنفر ی

در دوازدهمین گام از جهش عمرانی کلان شهر شیراز؛ 

4۷ پروژه محرومیت زدایی با اعتبار ۲۵۰۰ میلیارد ریال در شیراز به بهره برداری رسید
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ایســنا- ســرگئی لاوروف، وزیر امور خارجه روسیه طی 
ســخنرانی در »اندیشــکده دولتی امور بین المللی مسکو« 
خطاب به دانشــجویان عنوان کرد: سیاست خارجی کنونی 
کشورهای غربی با هدف کاهش سرعت گذر تاریخ است و به 
رویارویی ها و مشکلات جدید برای جامعه بین المللی منجر 
خواهد شد. حل چنین مسائلی به دیپلمات ها بستگی دارد.

وی با بیان اینکه کشــورهای غربی منبع اصلی »بی ثباتی« 
هســتند، تصریح کرد: کشورهای غربی عملًا می خواهند بر 
جهــان حکمرانی و نظم جهانی تک قطبــی خود را اعمال 
کنند. بسیاری از کشورها از جمله روسیه با چنین دیدگاهی 
مخالف هســتند و به دنبال جهانی چندقطبی می باشند اما 

کشورهای غربی موانعی را در این خصوص ایجاد می کنند.
لاوروف با اشــاره بــه بحث دلارزدایی اظهار کرد: مســئله 

این نیســت که ما بخواهیم دلار را نابود کنیم، مسئله این 
اســت که ایالات متحده دیگر مطمئن نیســت که بتواند 
نقشــی که قبلًا برای همه مفید بود را ایفا کند. اســتفاده 
واشــنگتن از تحریم های مالی باعث شــد تــا دلار به ارز 
 غیرقابــل اعتمادی بدل شــود؛ بنابراین طبیعی اســت که 

بسیاری از آن روی برگردانند.
وزیر امور خارجه روســیه ضمن بیان اینکه کشورش به طور 
موفقیت آمیزی در مقابــل تحریم های غربی مقاومت کرده، 
گفت: کشــورهای غربی بارها دورویی خود را نشان داده اند. 
ما تاکنون به طور موفقیت آمیزی در مقابل فشــارهای غربی 
مقاومت کرده ایم و انتظار نداریم روابط به این زودی بهبود 
پیدا کند. ما این مسئله را که مسکو »تاحدی منزوی« شده، 
رد می کنیم زیرا حدود ۸۰ درصد کشورها از تحریم ها علیه 

روسیه حمایت نمی کنند.
او در قســمت دیگری از سخنانش با اشــاره به مدت زمان 
حمایــت غرب از اوکراین تأکید کرد: مدت زمان عملیات ها 
در عراق و افغانســتان شــاید نشــان دهد که غرب تا چه 
مدت از اوکراین حمایت خواهد کرد. ســرگئی لاوروف در 
این راســتا افزود: ما به طور غیررســمی با همتایان خود در 
نشســت بریکس گفت وگو کردیم. آن ها از من پرسیدند که 
فکر می کنی چقدر آن ها )غرب( از اوکراین حمایت خواهد 

کرد تا در این نبرد پیروز شود. 
من پاسخ دادم که نمی توانم حدس بزنم اما مثال هایی وجود 
دارند. باید دید که چقدر زمان طول کشید تا آن ها در عراق 
و در افغانســتان به اهدافشان برسند؛ بنابراین فکر می کنم 

جواب سؤال شما واضح باشد.
وی در پاسخ به ســؤالی مبنی بر اینکه چقدر طول خواهد 
کشــید تا نظــم جهانی عادلانه تــری ایجاد کــرد، گفت: 
پیش بینی چنین چیزهایی غیرممکن است. این بحث علم، 
نجوم شناسی و سایر علوم نیست. تاریخ شدیداً به شخصیت 

آن هایی که در رأس قدرت هستند، بستگی دارد.
لاوروف همچنین در پایان خاطر نشــان کرد: اکنون به طور 
تدریجی نه خیلی سریع، صداهای هوشیارتری در کشورهای 
غربی شنیده می شوند که خواستار مصالحه و توافق هستند 
که باید امنیت و منافع اقتصادی تمامی کشــورها را در این 
مسیر بررسی کرد. ایجاد سیاست خارجه براساس شعارهای 
خصمانه، جاده ای اســت که به ناکجــا آباد و جنگ ها ختم 
می شــود. ما اکنون در بســیاری از مناطق جهان شــاهد 
هســتیم. شاهدیم که پیشروی به سمت دنیای چند قطبی 
غیرقابل توقف است. قبلاً تصور می شد که سلطه غرب تا ابد 
ادامه خواهد داشــت اما مشاهده می کنیم که این سلطه به 

پایانش می رسد.

فرامنطقه ای

اروپا

اخبارکوتاه جهان

ایسنا- محمد شیاع السودانی، نخست وزیر 
عراق در مراســم آغاز عملیات اجرایی راه 
آهن شــلمچه - بصره در نقطه صفر مرزی 
ایران و عراق با حضور محمد مخبر، معاون 
اول رئیس جمهوری اســلامی ایران گفت: 
این پروژه یک تکیه گاه مهم برای ما جهت 
افزایش زیرســاخت های اقتصاد ملی کشور 

عراق است.
محمد شیاع السودانی با اشاره در پیش بودن 
راهپیمایی اربعین حسینی و  با بیان اینکه 
در حال حاضر مشاهده می کنیم که زوار از 
راه های زمینی و هوایی برای شرکت در این 
مراسم به عراق سفر می کنند، تصریح کرد: 
بخش اعظمی از زوار از جمهوری اســلامی 
ایران به عراق ســفر کرده انــد و طبق آمار 
تاکنــون بیــش از ۳ میلیون نفــر از همه 
گذرگاه های مرزی مشترک دو کشور برای 
ســفر به عراق آمده اند و بیش از ۷۰۰ هزار 
 زائر نیــز تاکنون از گذرگاه شــلمچه وارد 
عراق شــده اند. نخســت وزیر عراق با بیان 
این کــه ما بــه دنبال ایجاد یــک زیربنای 
مناسب برای تســهیل ورود زائران به عراق 
 در ســال های آینده هســتیم و این پروژه 
)راه آهن شــلمچه -بصره( در همین راستا 
اســت، اظهار کرد: در واقع ما به دنبال این 
هستیم که شرایطی را فراهم کنیم که زوار 

بتوانند تحت هر شــرایطی به عراق ســفر 
کنند. الســودانی با بیان این که این پروژه 
یک تکیه گاه مهم برای افزایش زیرساخت 
اقتصاد ملی عراق اســت، تصریح کرد: این 
پروژه باعث افزایش قدرت عراق برای ارتباط 
با کشورهای همسایه و استقبال از مسافران 
و زائــران ایرانــی و همچنین کشــورهای 
آســیای میانــه از طریق پــروژه راه آهن و 
ریلی است. وی ادامه داد: اجرای این پروژه 
چندین ســال بود که بین دو کشور مطرح 
بود و بحث های مختلفی در دولت های قبل 
در ارتباط با آن مطرح شده بود و نهایتاً در 
سال ۲۰۲۱ دو کشور موافقت کردند که این 

پروژه راه اندازی شود.

نخست وزیر عراق ادامه داد: در همین ارتباط 
شــورای نخســت وزیری عراق بــه وزارت 
راه و همچنیــن به اســتاندار بصره تأکید 
کرد کــه زمینه های لازم را بــرای اجرای 
این پــروژه فراهم کنند و با شــرکت اجرا 
کننده نیز توافق حاصل شــد و ما از ایران 
 نیز به خاطر این که بخشــی از این مناطق 
تحت پوشش پروژه را مین زدایی کرد، تشکر 

می کنیم.
وی با تأکید بر این که بحث راه آهن و ایجاد 
خط ریلی جزو مهم ترین بخش ها در زمینه 
اقتصادی است، تصریح کرد: ایجاد راه آهن 
امتیازاتــی دارد از جمله این که هزینه ها را 
کمتــر می کند و امنیت بیشــتری را برای 

عراق  فراهم می کند. نخست وزیر  مسافران 
با بیان این که اجرای خط راه آهن شــلمچه 
- بصــره راه را بــرای اجــرای پروژه های 
بعــدی هموار می کند، اظهار کرد: ما تلاش 
می کنیم از طریق این پروژه، پروژه اتصال به 
نجف اشــرف و بعد اتصال به کربلای معلی 
را اجرا کنیم.محمد شیاع السودانی با بیان 
این که ما براســاس نگاه اقتصادی که داریم 
به دنبال اجرایی کــردن چنین پروژه های 
اســتراتژیکی هستیم گفت: ما همچنین به 
دنبال اجرایی کردن پروژه بندر فاو هستیم.
نخســت وزیر عراق با بیــان این که هرچه 
بین  اقتصادی  فعالیت ها و مشــارکت های 
کشورهای همســایه و منطقه بیشتر باشد 
ما شاهد افزایش بیشتر استقرار و ثبات در 
منطقه خواهیم بــود، در ادامه تأکید کرد: 
روابــط ایران و عراق یــک روابط راهبردی 
اســت و این یک توصیف دقیقی است که 
برپایه مشــترکات زیاد بین دو کشور بیان 
می شود. وی همچنین با بیان این که اجرای 
چنیــن پروژه هایی در اوضاع معیشــتی و 
اقتصادی مردم تأثیرگذار است، تصریح کرد: 
مــا به دنبال پیش بردن پروژه های صنعتی 
مرزی و حمل و نقل مشترک مرزی هستیم 
و بــه تلاش های خود درایــن زمینه ادامه 

می دهیم.

 دیدار سران حماس و جهاد اسلامی با 
سید حسن نصرا...

فارس- زیاد النخاله، دبیرکل جنبش جهاد اسلامی فلسطین و صالح 
العاروری، نایب رئیس دفتر سیاسی جنبش مقاومت اسلامی فلسطین 

حماس با سید حسن نصرا... دبیرکل حزب ا... لبنان دیدار کردند.
ســه طرف در این دیــدار جدیدترین تحولات سیاســی به خصوص 
تحولات فلســطین را مورد بحث و برررسی قرار دادند و اوضاع کرانه 
باختری و تشدید اقدامات مقاومت در این منطقه و همچنین تهدیدات 

اخیر رژیم صهیونیستی را ارزیابی کردند.
طبق این گزارش، ســران مقاومت تأکیــد کردند موضع تمام اعضای 
محور مقاومت در خصوص مبارزه با دشمن صهیونیستی، اشغالگری ها 
و قلدری  های این رژیم ثابت است و هماهنگی ها و ارتباط روزانه و دائم 
جنبش های مقاومت به ویژه در فلســطین و لبنان به منظور پیگیری 
تحولات سیاســی، امنیتی و نظامی و اتخاذ تصمیم مناسب از اهمیت 

برخوردار است.
این دیدار در حالی برگزار شــده اســت که دبیرکل حزب ا... و حسین 
امیرعبداللهیــان، وزیر امور خارجه جمهوری اســلامی ایران پیش از 

دیدار با یکدیگر دیدار و گفت و گو کرده بودند.
آخرین وضعیت فلسطین و بحران های چندلایه امنیتی و اجتماعی در 
داخل سرزمین های اشغالی از موضوعات مورد گفت وگو در این دیدار 
بود و سید حسن  نصرا... در این خصوص گفت: امروز مقاومت لبنان و 
فلسطین در قوی ترین وضعیت قرار دارد و اگر از صهیونیست ها رفتاری 
مبتنی بر محاســبه خطا ســرزند، با واکنش پشیمان کننده مقاومت 

مواجه خواهند شد.

کمک نظامی جدید آمریکا به اوکراین حاوی 
اورانیوم ضعیف شده خواهد بود

باشــگاهخبرنگاران-رسانه انگلیســی رویترز گزارش داده بسته 
کمک نظامی جدید دولت آمریکا به اوکراین حاوی اورانیوم ضعیف شده 
خواهــد بود. این خبرگزاری به نقل از منابع مطلع می گوید که دولت 
آمریکا هفته آینده از این بســته جدید کمک نظامی رونمایی خواهد 
کرد. طبق نوشــته این رســانه، این مهمات قابل شلیک از تانک های 
آبرامز آمریکایی هســتند. انتظار می رود این تانک های طی هفته های 

آینده به اوکراین تحویل شود.
انتظــار طرف آمریکایی این اســت کــه گلوله های حــاوی اورانیوم 
ضعیف شــده به نیرو های ارتــش اوکراین اجازه خواهــد داد به نحو 

مؤثرتری با تانک های روسیه مقابله کنند. 
یک مقام آمریکایی به رویترز گفت: بســته کمــک نظامی آمریکا به 

اوکراین بین ۲۴۰ تا ۳۷۴ میلیون دلار ارزش خواهد داشت. 
این خبر در شــرایطی منتشرشــده که ضدحملــه نیرو های اوکراین 
علیه روســیه نتایج مورد انتظــار طرف آمریکایی را بــرآورده نکرده 
 اســت. آمریکا پیش از این هــم اعلام کرده بود بــا توجه به کمبود 
مهمات در زرادخانه کشور های غربی برای اوکراین بمب های خوشه ای 

ارسال می کند.

 دانش آموزان زبان چینی یاد بگیرند
ایسنا- ولادیمیر پوتین به مناسبت آغاز سال تحصیلی جدید خطاب 
به دانش آموزان گفت که روسیه همیشه »کاملًا شکست ناپذیر« بوده و 
باقی می ماند. او گفت که ذهنیت مردم روســیه باعث می شود که این 

کشور به دست هیچکس شکست نخورد.
رئیس جمهوری روسیه با اشاره به مبارزه شوروی علیه آلمان نازی در 
جنگ جهانی دوم گفت: »و اینجا فهمیدم که چرا ما در جنگ بزرگ 
میهنی پیروز شــدیم.« او با بیان اینکــه نمی توان مردمی را با چنین 
ذهنیتی شکست داد، گفت: »ما کاملًا شکست ناپذیر بوده ایم و اکنون 
به همین شــکل باقی می مانیم.«ولادیمیر پوتین همچنین روز جمعه 
گفت، روســیه باید مطالعه زبان چینی و دیگر زبان های آسیایی را با 
توجه به اهمیت این قاره برای امور جهانی گسترش دهد.پوتین گفت: 
با توجه به ســرعت توسعه کشورهای آسیایی، مرکز زندگی اقتصادی 
و سیاســی به تدریج به سمت این مناطق تغییر خواهد کرد. این یک 
فرآیند کاملًا عینی و اجتناب ناپذیر است.او افزود، با در نظر گرفتن این 
موضوع، برای دانش آموزان روســی خوب است که زبان های چینی و 
دیگر زبان های آســیایی را بیاموزند و در عین حال از »سایر بردارهای 

تعامل« با جهان غافل نشوند.

بن گویر، بدترین وزیر کابینه رژیم صهیونیستی
ایسنا-طبق نظرسنجی شــبکه ۱۲ تلویزیــون رژیم صهیونیستی، 
۳۵ درصد شــرکت کنندگان در این نظرسنجی ایتامار بن گویر، وزیر 
امنیــت داخلی این رژیم را بدترین وزیــر در کابینه بنیامین نتانیاهو 
دانستند. همچنین طبق این نظرسنجی یوآو گالانت، وزیر جنگ رژیم 

صهیونیستی بهترین وزیر در کابینه نتانیاهو است.
پیشــتر نتانیاهو، گالانت را به دلیل اظهاراتش درباره طرح اصلاحات 
قضایی برکنار کرد، اما به دنبال اعتراضات گسترده مجبور شد وی را 
مجدداً به ائتلاف بازگرداند. ایتامار بن گویر که رهبر حزب قدرت یهود 
است به اظهارات تحریک  آمیز و نژادپرستانه علیه فلسطینی ها معروف 
است.طبق این نظرسنجی ۴۵ درصد شرکت کنندگان معتقدند که الی 
کوهن، وزیر خارجه رژیم صهیونیستی باید بعد از رسوایی انتشار خبر 

دیدار محرمانه اش با وزیر خارجه لیبی استعفا کند.

مقامات استرالیا به پکن سفر می کنند
تســنیم- یک هیئت نمایندگی از اســترالیا برای گفت وگو با 
همتایان چینی خود به منظور تثبیت روابط فی مابین عازم پکن 

خواهد شد.
پنی وانگ، وزیر امور خارجه استرالیا اعلام کردکه یک هیئت نمایندگی از صنعت، 
دولت، آموزش و رسانه های استرالیا برای گفت وگو با همتایان چینی خود به منظور 

تثبیت روابط فی مابین روز پنج شنبه عازم پکن خواهد شد.
براســاس این گزارش، این نشســت ها در سطح عالی برگزار می شــود، اما وزرای 
دولتی حضور ندارند و از ســال ۲۰۱۴ هر سال به عنوان محلی برای بحث در مورد 
موضوعات مورد نگرانی برگزار می شد اما از سال ۲۰۲۰  به طور موقت لغو شده بود.

دفتر وانگ در بیانیه ای اعلام کرد که کریگ امرسون، وزیر تجارت و کار سابق استرالیا 
ریاست این هیئت را بر عهده دارد و جولی بیشاپ، وزیر امور خارجه سابق این کشور 
نیز عضو این هیئت است تا حمایت دو حزبی سیاسی خود را نشان دهند. همچنین 
جان آدامز، وزیر امور خارجه و بازرگانی که در آخرین گفت وگوها با مقامات چینی 
در پکن به عنوان سفیر استرالیا در چین حضور داشت، عضو دیگر این هیئت خواهد 
بود. در این بیانیه آمده است موضوعات بازرگانی، سرمایه گذاری، منطقه ای و امنیت 
بین المللی از محورهای گفت وگوی بین مقامات دو طرف خواهد بود. همچنین لی 
ژائوکسین، وزیر امور خارجه سابق چین نیز، ریاست هیئت چینی را بر عهده خواهد 
داشت. همچنین براساس این بیانیه، این نخستین باری است که پس از سال۲۰۲۰ 
 ایــن گفت وگوها برگزار می شــود و نشــان دهنده گام دیگــری در جهت افزایش 

همکاری های دوجانبه و تثبیت روابط ما با چین خواهد بود.
امرسون نیز این دیدارها را فرصتی برای یافتن زمینه های مشترک همکاری هر چه 
بیشتر دانست. براساس این گزارش، تعاملات دیپلماتیک بین این دو کشور در سال 
۲۰۲۰ و پس از آنکه دولت چین محدودیت هایی را بر صادرات اجناس استرالیایی 
به پکن وضع کرد، دچار وقفه شــده بود. پکن این اقدام را در پاســخ به درخواست 

تحقیقات استرالیا در مورد منشاء همه گیری کووید ۱9 انجام داده بود.
تنش های بین دو کشور از زمان روی کار آمدن حزب کار در استرالیا در مه ۲۰۲۲، 
اندکــی کاهش یافت و چین نیــز اخیراً تعرفه های اعمال شــده بر اقلام صادراتی 
استرالیا را برداشت. انتظار می رود آنتونی آلبانز، نخست وزیر کانادا در سال جاری به 

پکن سفر کند اما تاریخ دقیق این سفر هنوز مشخص نشده است.

 آغاز رزمایش سازمان پیمان امنیت جمعی 
در بلاروس

باشگاهخبرنگاران-مراسم افتتاحیه رزمایش سازمان پیمان 
امنیت جمعی در قلعه »برســت« با ۵ تمرین مشــترک ویژه از 
اول ســپتامبر در بلاروس برگزار شد. ایمانگلی تاسماگامبتوف، 
دبیــرکل ســازمان پیمان امنیــت جمعی به طور رســمی رزمایــش »برادری 
رزمایــش-۲۰۲۳« را افتتــاح کرد. ۲هــزار و۵۰۰ نفر از نیرو هــای نظامی ملی 
بلاروس، قزاقستان، قرقیزســتان، روسیه و تاجیکستان در یک آرایش نظامی در 
 این رزمایش شرکت کردند. دبیرکل سازمان پیمان امنیت جمعی در گفت وگو با 
بین المللــی  دشــوار  وضعیــت  بــه  رزمایش هــا  ایــن  در   شــرکت کنندگان 

موجود، اشاره کرد.
وی گفــت: کانون هــای تنش جدیــد در مناطق مختلف جهــان در حال ظهور 
هستند، درگیری های قدیمی تشدید می شوند. یکی از ویژگی های این تمرینات، 
پیچیدگی آن ها است. برای اجرای موفقیت آمیز عملیات امروز، استفاده از مؤلفه 

نظامی کافی نیست.
دبیرکل سازمان مذکور خاطرنشان کرد: یک رویکرد سیستماتیک مورد نیاز است 

که ارتباط نزدیک و تعامل طیف وسیعی از نیرو ها و وسایل را فراهم کند.
تاســماگامبتوف گفت: چالش ها و تهدید های جدید امنیت تا حد زیادی شــکل 
رویداد آینده را تعیین کرده است.  وی ابراز اطمینان کرد: تقویت نیروی واکنش 
ســریع جمعی مهمترین شرط برای حفظ منافع حیاتی تأمین امنیت کشور های 
عضو سازمان و ایجاد سیستم امنیت یکپارچه و غیرقابل تقسیم در سطح منطقه 
اســت. معاهده امنیت جمعی در ۱۵ می ســال ۱99۲ در تاشکند از سوی سران 
ارمنستان، قزاقستان، قرقیزستان، روسیه، تاجیکستان و ازبکستان به امضاء رسید.

نخستوزیرعراق:

 تلاش می کنیم راه آهن نجف و بعد اتصال به کربلا را اجرایی کنیم

وزیرامورخارجهروسیه:

تجربه عراق و افغانستان نشان داد حمایت غرب از اوکراین چقدر خواهد بود

مقامدولتیعراق:

 اربیل در جریان خلع سلاح و اخراج احزاب کُرد در مرز با ایران هست

کاخ سفید برای استیضاح »جو بایدن« آماده می شود
مهــر- منابع آگاه در دولــت جو بایدن در گفت وگو با شــبکه 
»ان بی ســی« اعلام کردند که کاخ سفید ده ها کارشناس حقوقی 
و رســانه را دور هم جمع کرده تا با تلاش جمهوری خواهان برای 

استیضاح جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا مقابله کنند.
بــه گفته ۸ منبع آگاه ، هم زمان با آغاز تلاش جمهوری خواهان مجلس نمایندگان 
برای استیضاح بایدن و پسرش هانتر،راهبرد ضداستیضاح دولت بایدن از ماه ها پیش 

آغاز شده است.
یکی از مشــاوران کاخ ســفید که این طرح را برای ان بی ســی فاش کرده و گفته 
هدف از این تیم این اســت که نشان دهند هر گونه تلاش برای استیضاح )بایدن( 
نوعی دروغ پردازیِ بدون مدرک جمهوری خواهان و تمایل شــدید آنها برای ایجاد 

هرج ومرج در کشور است.
جمهوری خواهان اواخر اردیبهشت امســال دلایل استیضاح بایدن را اعلام کردند. 
مارجوری تیلور گرین، نماینده مجلس نمایندگان آمریکا ۲9 اردیبهشــت بندهای 
مربوط به اســتیضاح جو بایدن، رئیس جمهور این کشور را در موضوع رسیدگی به 

مسئله مهاجران در امتداد مرز آمریکا و مکزیک معرفی کرد.
این نماینده کنگره آمریکا بایدن را به ســوء اســتفاده از قــدرت از طریق به خطر 
انداختن امنیت این کشــور متهم کرد. در بخشــی از بیانیه تیلور گرین آمده است 
که جو بایدن تعمداً با ســرپیچی از اجرای قوانین مهاجرت و امنیت مرزها، امنیت 
ملی آمریکا را به خطر انداخته است، به حدود ۶ میلیون مهاجر غیرقانونی از بیش 
از ۱۶۰ کشــور اجازه ورود به کشور را داده است، گشت مرزی آمریکا را از منابع و 

سیاست های لازم برای حفاظت از کشورمحروم کرده است.
این نماینــده کنگره آمریکا تأکیــد می کند که اقدامات بایــدن منجر به افزایش 
مهاجران غیرقانونی و مواد مخدر به شکلی غیرقانونی، در آمریکا شده است. به گفته 
این نماینده کنگره آمریکا، دولت بایدن با آزادســازی مهاجران غیرقانونی در داخل 

کشور به شکلی تعمدی قانون را نقض کرده است.
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رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه 4 شیراز

فارس- چهار روز پس از آنکه »باسم العوادی« سخنگوی 
رســمی دولت عــراق، تأیید کرد که عراق بــه تعهد خود 
در قبــال ایــران در خصــوص جلوگیــری از نفــوذ افراد 
مســلح، تحویل افراد تحت تعقیب، خلع سلاح و برچیدن 
اردوگاه های گروه های تروریســتی در مرز مشــترک عمل 
کــرده، یک منبع در دولت عراق گفــت: دولت مرکزی در 
بغداد به همراه مقامات ذی ربط در اقلیم کردستان، در صدد 
دور کــردن اردوگاه ها و مقرهای احزاب کرد معارض ایرانی 

از مرز است. 
این منبــع که هویتش فاش نشــد، به روزنامــه »العربی 
الجدید« چاپ لندن، گفت، دولت عراق در صدد دور کردن 
اردوگاه هــا و مقرهای احزاب کرد معــارض از خط مرزی 
ایران و عراق به مناطق دورتر است. دولت در بغداد در این 
خصوص در حال هماهنگی با سازمان ملل است زیرا انتقال 
ایــن مقرها و اردوگاه ها، متقل به آوارگان اســت که طبق 
توافق های سازمان ملل یک زمانی وارد عراق شده اند و عراق 
نمی تواند از طریق اخراج این افراد به خارج از مرزهای خود، 

این توافقنامه ها را نقض کند. 
سخنگوی دولت عراق، سه شــنبه گذشته تأکید کرده بود 
که مهم ترین اصول سیاســت خارجی این اســت که عراق 

نباید طرفی برای آســیب زدن به همسایگان خود باشد و 
حاکمیت عراق مستلزم تفاهمات امنیتی برای محافظت از 
مرزهای عراق در برابر هرگونه تجاوزی است. العوادی افزود: 
به همین دلیل، عراق با ایران توافقنامه ای را برای جلوگیری 
از نفوذ افراد مســلح، تحویل افراد تحت تعقیب، خلع سلاح 
و برچیــدن اردوگاه ها امضاء کرد. عراق به تعهد خود عمل 

کرده است.
العربــی الجدید به نقــل از منبع مذکــور در دولت عراق 
نوشــت: بغداد بــه دنبال دور کــردن احزاب کُــرد ایرانی 
معــارض از خط مرزی اســت. همچنین بغــداد به دنبال 
 این اســت که این احزاب هیچ مقر نظامی نداشته باشند و 
همه سلاحهایشــان را بگیرد چرا که اینها اساســاً پناهجو 
هســتند. هماهنگی با مقامــات اقلیم کردســتان در این 

خصوص هم شده است. 
 این منبــع دولتی توضیــح داد: اردوگاه های جدید تحت 
نظارت و اشــراف بغداد و اربیل خواهــد بود تا طبق توافق 
امنیتــی اخیر با ایران، هیچ تحرک مشــکوکی علیه ایران 

نداشته باشند.
همچنین غیاث الســورجی، یکی از سران حزب »اتحادیه 
میهنی کردستان« )الاتحاد الوطنی الکردستانی( به العربی 

الجدید گفت: حرف و حدیث ها از اخراج احزاب کرد ایرانی 
مخالف نظام ایران از خاک عراق درســت نیســت. این امر 
خیلی بعید اســت و قابل اجرا نیســت. ایــن احزاب طبق 
توافق هــای بین المللی در عراق حضور دارنــد و عراق نیز 
به این توافق ها پایبند اســت. دولت بغداد و اقلیم در حال 
یافتــن مناطق امن برای احزاب به دور از مرز ایران و عراق 
هستند. این مناطق دارای اردوگاه هایی تحت نظر سازمان 

ملل خواهد داشت.
الســورجی توضیح داد که موضــوع انتخاب مناطق، جهت 
ایجاد اردوگاه هایی برای احــزاب کُرد ایرانی معارض نظام، 
هنــوز بین بغداد، اربیل و ســازمان ملــل در حال بحث و 
بررسی است. این مناطق خارج از شهرهای مسکونی خواهد 

بود و همه امکانات زندگی در آن خواهد بود. 
سه منبع مطلع نزدیک به دولت در اربیل به العربی الجدید 
گفتند؛ بغداد و اربیل از ســازمان ملل خواســته اند نظارت 
داشــته باشد بر ساخت دو اردوگاه بزرگ برای آوارگان کُرد 
ایرانی مخالف نظام و خانواده هایشان، بعد از خلع سلاحشان 
مثل تجربه اردوگاه مخمور در استان نینوی شمال عراق که 
میزبان خانواده اعضای حزب کارگردان کردستان پ.ک.ک 

که مخالف ترکیه است. 

پاشــینیان، نخست وزیر  نیکول  تسنیم- 
ارمنستان در جلسه دولت این کشور در ۳۱ 
اوت گفت: به ۳۲ کامیــون با محموله های 
بشردوســتانه که در کورنیدزور در ورودی 
کریدور لاچین پارک شــده بودند، فرصت 
ورود به قره بــاغ داده نشــد. آذربایجان به 
سیاست نسل کشی خود علیه ارامنه قره باغ 
ادامه می دهــد و آن ها را از گرســنگی در 
مقابل نیروهای حافظ صلح روسی می کشد. 
در مقابل باکو متهم کردن طرف آذربایجانی 
به اجرای سیاست پاکسازی قومی در منطقه 

را پوچ دانست.
پاشــینیان تأکید کرد: سیاست اصلی باکو 
آزادسازی قلمرو قره باغ از دست ارامنه است. 
همانطــور که قبلًا گفتــم، آذربایجان قصد 
دارد به طور یکجانبه کریــدور لاچین را با 
اجازه دادن به مردم بــرای خروج از قره باغ 
کوهســتانی و ممنوعیت بازگشت آن ها در 

حادترین لحظه بحران انسانی باز کند.
وزارت امور خارجه آذربایجان در مورد برخی 
از اظهارات نخســت وزیر ارمنســتان علیه 
آذربایجان در جلسه دولت این کشور که در 

۳۱ اوت برگزار شد، اظهارنظر کرد.
بــر اســاس بیانیــه وزارت امــور خارجه 
آذربایجان، اینکه نیکول پاشینیان آذربایجان 
را متهم به نسل کشی ارامنه قره باغ می کند 
و این کلمه را بدون دلیل اســتفاده می کند، 
جلوه ای از دستکاری غیرمسئولانه ارمنستان 
اســت. وزارت امور خارجه آذربایجان تأکید 
کرد: با توجه به ادعای بازگشــایی یکطرفه 
جاده لاچین و برنامه اخراج ارمنی نشــینان، 
در حال حاضر شــرایط برای تردد ساکنان 
ارمنــی در هر دو جهت از گــذرگاه مرزی 
لاچین فراهم شده است. متهم کردن طرف 
آذربایجانی به اجرای سیاســت پاکســازی 
قومــی در منطقه، پوچ اســت. وزارت امور 
خارجه آذربایجان معتقد است که برعکس، 
طرف ارمنی که تا پایــان دهه ۱9۸۰ علیه 
آذربایجانی های ساکن در ارمنستان کنونی 
نسل کشی کرد، فکر می کند که هر کشوری 

همین رویکرد را دارد.
رئیس جمهور  دســتیار  حاجی اف،  حکمت 
آذربایجــان گفت: بســتن هرگونــه جاده 
در خــاک آذربایجــان بــرای آذربایجــان 

باید  اســت.تردد جاده هــا  غیرقابل قبــول 
در چارچــوب قانــون در قلمــرو حاکمیت 
آذربایجان باز باشــد. برای ما غیرقابل قبول 
است که نمایندگان رژیم خودخوانده قره باغ 
این جاده ها )آغدام - خانکندی( را در خود 
بسته نگه دارند. در عین حال، رویکردی که 
وجود غیرقانونی آن ها را تضمین کند برای 

ما غیرقابل قبول است.
 حاجــی اف تأکیــد کــرد: اهمیــت جاده 
آغدام - خانکندی در بیانیه های بین المللی 
منعکس شده اســت. رهبری ارمنستان در 
جلســاتی که در بروکسل برگزار شد، امکان 
اســتفاده از این جاده را پذیرفت. در مراحل 
بعدی، رهبری ارمنستان آن را تکذیب کرد. 
رویکــرد آذربایجان این بود کــه با افتتاح 
جــاده آغدام - خانکنــدی می توان در طی 
۲۴ ســاعت از افتتاح جاده لاچین اطمینان 

حاصل کرد.
وی افزود: عامل تمامیت ارضی و حاکمیت 
جمهــوری آذربایجــان در گشــایش جاده 
لاچین بســیار مهم است. همچنین قوانین 
مربــوط به امنیــت مرزهــا و قوانین رژیم 
گمرکی نیز باید به طور کامل رعایت شــود. 
اگر کســی فکر کند کــه از طریق لاچین 
اسلحه و مین را به خاک آذربایجان منتقل 

می کند، دوران او تمام شده است.

ایرنا- رئیس علمای اهل سنت عراق تأکید کرد: اردوگاه 
الهول ساخته آمریکا برای تربیت داعش و تحرکات اخیر 

هشداری به تهدید این محل برای مردم است.
وی کــه با پایگاه خبــری المعلومه ســخن می گفت، 
خاطرنشان کرد: حدود سه سال است که ما از خطرناک 
بودن اردوگاه الهول ســوریه بــر امنیت عراق و منطقه 
ســخن می گوییم، چرا که آن ساخته و پرداخته آمریکا 

برای تربیت نسل چهارم تروریست های داعش است.
وی بــا تأکید بر این که اردوگاه الهــول به مأمنی برای 
ترویج میراث تفکر افراطی افرادی همچون اســامه بن 
لادن و الزرقاوی و البغدادی تبدیل شــده است افزود: 
از سال ها پیش نسبت به خطر اردوگاه الهول سوریه در 
تولید تفکر تروریســتی با نظارت آمریکایی ها بر امنیت 

عراق هشدار داده ایم.
المعموری همچنین اعلام کرد که در این اردوگاه بیش 
از ۳۰۰ تــا ۴۰۰ زن بیوه ســران گروهک تروریســتی 
داعش زندگی می کنند که شــوهران آنــان در عراق، 
ســوریه و دیگر نقاط کشته شدند، اما اکنون زنان بیوه 
آنان با شستشــوی مغزی و ترویج تفکرات افراطی در 
جمع کودکان و دختران آنان را با فرهنگ مرگ و قتل 

آشنا می کنند.
وی به دولتمردان عراقی هشدار داد که در این اردوگاه 
بیــش از ۱۴ تا ۱۵ فرد زیر ۲۵ ســال حضور دارد که 
ســرویس اطلاعاتی آمریکا به واسطه گروه های سازمان 
یافته تشــکیلاتی متحد خــود در حــال ترویج تفکر 
تروریستی خطرناک در میان افراد ساکن در این اردوگاه 
است.جبار المعموری، رئیس اتحادیه علمای اهل سنت 

عراق در اســتان دیاله جمعه شــب با هشدار نسبت به 
تهدیدی که اردوگاه الهول بر امنیت عراق و منطقه دارد، 
آن را ساخته و پرداخته آمریکا برای تربیت نسل چهارم 

داعش دانست.
المعمــوری در پایان بار دیگر تأکید کرد: دســت های 
آمریکا در ترویج و سازماندهی تفکر بنیادگرایانه در این 

اردوگاه کاملًا هویداست.
مقامات ســوریه و عراق بار ها درباره خطر ادامه حضور 
تروریست ها در اردوگاه های شمال شرقی سوریه به ویژه 
اردوگاه الهول هشــدار داده و از کشــور ها خواسته اند 
 کــه اتباع خــود را از ایــن اردوگاه به کشورهایشــان 

منتقل کنند.
اردوگاه الهول که جمعیت زیادی از اعضا و خانواده گروه 
تروریستی داعش را در خود جای داده است، در شمال 
شرق ســوریه و در ۱۰ کیلومتری مرز عراق قرار دارد.
اداره این اردوگاه را گروه مســلح موسوم به »نیرو های 
دمکراتیک ســوریه« )شبه نظامیان قســد( وابسته به 

ارتش آمریکا بر عهده دارند.

پاسخ جمهوری آذربایجان به اظهارات نخست وزیر ارمنستان 
درباره قره باغ

رئیسعلمایاهلسنتعراق:

اردوگاه الهول ساخته آمریکا برای تربیت داعش است
آسیای غربی



باشــگاه خبرنگاران- عبــاس علی آبادی، 
وزیــر صنعت، معــدن و تجــارت در دیدار با 
نماینده ولی فقیه در اســتان مرکزی با اشاره 
به ظرفیت های اســتان مرکزی اظهار داشت: 
استان مرکزی از استان های دارای ظرفیت ها 
خوب کشور است به طوری که این استان یکی 
از قطب های اصلی صنعت کشــور است و در 
زمان شــکل گیری صنایع در استان جمعیت 
اراک به عنوان مرکز اســتان بالغ بر ۲۵۰ هزار 
نفر بوده درحالی که امــروز این رقم به ۶۰۰ 
هزار نفر رســیده کــه در عین حال  جمعیت 
شاغل در صنایع کمتر شده و متاسفانه اهداف 

اصلی تحقق نیافته است.
وی افزود: یکی از مشکلات در استان مرکزی 
کمبود آب اســت و باید چرخشــی از اقتصاد 
مبتنی بــر کشــاورزی به ســمت اقتصاد با 
محوریــت صنعت صورت گیــرد و در تأمین 
آب اراک در آینــده ممکــن اســت با چالش 
جــدی روبه رو باشــیم، این درحالیســت که 
اکنون استفاده بهینه و بازچرخانی آب صورت 
می گیــرد، اما بــرای جمعیت فعلــی کفایت 

نمی کند.
علی آبادی تصریح کرد: سیاســت های توسعه 
جمعیــت از سیاســت ها و برنامه های اصلی و 
مورد توجه اســت و باید برای آب و بهره وری 
بیشــتر در آب و انرژی تدبیری جدی داشت 
بنابرایــن باید توســعه صنایع با نیــاز کمتر 
بــه انرژی، صنایع کم آب بر و کشــاورزی کم 
آب بر در کشور برنامه ریزی شود و اگر بتوانیم 
شرکت های بزرگ اســتان را فعال کرد، دیگر 
صنایع را نیــز می توان فعال کرد  و اگر بتوان 
بــرای صنایع اســتان کار و پروژه های بزرگ 

تعریف کرد می توان توسعه را رقم زد.
وزیر صنعت با اشــاره به دستاورد های انقلاب 
اسلامی گفت: پس از انقلاب اسلامی اقدامات 
خوبی صورت گرفتــه و اهداف بزرگی محقق 
شــده به طوری که امــروز ابرقدرت روســیه 
توربیــن گاز را از ایران وارد می کند و یکی از 
دلایل عضویت ایران در بریکس قدرت صنعتی 
است و اســتعداد های بالایی وجود دارد، البته 
باید تلاش بیشتری داشت چراکه در بسیاری 

از عرصه ها با قدرت وارد نشده ایم.

وی بیــان کرد: در ابتدای حضور در وزارتخانه 
سندی مبتنی با اسناد بالادستی تدوین شده 
است، البته اســناد راهبردی در زمان تدوین 
بدون نقص نیســت و باید بازنگری شــود، اما 
می توان راهبرد هایی تدوین کرد و کشــور را 
بر روی ریل درست قرار داد، مسئله اینجاست 
که آیا بخــش خصوصی را باور داریم یا خیر؟ 
آیا دولت می خواهد متصدی باشد یا خیر؟ آیا 
سیاســت خارجی اقتصاد محور است یا خیر؟ 
آیا اقتصاد کشور صادرات محور است یا خیر؟ 
اگر صادرات محور اســت، چگونــه با موازین 
صادرات برخــورد می کنیم و بحث ارز چگونه 

باید حل شود؟
علی آبادی با اشــاره به فرمایشات مقام معظم 
رهبری مبنی بر اینکه تجارت باید پشــتوانه 
صادرات و تولید باشــد و مهار تورم از مســیر 
تولید صورت گیرد نه از مســیر واردات گفت: 
کشور در ابعاد صادرات سیاست هایی دارد که 
باید منطبق با سیاســت های خارجی باشــد، 
دیپلماسی اقتصادی بحث بسیار مهمی است 
که برنامه ای تدوین شده، اما تحولات بنیادین 
نیازمند زمان اســت، ولی پروژه های پیشگام 

برای تحول طراحی شده است.  
وزیــر صمت تصریح کرد: بایــد فکر کنیم که 
آیا ارز ارزان قیمت داده شــود بهتر اســت یا 
قیمت را دســتوری کنیم و یــا هیچ رانتی به 
کســی نمی دهیم، اما از اقتصاد صادرات محور 
پشــتیبانی می کنیــم و عملًا بــا دو پارادایم 
مختلف روبه رو هســتیم، امروز تعداد زیادی 
هواپیمــای زمین گیــر با مشــکل موتور در 
کشــور وجود دارد. اســتفاده از پتانسیل های 
 لجســتیکی ســرزمین در تعاملات اقتصادی 

بسیار اهمیت دارد.

تســنیم- غلامرضا مصباحی مقدم، رئیس شورای فقهی 
بانک مرکزی با اشاره به قانون عملیات بانکی بدون ربا اظهار 
کرد: بــه دنبال تصویب قانون عملیات بانکی بدون ربا و آغاز 
اجرایش، در جلســه شــورای عالی پول و اعتبار، آیین نامه ای 
تصویب می شــود و در آن ذکر می شود بانک ها می توانند به 

سپرده گذاران سود علی الحساب بدهند.
وی با بیان این که سود علی الحساب در قانون عملیات بانکی 
بدون ربا نیامــده بود و در قوانین عملیــات بانکی بدون ربا 
در جهان هم ســابقه ندارد، اظهار کرد: وضع چنین ســوی 
به خودی خود شــاید مشکلی نداشــت اما بانک ها این سود 
علی الحســاب را روشــی قرار دادند برای بازگشت به قبل از 
تصویب و اجرای قوانین عملیات بانکی بدون ربا و نتیجه اش 

این شد که فاتحه اجرای این قانون خوانده شد.
رئیس شــورای فقهی بانــک مرکزی تصریح کــرد: معنای 
ســود علی الحساب این اســت که به ســپرده گذاران گفته 
شــود فعلًا این مقدار ســود ماهانه به شــما داده می شــود 
ولی پایان ســال مالی حسابرســی می کنیــم و آن چه در 
حسابرســی به عنوان ســود شناســایی شــده بعد از کسر 
حق الوکاله بانک بقیه را به تناســب مبلغ و مدت به حســاب 
 شما واریز می شــود. این سود واقعی است و متأسفانه چنین

 اتفاق نیفتاد.
  بازگشت به وضعیت قبل از تصویب قانون عملیات بانکی 

بدون ربا
وی با اشــاره به این که هنوز از تصویب قانون عملیات بانکی 
بدون ربا نگذشته به وضعیت قبل برگشته ایم، گفت: بانک ها 
به سپرده گذارانشان وعده ســود علی الحساب می دهند ولی 

بعداً نه چیزی به آن اضافه می شــود و نه چیزی از آن کسر 
می شود. البته فقط یکی از بانک ها چندین بار این کار را انجام 

داد ولی بقیه بانک ها این اقدام را انجام ندادند.
مصباحی مقدم به پاســخ مدیران بانک ها اشاره و بیان کرد: 
بعضی از مدیران بانک ها می گفتند این میزان، حداکثر سودی 
اســت که مــا می توانیم بدهیم بلکه مــا از منابع بانک روی 
ســودی که باید به مردم بدهیم اضافــه می کنیم. نرخ تورم 
19درصد بود و بانک ها هم 19درصد سود به مردم می دادند 

یعنی سود بانکی هم طراز با تورم بود. این سود نیست.
نظارت  داده اند  انجــام  که  مالی  تأمین  بر  بانک ها   

نمی کنند
وی متذکر شــد: در واقع یا بانک ها بر تأمین مالی که انجام 
داده اند نظارت نمی کنند که کجاها مصرف می شود و بازگشت 
ســرمایه و سود چگونه است که نمی کنند و اگر هم به فرض 
نظارت می کنند و ســودی هم اگر باشد بنا دارند این سودی 
را که اعلام می کنند بپردازند و این گونه نیســت حسابرسی 
کنند و اگر سود بیشــتری بود به سپرده گذاران بدهند و به 
حق الوکاله خودشــان بســنده کنند. عضو مجمع تشخیص 
مصلح نظام افزود: این یک منظر از اشکالاتی بود که به قانون 
عملیات بانکی بدون ربا وارد بود و نتیجه اش این بود که ما را 

به سود پول کشاند و سود پول، نرخ بهره است.
وی کلیدی ترین مشــکل در نظام بانکی را نرخ بهره دانســت 
و به تبعــات ناشــی از آن پرداخت و عنوان کــرد: وقتی در 
ســال های 1384 و 138۵ بانک های خصوصی مجوز گرفتند 
و بــه میدان آمدند، به بانک مرکــزی اعلام کردند به ما اجازه 
دهید تا ســود علی الحســاب را دو درصد بالاتر ببریم. بانک 
مرکزی هم برای حمایــت از آن ها قبول کرد. ولی همین امر 
 موجب شــد بین بانک ها در افزایش سود علی الحساب رقابت 

ایجاد شود.
وی با بیان این که سیســتم بانکی باید به سیستم بانکداری 
بدون ربا بازگردد، توضیح داد: معنای بدون ربا این است که 

وقتی تأمین مالی صورت می گیــرد، بانک بر مصرف وجوه 
نظارت کند و سود هر آنچه در واقعیت امر اتفاق افتاد بگیرد 
و مشارکت در سود و زیان را بپذیرد. اگر مشتری زیان کرده 
به آن تحمیل نکند و در مرحله بعد آن را تأمین مالی نکند.

عضو مجمع تشــخیص مصلح نظام با اشــاره بــه این که 
بانکداری اســلامی در کشورهای اســلامی هم چون مالزی 
عملکرد مثبتی داشــته اســت، گفت: در مالزی بانکداری 
اسلامی با سقف نرخ تورم ۲درصد طی 18 سال انجام شده 
و بسیار موفق بوده اســت. ابزارهای مالی که آن ها طراحی 
کرده اند در بازارهای جهانی مورداستفاده قرار گرفته است.

 حضور ناظر شرعی در بیش از 20 بانک
وی با اشاره به مصوبات شورای فقهی بانک مرکزی و نظارت 
بر اجرای آن ها بیان کرد: شــش سالی است که قانون برنامه 
ششــم ابلاغ شده اســت و در این مدت شورای فقهی بانک 
مرکزی تشکیل شد. تا قبل از آن، این شورا رسمیت نداشت 
و احکامش الــزام آور نبود. حدود 8۵ مصوبه داریم که برخی 
ابلاغ و اجرا شده است. ما هم در حال بررسی هستیم که آیا 

این اجرا کامل است یا خیر.
مصباحی مقدم اظهار کرد: بــرای نظارت، مجوز حضور یک 
ناظر از ســوی شــورای فقهی بانک مرکــزی را داریم که بر 
اجرای مصوبات نظارت دارد. خوشبختانه در بیش از ۲۰ بانک 
ناظر شــرعی داریم و گزارش ها را به ما می دهند و به صورت 
رندومی به برخی از شــعب می روند و از نزدیک پرونده ها را 

نگاه می کنند و نظارت می کنند و آموزش هم می دهند.
وی متذکر شــد: تا زمانی که قضیه ســود علی الحســاب را 
حل نکنیم، زحمات و تلاش های این ناظران شــرعی خیلی 

چشم گیر نخواهد بود.
 حسابداری بانک ها، از نوع ربوی است

رئیس شــورای فقهی بانــک مرکزی با ذکر ایــن نکته که 
متأسفانه حسابداری بانک ها، از نوع ربوی است، گفت: آنچه 
که بانک ها ســود سرمایه گذاری را به دست می آورند به عنوان 

درآمــد بانک محاســبه می کنند درصورتی کــه این درآمد 
ســپرده گذاران است. سودی که به ســپرده گذاران می دهند 

هزینه بانک محسوب می کنند.
وی اظهار کرد: منابع بانک نباید در ستون درآمدها یا بدهی ها 
درآورده شــود و این زیر خط باید قــرار بگیرد منابع خارج 
از بانکی که به بانک به عنوان وکالت داده شــده است. حتی 
مفهوم وکالت هم به خوبی جا نیفتاده است و بانک هر سودی 
که از ناحیه ســرمایه گذاری ها به دســت می آید را متعلق به 
خودش می داند. همه اینها نیازمند اصلاح فرهنگ بانکداری 

و فهم بانکداری است.
مصباحی مقدم به هدایت اعتباری و رشــد بدون تورم اشاره 
کــرد و گفــت: هدایت اعتباری و رشــد بــدون تورم هدف 
بســیار مهمی است که در دســتور کار بانک مرکزی است. 
زمانــی که در بخــش مولد هزینه ها را کاهــش و در بخش 
 غیرمولد هزینه ها را افزایش دهیم آن موقع هدایت اعتباری 

اتفاق می افتد.
وی افزود: ســال گذشــته ۵ درصد از مالیات ۲۵ درصدی 
شــرکت ها کاهش پیدا کرد و امســال نیز دو درصد کاهش 
پیدا کرد. این قدم مبارکی در کاهش هزینه های بخش مولد 
اســت منتها کافی نیســت و یکی از هزینه هایی که بخش 
مولد دارد، هزینه تأمین مالی اســت و بایــد این هزینه را 
برداریــم و به تولیدکننده بگوییم که با هزینه ســفر تأمین 

مالش می شود.
عضو مجمع تشخیص مصلح نظام درباره ایجاد هزینه برای 
بخــش غیرمولد در نظام اقتصادی گفــت: قانون مالیات بر 
عایدی ســرمایه بســیار کمک کننده خواهد بود. هنوز این 
قانون نهایی نشــده و سال هاست که در مجلس است. حتی 
اگر این قانون به نتیجه برسد یک سال نیازمند بسترسازی 
دارد؛ بنابراین هرچقدر این قانون دیرتر نهایی شــود، زمان 
بیشتری را برای فرهنگ سازی و عملیاتی کردن آن از دست 

می دهیم.

ایرنــا- بهبود تقاضــا و رونق معامــلات بازارها در نخســتین هفته 
شهریورماه باعث شد تا سرمایه گذاران این بازار طی پنج روز معاملاتی 

گذشته بازدهی مثبت را تجربه کنند.
در هفتــه منتهی به 1۰ شــهریور، آیفکس فرابورس با رشــدی بیش 
از 14۰۰ واحــد، معادل ۵/۷۲ درصد، ســطح ۲۶ هــزار و 39۶ واحد 
را تجربه کرد. رشــد متغیرهای فرابورســی باعث شــد در این مدت 
ارزش بــازار نیز با افزایش 3/۶4 درصدی مواجه شــود، به این ترتیب 
 فرابورس در پایان هفته گذشته ارزش بازار ۲/۵ میلیون میلیارد تومانی 

را ثبت کرد.
در مجموع طی این مدت سرمایه گذاران در بازارهای فرابورس بیش از 
31 میلیارد و 813 میلیون ورقه انواع دارایی مالی را به ارزشــی افزون 
بــر ۲۶1 هزار و 9۷۰ میلیارد تومــان در 1/۷ میلیون نوبت معاملاتی 

دادو ستد کردند.
بــه این ترتیب حجم معاملات رشــد ۲4 درصــدی و ارزش معاملات 

افزایش هشت درصدی داشتند.
  مشتقه ها پرطرفدار بودند

نگاهــی به ارزش معامــلات به تفکیک بازارها نشــان می دهد در این 
مدت در حالی بازارهای ســهامی فرابورس بیشــترین ارزش معاملات 
را داشــتند که بیشترین رشد معاملات نسبت به هفته قبل، متعلق به 

بازار ابزارهای مشتقه بود.
جزئیات ارزش معاملات بازارهای ســهامی نیز نشان می دهد در هفته 
گذشــته بــازار پایه فرابورس بــا معاملاتی به ارزش ســه هزار و 3۷۰ 
میلیارد تومان بیشــترین ارزش معاملات را داشــت. در این بازار رشد 

44 درصدی ارزش معاملات را شاهد بودیم.
بازار دوم هم با معاملاتی به ارزش ســه هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان ۲۵ 
درصد افزایش را نســبت به هفته پایانی مــرداد تجربه کرد و در بازار 

اول هم معاملاتی به ارزش سه هزار و 1۰۰ میلیارد تومان ثبت شد که 
نسبت به هفته ماقبل ۲4 درصد بیشتر شده بود.

در ایــن مدت در بازار ابزارهای مشــتقه فرابورس بیش از 3۵ میلیارد 
تومان معاملات انجام شــد که با افزایــش 144 درصدی، پررونق ترین 

بازار فرابورس در هفته گذشته بود.
  رونق معاملات ETFها

در بــازار ابزارهای نوین مالی نیز معاملاتی به ارزش ۲۵۲ هزار میلیارد 
تومان ثبت شد که رشد ۷/۵ درصدی داشت.

در ایــن بــازار صندوق های ســرمایه گذاری قابل معاملــه طی هفته 
گذشــته بیشتر از قبل موردتوجه بودند و ارزش معاملات آن ها با رشد 

11درصدی به بیش از یک هزار و 4۰۰ میلیارد تومان رسید.
  رشد ۳۷ درصدی ارزش معاملات خرد

در پایان معاملات نخســتین هفته شهریور، ارزش معاملات خرد بازار 
ســهام و اختیار ســهام به بیش از هشــت هزار و 9۶۰ میلیارد تومان 
 رســید که نســبت به هفته پایانی مرداد رشــد حــدود 3۷ درصدی 

را ثبت کرد.
در این مدت 1۰ صنعت پیشــرو بازارهــای فرابورس ۶۷ درصد ارزش 
معامــلات را به خود اختصــاص دادند. به این ترتیــب که گروه های 
ســرمایه گذاری ها، بانک ها و مؤسســات اعتباری، خودرو و ســاخت 
قطعات، محصولات شــیمیایی، فلزات اساســی، انبوه ســازی، بیمه و 
صندوق بازنشســتگی، محصولات غذایی و آشامیدنی، عرضه برق، گاز، 
بخار و آب گرم و ماشین آلات و تجهیزات ارزش معاملات خرد نزدیک 

به ۶ هزار میلیارد تومانی داشتند.
از میان این 1۰ صنعت، گروه ســرمایه گذاری ها به تنهایی 1۲ درصد 
ارزش معامــلات خرد را به خود اختصاص داد و در صدر جدول صنایع 

پیشرو معاملات هفته گذشته قرار گرفت.

صداوسیما- سازمان توسعه تجارت ایران در نامه ای به ادارات صمت 
استان ها موضوع تعلیق سیستمی کارت های بازرگانی دارای رفع تعهد 
ارزی کمتــر از ۶۰ درصد و اعطای مهلت یــک ماهه جهت رفع تعهد 

ارزی را ابلاغ کرد.
در این نامه آمده اســت: احتراماً به اطلاع می رســاند به منظور کنترل 
و پایش تعهدات ارزی صادرکنندگان و جلوگیری از انباشــت تعهدات 
ارزی رفع نشــده در اجــرای بند ۶ ماده 1۰ آئین نامــه اجرایی قانون 
مقــررات صادرات و واردات کلیه کارت های بازرگانی که بازگشــت ارز 
آن ها کمتر از ۶۰ درصد است به صورت سیستمی توسط سامانه اعتبار 
ســنجی و رتبه بندی اعتباری پایش شده و پس از اخطار با مهلت یک 
ماهــه در صورتی که ظرف مدت مذکور میزان رفع تعهد آن ها به بیش 
از ۶۰ درصد نرســیده باشــد کارت بازرگانی آن ها تعلیق می گردد که 

اولین مرحله از تعلیق کارت ها از هفته گذشــته آغاز شده و به صورت 
مستمر ادامه دارد؛ لذا خواهشمند است موضوع به کلیه صادرکنندگان 

آن استان اطلاع رسانی گردد. 
هم چنین به اطلاع می رســاند فرایند رفع تعلیق کارت این اشــخاص 
می بایســت از طریق ادارات کل صمت اســتانی صــورت پذیرد بدین 
صورت که پــس از انجام اقدامات لازم جهت بازگشــت ارز حاصل از 
صادرات و رســیدن نرخ بازگشت ارز به بالای ۶۰٪ در صورت مراجعه 
متقاضی، نرخ بازگشت ارز حاصل از صادرات وی می بایست توسط آن 
اداره کل در ســامانه اعتبارسنجی بررســی و در صورت احراز حصول 
حداقــل ۶۰ درصدی نرخ بازگشــت ارز ضمن اخــذ تعهد از متقاضی 
مبنی بر حفظ حداقل میزان مجاز بازگشــت ارز نسبت به رفع تعلیق 

کارت اقدام گردد.
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تســنیم- عملیــات اجرایی پــروژه راه آهن 
شــلمچه- بصره در حالی با حضــور وزیر راه و 
شهرســازی و معــاون اول رئیس جمهور آغاز 
می شــود که موضــوع اتصال ریلی دو کشــور 
ایران و عراق از دو دهه قبل به عنوان یک پروژه 
راهبردی مهم در مذاکرات مقامات ارشــد دو 
کشــور مطرح شــده و چندین بار در خصوص 
اجرای آن تفاهم شــد که بــه دلایل مختلف و 
بهانه تراشــی های گوناگــون و علیرغم چندین 
مصوبه شورای عالی امنیت ملی به نتیجه منجر 
نشد و علیرغم اهتمام و اعلام آمادگی چندین 
باره وزارت راه و شهرسازی و راه آهن جمهوری 
اسلامی ایران در انجام این پروژه، وزارت حمل 
و نقــل و راه آهن عراق با عنــوان انتظار برای 
اســتقرار دولت جدید انجــام کار را به حالت 

تعلیق نگه داشته بودند.
تکمیل راه آهن شلمچه به بصره علاوه بر اینکه 
موجب جهش تبادلات تجــاری و بازرگانی دو 
کشور ایران و عراق می شود، موجب دسترسی 
سایر کشورهای واقع در شرق جهان از خطوط 

ریلــی ایران به نیمه غربی و کشــورهای حوزه 
مدیترانه خواهد شد.

هم چنیــن این خــط پس از راه انــدازی نقش 
ویژه ای در تســهیل مسافرت بین ایران و عراق 
خصوصاً در شهرهای زیارتی نجف و کربلا ایفا 
خواهــد کرد. خطوط ریلی در کشــور ایران تا 

نقطه مرزی شلمچه متصل است. هم چنین در 
عراق نیز از شــهر بصره تا شــهرهایی از جمله 
کربلا و بغداد خطوط ریلی متصل هستند و در 
صورت اتصال مابین شلمچه تا بصره که طولی 
حدود 3۲ کیلومتر دارد، شبکه ریلی دو کشور 
به یکدیگر متصل خواهد شد. در این پروژه 1۶ 

کیلومتر ابتدایی میادین مین پاک سازی نشده 
وجود دارد که مقرر شــده اســت طرف ایرانی 
مین روبــی را انجام دهد. پس از آن حدود 1۶ 
کیلومتر خط ریلی عادی توســط طرف عراقی 
کشیده خواهد شــد و نقطه انتهایی پروژه یک 
پل حدوداً هزار متری با دهانه متحرک بر روی 
اروند رود )شط العرب( خواهد بود که مقرر شده 

است از سوی ایران مطالعه و اجرا شود. 
وزیر دولت روحانی1۰دی ماه سال 93 در مراسم 
امضای تفاهم نامه با وزیر حمل ونقل عراق گفته 
بود: در زمینــه همکاری های ریلی مقرر شــد 
عملیات اتصال شــبکه راه آهن ایران و عراق از 
طریق مسیر شلمچه- بصره و هم چنین از طریق 

مرز خسروی هرچه سریع تر عملیاتی شود.
عباس آخوندی، وزیر ســابق راه و شهرســازی 
با بیــان این که برای اجرایی شــدن خط آهن 
شــلمچه-بصره احداث پل ۷۰۰ متری مد نظر 
است، افزود: بر اساس توافق های پیشین اجرای 
ایــن پل برعهده دولت ایران قــرار دارد. دولت 
عراق درخواست دارد که این پل به نحوی اجرا 

شــود که امکان عبور کشتی ها  از زیر آن باشد. 
قاعدتاً برای دستیابی به این هدف باید تغییراتی 
در نقشــه اعمال کرد که با این کار هزینه های 

اجرای پل گران تر می شود.
آخوندی با بیان این کــه طرف عراقی پذیرفت 
که هزینه اضافی این طرح از سوی دولت عراق 
پرداخت شود و ما نیز هرچه سریع تر اجرای آن 
را انجــام دهیم، تصریح کرد: بلافاصله عملیات 
اجرایی پل شــروع می شــود تا آرزوی دیرینه 

مردم دو کشور به زودی تحقق یابد.
وزیر ســابق راه و شهرســازی هم چنین گفته 
بــود: در تقســیم کار برای اجــرای این پروژه 
مقرر شــد که اجرای خط آهن عــراق تا مرز 
این کشــور برعهده کشور عراق و احداث پل با 
ایران باشد. این پل که طولی معادل ۷۰۰ متر 
دارد، متحرک اســت و بــا تکنولوژی بالا و کار 
فنی بزرگ و پیچیده احداث خواهد شد. برآورد 
شده که ساخت این پل حداقل 18 ماه به طول 
بینجامد که در این حالت احتمال افتتاح آن تا 

اربعین سال آینده )سال 94( کم است.

آغاز عملیات اجرایی خط آهن شلمچه-بصره پس از 20 سال انتظار

بانک

حمل و نقل

رئیس شورای فقهی بانک مرکزی: 

سیستم بانکی باید به سیستم بانکداری بدون ربا بازگردد

افزایش ۶ درصدی شاخص فرابورس در ۵ روز معاملاتی

سازمان توسعه تجارت ایران:

تعلیق کارت های بازرگانی دارای رفع تعهد ارزی کمتر از ۶۰ درصد

وزیر صنعت معدن و تجارت:

تعداد زیادی هواپیمای زمین گیر داریم
روسیه توربین گاز را از ایران وارد می کند 

رئیس سازمان بورس:
پرداخت خسارت تأخیر به خریداران خودرو از 

بورس کالا

صداوسیما- مجید عشقی، رئیس سازمان بورس با بیان اینکه تأخیر در تحویل 
خودرو به طور سنتی توســط خودروسازان را همیشه داشتیم و جریمه این کار 
جریمه حداقلی بــود گفت: در خصوص عرضه خــودرو در بورس کالا، جریمه 
تأخیر در تحویل خودرو آن قدر بالاســت که یک انگیزه مضاعفی به خودروساز 

می دهد که هرچه سریع تر خودرو ها را تکمیل و تحویل مشتری ها بدهد.
عشــقی افزود: براساس دستورالعمل های تســویه بورس کالا، جریمه تأخیر هر 
نوع کالا ۰/۲۵ درصد در روز است که در سال ۶۰-۵۰ درصد یا بیشتر می شود.

به گفته رئیس ســازمان بــورس و اوراق بهادار پرونده هایــی که تأخیر تحویل 
خودرو در آن ها بوجود آمده در بورس کالا بررسی می شود.

وی تأکیــد کرد: ایــران خودرو تا الان 1۰ میلیارد تومــان بابت جریمه تحویل 
خودرو به خریداران خودرو از بورس پرداخت کرده است.

سخنگوی آبفای کشور:
در تمامی طرح های ملی مسکن ملزم به تأمین آب 

مشترکان جدید هستیم

باشگاه خبرنگاران-هاشــم امینی، سخنگوی آبفای کشور گفت: در هر جای 
کشــور بر اســاس برنامه ریزی طرح های جامع، در جانمایی بارگذاری جمعیت 
با مجموعه آب و فاضلاب کشــور به منظــور تأمین آب مناطق جدید هماهنگ 

خواهد شد که طرح های نهضت ملی مسکن هم شامل این موضوع است.
وی ادامــه داد: در بعضــی موارد بارگذاری هایی صــورت می گیرد که به جهت 

سیاست های کلانی ملزم هستیم در آن نقاط هم تأمین آب را انجام دهیم.
امینی گفت: تا امروز برای بارگذاری جمعیت در هر جای کشــور از مسکن مهر 
تا نهضت ملی مسکن یا شهر های جدید، از صنعت آب و فاضلاب کشور استعلام 
گرفته شــده است. بر اســاس برنامه ای که دولت تعریف کرده، موظف هستبم 
برای تمامی واحد های مسکن ملی تأمین آب را انجام دهیم و در بخش فاضلاب 
هم در محل هایی که شــرایط سختی دارند، برای ایجاد شبکه انتقال فاضلاب از 

اعتبارات دولتی وزارت نیرو و وزارت راه و شهرسازی استفاده می کنیم.

وزیر نفت اعلام کرد:
افزوده شدن ۴0 درصدی تولید نفت

ایســنا- جواد اوجی، وزیر نفت با اشــاره به اینکه رهبر انقــلاب فرمودند که 
افزایش ســرمایه گذاری در صنعت نفت باید منجر به افزایش رشــد تولید شود، 
گفت: با افزایش سرمایه گذاری نزدیک 4۰ درصد به تولید نفت ایران اضافه شده 
است. رهبر انقلاب در دیدار اخیر رئیس جمهوری و اعضای هیئت دولت به رشد 
قابل توجه تولید محصولات پتروشــیمی اشاره و با تأکید بر اقدامات ارزنده در 
زمینه نفت و گاز افتتاح مرحله  یازدهم پارس جنوبی را یک نمونه از رشد در این 
حوزه دانستند که در همین زمینه وزیر نفت در گفت وگویی با سایت رهبری به 

ارائه توضیحاتی پرداخت.
وی عنــوان کرد: طــرح فاز 11 پارس جنوبی، ۲۰ ســال روی زمین مانده بود. 
دولت به دولت و قرارداد به قرارداد دســت به دســت شد و هیچ اتفاق خاصی 
نیفتاد. آخرین قرارداد توتال بود که 4/8 میلیارد دلار برای توســعه کل فاز 11 
قرارداد بسته بودند. با افتتاح فاز 11 پارس جنوبی که چند روز پیش انجام شد، 
با ظرفیت بین ۷ تا 1۰ میلیون کار را شــروع کردیم و با افزایش تعداد چاه ها تا 

۵۰ میلیون متر مکعب خواهیم رسید.
وزیر نفت هم چنین گفت: در میدان مشــترک پارس جنوبی، آن طرف مقابل ما 
شرکت های قوی بین المللی بدون هیچ محدودیتی حضور دارند و این طرف، ما 
تحت تحریم های شــدید هســتیم؛ ولی با همه  این وجود ما تولیدمان از میدان 

پارس جنوبی از کشور همسایه جلوتر است.

۳ میلیون تن بیشتر از سال گذشته گندم داخلی 
خریداری شد

فارس- ســید سعید راد، معاون وزیر جهاد کشاورزی با تأکید بر اینکه تاکنون، 
3 میلیون و 1۲1 هزار تن بیشــتر از سال گذشته گندم داخلی خریداری شده 
اســت، افزود: خرید تضمینی گندم در ســال 14۰۲ نســبت به سال 14۰1 از 
رشــدی بالغ بر 44 درصد برخوردار بوده است. وی با اشاره به اینکه 4۶ درصد 
گندم کشور در 4 استان خوزستان، کردستان، فارس و کرمانشاه خریداری شده 
است، اظهار کرد: ۵۶ درصد رشد خرید گندم نیز به این 4 استان اختصاص دارد.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی با اعلام اینکه تاکنون ۷۰ تا 1۰۰ درصد مطالبات 
کشــاورزان ۲1 اســتان و ۵3 تا ۶9 درصد مطالبات کشاورزان 1۰ استان دیگر 
پرداخت شده اســت، خاطرنشــان کرد: پیگیری پرداخت مابقی مطالبات این 

عزیزان نیز با جدیت ادامه دارد.

تأخیری که ریزش بیت کوین را رقم زد

 )SEC( ایسنا- به نقل از کریپتو، کمیسیون بورس و اوراق بهادار ایالات متحده
تأیید همه هفــت برنامه صندوق قابل معامله در بــورس بیت کوین )ETF( از 

جمله بلک راک، اینوسکو، ویزدم تری و دیگران را به تأخیر انداخت.
گری جنسلر، مدیر کمیسیون، به  طور مداوم از عدم پذیرش پیشنهادات صندوق 
قابل معامله در بورس بیت کوین به عنوان اقدامی برای محافظت از سرمایه گذاران 
در برابر تقلب بالقوه در صنعتی که او آن را مستعد چنین فعالیت هایی می داند، 

دفاع کرده است.
وی می گوید: کمیســیون، لازم می داند کــه دوره طولانی تری را برای اقدام در 
مورد تغییر قانون پیشنهادی تعیین کند تا زمان کافی برای بررسی و موضوعات 

مطرح  شده در آن داشته باشد.
این حکم به دنبال پیروزی قابل توجه صندوق گری اسکیل در برابر کمیسیون 
اســت. در اوایل هفته، دادگاه تجدیدنظر فدرال رد پیشنهاد گری اسکیل برای 
تبدیــل صندوق آن به صنــدوق قابل معامله در بــورس بیت کوین را لغو کرد. 
دادگاه این انکار را رفتاری خودســرانه و دمدمی مزاج تلقی کرد زیرا کمیسیون 

رفتار متمایز خود با محصولات مشابه را توجیه نکرده بود.
طرفداران ارزهای رمزنگاری شــده مدتهاســت، ادعا می کننــد که معرفی یک 
صندوق نقدی برای ســرمایه گذاران سودمند خواهد بود. وجود چنین محصولی 

فرآیند مشارکت بازیگران نهادی در بازار کریپتو را ساده می کند.
پس از حکم دادگاه گری اســکیل در اوایل ســال جاری، تحلیل گران بلومبرگ 
گفتند که احتمال ورود صندوق های قابل معامله در بورس بیت کوین به بازار تا 
پایان ســال ۲۰۲3به میزان ۷۵ درصد بهبود یافته است هم چنین، آن ها تقریباً 
مطمئن هســتند که تا پایان ســال ۲۰۲4، ایالات متحده یک محصول در بازار 
خواهد داشــت. ایده محصول بیت کوین نقطه ای هیجان زیادی را برای برخی از 
حامیان ایجاد کرده اســت. آنان بر این باورند که این صندوق ها می توانند پول 

زیادی، احتمالاً ده ها میلیارد دلار کسب کنند.
مجمــوع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر 1/۰4 تریلیون دلار 
برآورد می شود که این رقم نسبت به روز قبل  ۰/9۵ درصد کمتر شده است. در 
حــال حاضر 48/۲۷ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده 
که در یک روز ۰/۰۷ درصد کاهش داشته است. حجم کل بازار ارزهای دیجیتال 
در ۲4 ساعت گذشته 34/19 میلیارد دلار است که 9/۷۵ درصد کاهش داشته 
اســت. حجم کل در امور مالی غیر متمرکــز در حال حاضر ۲/۰۷ میلیارد دلار 
است که ۶/۰۷ درصد از کل حجم ۲4 ساعته بازار ارزهای دیجیتال بوده و حجم 
تمام سکه های پایدار اکنون 3۲/۶4 میلیارد دلار است که 9۵/48 درصد از کل 

حجم ۲4 ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.



وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی طی یک جلسه با نمایندگان ۴۰ نوازنده اخراج 
شده از ارکســتر سمفونیک تهران، دستور فوری بازگشــت این نوازندگان را 

صادر و خواستار پیگیری حق و حقوق از دست رفته این نوازندگان شد.
در این جلسه، نمایندگان نوازندگان اخراج شده، درباره دغدغه های خود سخن 

گفتند و به بحث و گفت وگو با وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی نشستند.
پــس از ایــن گفت وگوهــا و بیان دغدغــه  هنرمندان حاضــر، محمدمهدی 
اسماعیلی در پایان جلسه، دستور فوری بازگشت همه ۴۰ نوازنده اخراج شده 
از سوی بنیاد رودکی را صادر و تأکید کرد که حق و حقوق از دست رفته این 

نوازندگان باید پیگیری شود.
در این جلسه ســید مجید پوراحمدی )مدیرعامل صندوق اعتباری هنر( نیز 
حضور داشت و بنا بر نظر وزیر ارشاد، پیگیری ویژه این موضوع به پوراحمدی 

واگذار شد.
در این جلســه که با پیگیری و مدیریت علیرضا ســپهوند بــه نمایندگی از 
خبرگزاری ایسنا برگزار می شــد، مهدی کلانتری )مایستر کنترباس ارکستر 
سمفونیک(، ماکان خویی نژاد )مایستر ویلنسل(، پژمان اختیاری )نوازنده آلتو( 

و رامیــن براتی )نوازنده ترومبون( به عنوان نمایندگان نوازندگان اخراج شــده 
حضور داشتند.

 ماجرای اخراج ۴۰ نوازنده چیست؟
تیرماه امسال خبر رســید که نوازندگان ارکستر سمفونیک تهران اعلام کردند، 
۴۰ نفر از آنها به خاطر مشــکلاتی که با منوچهر صهبایی )رهبر مهمان ارکستر( 
داشتند و البته به علت شرکت نکردن در آزمون نوازندگی ارکستر اخراج شده اند.

اما مهدی ســالم )مدیرعامل بنیاد رودکی( اســتفاده از کلمه اخراج را نادرست 
و بنیــاد رودکــی هم طــی بیانیه ای اعــلام کرد کــه هیچ نوازنــده ای اخراج 
 نشــده اســت. طبق نظر بنیاد رودکی، این افراد در آزمون نوازندگی شــرکت 

نکرده اند و حضور و اجرا در ارکســتر هم صرفاً حق پذیرفته شــدگان در آزمون 
نوازندگی است.

بنیاد رودکی این بیانیه را در حالی منتشــر کرده بود که تقریباً همه نوازندگان 
اخراجی از نوازندگان قدیمی ارکســتر ســمفونیک از چهره های بنام موسیقی 

کلاسیک محسوب می شدند.
بر اساس گفته های نوازندگان اخراجی، یکی از دلایل شرکت نکردن 
این نوازندگان در آزمون بنیاد رودکی، یک اقدام اعتراضی بوده است؛ 
آن ها به تصمیمات هیئــت ژوری در زمینه نحوه برگزاری آزمون ها، 
اصرار شــورای ارکســترها برای آزمون از نوازندگان ثابت و با سابقه 
ارکســترها طی ســال های اخیر، کم توجهی به مطالبات نوازندگان 
در حوزه های مختلف صنفــی و فعالیت های مرتبط با آن ها در بدنه 
ارکستر انتقاد داشتند و معتقد بودند در شرایط فعلی باید اول به این 

موارد توجه کرد.
بــا این حال بنیاد رودکی بدون توجه به ایــن مطالبات، ۴۰ نوازنده 
جــوان را جایگزین و اجراهایی را نیز روی صحنه برد. حالا اما به نظر 
می رسد که با دستور فوری وزیر فرهنگ ۴۰ نوازنده باسابقه می توانند 

به جایگاه قبلی خود بازگردند.
 چرا ارکستر سمفونیک تهران مهم است؟

ارکســتر ســمفونیک تهــران بزرگتریــن و قدیمی ترین ارکســتر 
ســمفونیک ایران اســت. این ارکســتر در سال ۱۳۱۲ به وســیله غلامحسین 
 مین باشــیان و با نام ارکســتر بلدیه آغاز به فعالیت کرد. ارکســتر ســمفونیک

 تهران در طول سال های فعالیت خود بارها اوج و افول را تجربه کرده  اما همیشه 
پا برجا بوده است.

ارکســتر سمفونیک هر کشوری از دیرباز از جمله جذاب ترین شاخه های زنده و 
پویا در موسیقی کلاسیک بوده، هست و خواهد بود. 

کیــوان علیمحمدی و علی اکبر حیدری در ســال های 
گذشــته دو فیلم »سینما شــهر قصه« و »۲۸۸۸« را 
ساختند که اولی در جشــنواره سی وهشتم فیلم فجر 
و دیگــری در چهلمین دوره این جشــنواره رونمایی 
شدند اما هیچ کدام هنوز به اکران عمومی نرسیده اند. 
علی اکبر حیدری درباره آخرین وضعیت اکران این دو 
فیلم بیــان کرد: اگر اتفاق غیرمترقبــه ای پیش نیاید 
»سینما شهر قصه« تا اواخر شهریورماه یا اوایل ماه مهر 
روی پرده ســینماها خواهد رفت. بعد از اینکه تکلیف 
اکران این فیلم مشخص شود، فیلم »۲۸۸۸« را نیز تا 

آخر ســال به نمایش درمی آوریم چون قصد داریم هر 
دو فیلم را امسال اکران کنیم.

او با اشــاره به اینکه »فیلمیران« پخش فیلم »سینما 
شــهر قصه« را برعهده دارد، افزود: »ســینما شهر 
قصه« فیلمی درباره سینماست که باید حتماً روی 
پرده سینما اکران شود و می خواستیم زودتر اکران 

کنیم که با شــیوع کرونا برنامه ریزی ها به هم ریخت 
چرا که پس از نمایش فیلم در جشــنواره فجر، خیلی 
از پخش کننده هــا متقاضی اکران نوروزی فیلم بود اما 

سینماها از همان مقطع بسته شدند.  

حیدری با ابراز امیدواری از اینکه »ســینما شهر قصه« 
برای مردم فیلمی دوست داشتنی باشد، گفت: سال ها 
قبل اگر فیلمی را دوست داشتی، وقتی از سالن بیرون 
می آمدی حال خوبی داشــتی و این فیلم از آن جنس 
کمدی هایی اســت که تماشــاگرانش می توانند چنین 
حســی داشته باشند و فکر نکنند به آن ها توهین شده 

است. 
علیمجمدی و حیدری اخیراً پروانه ســاخت فیلمی را 
با نام »مولن روژ« گرفته اند که در تدارک ســاخت آن 
هســتند و از نامش برمی آید که ایــن فیلم هم مانند 

»سینما شهر قصه« درباره سینما باشد.  
»سینما شــهر قصه« که سال ۹۷ ساخته شد، با بازی 
حامد کمیلــی، آناهیتا درگاهی، بابــک کریمی، فرخ 
نعمتی، ســیاوش مفیــدی، هدیه تهرانــی و زنده یاد 
جمشید مشــایخی نگاهی نوستالژیک و طنز به تاریخ 
ســینمای ایران دارد که در زمان نمایش در جشنواره 
فجر نظر مثبت جمع زیادی از تماشــاگران را به خود 
جلب کرد.»۲۸۸۸« نیز روایتی از خلبان هایی است که 
از دوران دفاع مقدس ناشــناخته مانده اند. در این فیلم 
هادی حجازی فر، حامد کمیلی، کامبیز دیرباز، از جمله 

بازیگران بودند.
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تلویزیون

موسیقی

»محمد اصفهانی« نماهنگ اربعینی »امانت عشق« 
را منتشر کرد

»امانت عشــق« با صدای محمد اصفهانی منتشر شــد. نماهنگ »امانت عشق« 
قطعه ای است با موضوع پیاده روی اربعین حسینی که با نگاهی هنری و عمیق، 
حال و هوای پیاده روی اربعین و جایگاه انســانی آن را بازگو می کند. این اثر به 
کارگردانی محمدرضا حاجی غلامی و به همت مجموعه فرهنگی تربیتی مسجد 

خاتم الانبیاء)ص( اردکان تولید شده است.
این قطعه را آهنگساز فرید سعادتمند ساخته و محمدمهدی سیار نیز شعر آن را 
ســروده است. این نماهنگ در دو نسخه منتشر شده که یکی با زیرنویس عربی 

و انگلیسی شعر همراه است.

اردوی تیم ملی فوتبال آغاز شد

به گزارش فارس، بازیکنان دعوت شده به اردوی تیم ملی روزگذشته پیش 
از ساعت ۱۲ ظهر در هتل المپیک خود را به کادر فنی معرفی کردند.

ملی پوشان روزگذشته نخستین جلسه تمرینی خود را در زمین چمن کمپ 
مرکز ملی فوتبال آغاز خواهند کرد. تیم ملی روز دوشنبه برای انجام دیدار 

دوستانه برابر تیم ملی بلغارستان به این کشور سفر خواهد کرد.

چراغ سبز مدیرعامل پرسپولیس برای مذاکره با 
»آل کثیر«!

به گزارش تســنیم، با توجه ثبت نشدن قرارداد عیســی  آل کثیر با باشگاه 
سپاهان، طی روزهای گذشته شایعات فراوانی پیرامون بازگشت این بازیکن 
به پرســپولیس مطرح شــده اســت و اکنون نیز رضا درویش، مدیرعامل 
پرســپولیس برای مذاکره با این بازیکن چراغ سبز نشان داد. درویش درباره 
بازگشــت آل کثیر گفت: این به آل کثیر ارتبــاط دارد که ببینیم وضعیتش 
چطور اســت و آیا بازیکن آزاد هســت یا خیر. اگر آزاد بوده و تمایل داشته 
باشــد در مورد بازگشتش مذاکره می کنیم. مهم این است که کادر فنی هم 

با آمدن او موافق باشد.
وی ادامه داد:  هنوز آل کثیر اعلام آمادگی نکرده اســت. اگر قصد بازگشت 

داشته باشد یقیناً در گل محمدی هم ملاطفتی وجود خواهد داشت.
رضا درویش در حالی درباره بازگشــت آل کثیر به پرسپولیس صحبت کرده 
کــه پیش از این یحیی گل محمدی دو بار در نشســت های خبری موضوع 

بازگشت این بازیکن به پرسپولیس را به شدت رد کرده بود.

اتحادیه جهانی کشتی روسیه را نقره داغ کرد

به گزارش ایرنا، مسابقات کشتی آزاد و فرنگی قهرمانی سال ۲۰۲۳ جهان از 
۲۵ شهریور در بلگراد آغاز و تا دوم مهرماه ادامه دارد. این رقابت ها نخستین 

گزینشی المپیک پاریس به شمار می رود.
اتحادیه جهانی کشــتی اعلام کرد: برای مســابقات قهرمانی جهان، سوابق 
۲۳۵ کشــتی گیر از روســیه و بلاروس مورد ارزیابی قرار گرفت که نام ۲۶ 
نفــر به دلیــل حمایت فعال از جنگ جاری یا عضویــت در آن در ارتش یا 
ســازمان های امنیت ملی تأیید شد که این موضوع نیز به گونه ای شده که 
حضور آنان واجد شرایط قرار نگیرد. تصمیمات مربوط به واجد شرایط بودن 
این ورزشــکاران توســط یک هیئت، با تکیه بر گزارش های جامع بررسی و 

تصمیمات لازم در خصوص آنان اتخاذ شد.
در ادامه این گزارش آمده است: همه ورزشکاران روسیه یا بلاروس به عنوان 
ورزشکاران بی طرف در رقابت های جهانی حاضر خواهند شد و بدون پرچم 
کشــور خود رقابت خواهند کرد. هم چنین در صورت کســب مدال به این 

ورزشکاران، سرود ملی پخش نخواهد شد.
گفتنی است که کشــتی گیران روس در شــرایطی قرار است در مسابقات 
جهانی شرکت کنند که نتایج آن ها انفرادی محاسبه می شود و در رنکینگ 
 AIN تیمــی جایی ندارنــد. آنها به همراه کشــتی گیران بلاروس به اســم

)بی طرف( در رقابت ها کشتی می گیرند.

شکایت سپاهان از مدیرعامل پرسپولیس
به گزارش ایرنــا، به دنبال اظهارات مدیرعامل پرســپولیس در مصاحبه با 
رســانه ها در روزگذشته، باشگاه فولاد مبارکه ســپاهان ضمن تکذیب این 

اتهامات واهی، از وی به کمیته اخلاق سازمان لیگ شکایت کرد.
ایــن چندمیــن بار پیاپی اســت که در روزهای اخیر مســئولان باشــگاه 
پرســپولیس علیه سپاهان اتهامات بی اســاس مطرح می نمایند. لذا باشگاه 
سپاهان از کمیته اخلاق درخواست می نماید که با رسیدگی فوری، از ادامه 

این روند نادرست جلوگیری نماید.

بادستوروزیرفرهنگوارشاداسلامی؛

بازگشت فوری ۴۰ نوازنده اخراجی ارکستر سمفونیک

به گزارش ایســنا، ســایت فیفا به مناسبت شــروع انتخابی 
جــام جهانی بــه بررســی مراحــل انتخابــی در قاره ها و 

کنفدراسیون های مختلف پرداخت.
رقابت هــای انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ از ورزشــگاه آنتونیو 
آراندا در ســاحل رودخانه پارانا شروع می شود. پاراگوئه و پرو 
اولین بازی در مســیر طولانی رسیدن به جام جهانی ۲۰۲۶ 

کانادا، مکزیک و آمریکاست.
آرژانتیــن هم ۲۶۳ روز پس از قهرمانــی در جام جهانی در 
دوحه، همان شــب دفاع از عنوان قهرمانی اش را آغاز خواهد 
کرد و در بوینس آیــرس به دیدار اکوادور می رود. رقابت های 
مقدماتی آفریقا و آســیا نیز قبل از پایان سال جاری میلادی 

شروع می شود.

در ادامه رونــد انتخابی اولین جام جهانــی ۴۸ تیمی را که 
به نظر دیدنی ترین دوره خواهد شد، بررسی می کنیم.

AFC 
سهمیه جام جهانی: ۸ 

سهمیه پلی آف: ۱
هیجان زیادی در پرجمعیت ترین کنفدراســیون فیفا وجود 
دارد. ثبت رکورد هشت تیم برای صعود مستقیم و یک صعود 
برای پلی آف باعث می شــود خیلی از تیم ها امیدوار به صعود 

باشند.
اولیــن دور رقابت های مقدماتی جام جهانــی اکتبر ۲۰۲۳ 
)مهر ۱۴۰۲( برگزار خواهد شــد. ۲۰ تیم در ۱۰ بازی رفت 
و برگشت به رقابت خواهند پرداخت که برندگان به دور بعد 

راه خواهند یافت.
در مجموع پنــج دور مقدماتی برای تعیین هشــت جایگاه 

مستقیم آسیا در جام جهانی برگزار خواهد شد.
 دور اول:

افغانستان - مغولستان-مالدیو - بنگلادش-سنگاپور - گوام-
یمــن - ســریلانکا-میانمار - ماکائو-کامبوج - پاکســتان-

چین تایپه - تیمور شرقی-اندونزی - برونئی 
هنگ کنگ - بوتان-نپال - لائوس

 دور دوم:
A گروه

قطر-هند-کویت-افغانستان یا مغولستان
B گروه

ژاپن-سوریه-کره شمالی-میانمار یا ماکائو
C گروه

کره  جنوبی- چین-تایلند-سنگاپور یا گوام

D گروه
عمان-قرقیزستان-مالزی-چین تایپه یا تیمور شرقی

E گروه
ایران ایران-ازبکستان-ترکمنستان-هنگ کنگ یا بوتان

F گروه
عراق-ویتنام-فیلیپین-اندونزی یا برونئی 

G گروه
عربستان سعودی-اردن-تاجیکستان-کامبوج یا پاکستان

H گروه
امارات متحده عربی-بحرین-یمن یا سریلانکا-نپال یا لائوس

I گروه
استرالیا-فلسطین-لبنان-مالدیو یا بنگلادش

CAF 
سهمیه جام جهانی: ۹ سهمیه

سهمیه پلی آف: ۱ سهمیه
مســابقات انتخابی جام جهانی در قــاره آفریقا در ۱۳ نوامبر 
۲۰۲۳ آغاز می شــود. ۵۴ کشــور در ۹ گروه ۶ تیمی با هم 
رقابــت خواهند کرد که هــر یک از برندگان گــروه به طور 

خودکار به جام جهانی راه خواهند یافت.
چهار تیــم دوم به مرحله پلی آف راه پیــدا می کنند تا یک 

سهمیه این قاره در پلی آف نیز مشخص شود. 
 کونکاکاف

صعود تضمین شده به دلیل میزبانی: ۳ کشور
سهمیه جام جهانی: ۳ سهمیه

سهمیه پلی آف: ۲ سهمیه
کانــادا، مکزیــک و ایالات متحده همگی میزبان هســتند و 
حضورشان در جام جهانی قطعی است و سه سهمیه مستقیم 

و دو سهمیه پلی آف نیز برای این قاره در انتخابی جام جهانی 
۲۰۲۶ وجود خواهد داشت.

مسابقات انتخابی در مارس ۲۰۲۴ آغاز خواهد شد. 
CONMEBOL 

سهیمه جام جهانی: ۶ سهیمه
سهمیه پلی آف: ۱ سهمیه

مقدماتی جام جهانی در قــاره آمریکای جنوبی از این هفته 
آغاز می شود و سپتامبر ۲۰۲۵ به پایان می رسد.

۱۰ تیم در فرمت لیگ به رقابت خواهند پرداخت و در خانه 
و خارج از خانه با یکدیگر بازی خواهند کرد. شــش تیم برتر 
به طور خودکار جواز حضور در جام جهانی را کسب می کنند 

و تیم هفتم نیز وارد مسابقات پلی آف می شود.
OFC 

سهمیه جام جهانی: یک سهمیه
سهمیه پلی آف: یک سهمیه

برای اولین بار، اقیانوسیه یک سهمیه تضمینی برای صعود به 
جام جهانی خواهد داشت که معمولاً این سهمیه به نیوزیلند 
می رسد و یک سهمیه نیز این دروه به پلی آف خواهد رسید.

اولین مرحله از ســه مرحله  انتخابی جام جهانی در این قاره 
قرار است در سپتامبر ۲۰۲۴ برگزار شود.

 یوفا
سهیمه جام جهانی: ۱۶ سهمیه

مسابقات انتخابی اروپا قرار است مارس ۲۰۲۵ آغاز و مارس 
با ۲۰۲۶ به پایان برســد. در  رقابت ها  اول  دور 

شــروع ۱۲ گــروه چهار یا پنج  تیمی 
جام می شود و برندگان هر  به  گروه 
خواهند  راه  یافت.جهانــی 

ورزش

شروع مسیر جام جهانی ۲۰۲۶ از این هفته

به گزارش باشگاه خبرنگاران، 

فیلم های دوبله شده ای که در راه تلویزیون اند

دوبلورهای شاخص کشــورمان آثار مختلفی را در قالب های متفاوت سینمایی، 
سریال و مســتند برای پخش از شبکه های مختلف سیما دوبله و آماده کرده اند 

که جزئیات آن ها در ادامه آمده است:
»ابر زیر سقف«؛ ملودرامی آلمانی برای شبکه پنج

ســینمایی »ابر زیر ســقف« بــا گویندگی ۲۳ نفــر از گوینــدگان گفتار فیلم 
در واحــد دوبــلاژ اداره کل تأمین و رســانه بین الملل ســیما دوبله شــد. این 
 ســینمایی محصول آلمان در ســال ۲۰۲۲ و قرار اســت از شــبکه پنج سیما 

پخش شود.
مدیر دوبله این سینمایی خانم شراره حضرتی است. 

خلاصه روایت این اثر از این قرار اســت که پل، پرستار یک بیمارستان به همراه 
همســر و  دخترش، جولیا و لی لی به خوبی و خوشــی در کنار یکدیگر زندگی 

می کنند. 
جولیا در هشت سالگی لی لی در حین دویدن در مسابقه دو سکته مغزی می کند 
و می میرد. بعد از مرگ جولیا، پل و لی لی ارتباطشــان با یکدیگر کم می شــود. 
کم کم پل متوجه تغییر رفتار لی لی شــده و تلاش می کند ارتباط شکسته شده 
را ترمیم کند. در نهایت بین پدر و دختر آشــتی برقرار می شود و آن دو به فهم 

مشترکی از هم می رسند.
کشف رابطه شگفت انگیز »فیل و موریانه« در شبکه مستند

مســتند »فیــل و موریانه« بــا گویندگی ۲ نفــر از گویندگان گفتــار فیلم در 
واحد دوبلاژ اداره کل تأمین و رســانه بین الملل ســیما دوبله شــد. این مستند 
 محصول آمریکا در ســال ۲۰۲۱ بوده و قرار اســت از شــبکه مســتند ســیما 

پخش شود.
مدیر دوبله این مستند لادن سلطان پناه است.

این مســتند، از منظر کارگردانی و ســناریوپردازی، بســیار جالب توجه است و 
موجب می شــود مخاطب همانند یک فیلم داســتانی، جذب اثر شــود و آن را 
دنبــال کند و در عین حال به دلیل تصاویر فیلمبرداری شــده بســیار زیبا از از 
خانه هــای زیرزمینی موریانه هــا و تصاویر زیر آب در گودال که همگی بســیار 
جذاب انــد به انضمام تدوین فیلم، صداگذاری و موســیقی فیلم، که به جذابیت 
 اثر، افزوده اســت، می تواند مورد پســند دوستداران مســتندهای حیات وحش

قرار گیرد.
»نور و جادو« در شبکه چهار

مســتند »نور و جــادو« با گویندگی ۲۶ نفر از گوینــدگان گفتار فیلم در واحد 
دوبلاژ اداره کل تأمین و رســانه بین الملل ســیما دوبله شــد. این مستند شش 
قســمتی محصول آمریکا در ســال ۲۰۲۲ بوده و قرار است از شبکه چهار سیما 

پخش شود.
مدیر دوبله این مستند بهروز علی محمدی است. 

به گزارش ایسنا، هاشــم حیدری، بازیکن سابق استقلال درباره 
برد این تیم مقابل همنام خوزستانی اظهار کرد: بازی خوبی بود 
و استحقاق برد در این بازی را داشت. خدا رو شکر این مهم اتفاق 
افتاد و آبی ها در یک بازی مهم و حساس، پیروز شدند. هرتیمی 
که جلوی اســتقلال به میدان می رود انگیــزه دو چندانی دارد. 
استقلال خوزستان هفته گذشــته استراحت کرده بود اما آبی ها 

یک بازی سنگین را مقابل سپاهان پشت سر گذاشته بودند.
 نتایج قابل دفاع نکونام با استقلال

عملکرد نکونام را در این ۴ بازی نخست چطور ارزیابی می کنید؟ 
او در پاســخ به این ســؤال افزود: هیچ کس فکــر نمی کرد که 
 اســتقلال با نکونام بتواند در این ۴ بــازی چنین عملکرد خوبی 

داشته باشد. 
نکونــام انگیزه بالایی در این فصل از رقابت های لیگ برتر دارد و 
برای همین در همه بازی ها برای کسب نتیجه به میدان می رود. 
امیدوارم این روند خوب تا پایان فصل ادامه داشــته باشد. البته 
استقلال قرعه نسبتاً مناســبی هم داشته اما با توجه به اتفاقات 
قبل از شــروع لیگ برتر نکونام نتایج قابل توجه ای کسب کرده 

است.
بازیکن سابق اســتقلال درباره اینکه آیا این تیم مدعی قهرمانی 
خواهد بود بیان کرد: اســتقلال همیشــه مدعی قهرمانی است. 
اســتقلال امسال ۲ ســتاره از خط حمله اش جدا شده و در خط 
دفاع هم ســیلوا از این تیم رفته است اما توانسته در این ۴ هفته 
نتایج خوبی کســب کند. به نظرم باید به نکونام فرصت داد و از او 

حمایت کرد تا بتواند به همین روند خوبش ادامه دهد.
 حسینی جزو ارکان قهرمانی استقلال بود

حیــدری دربــاره عملکرد حســینی در این ۴ بــازی ادامه داد: 
حســینی کاپیتان و بزرگ اســتقلال اســت و به قــول نکونام 
انتظــاری کمتر از این نمی رود.  در فصلی که اســتقلال قهرمان 
شد حســینی جزو ارکان اصلی قهرمانی بود و امسال هم چنین 
 شــرایطی را دارد. حــالا هم کــه عنایتی قصــد دارد او را برای
 بازی های آســیایی با تیم امید همراه کنــد که امیدوارم در آن 

مسابقات هم بدرخشد.
 اختلاف بین نکونام و خطیر

بازیکن ســابق استقلال در خصوص گلایه های نکونام در نشست 

خبری عنوان کرد: اختلاف بیــن کادرفنی و مدیریت وجود 
 دارد ولــی به نظرم با این وقفه ای که در لیگ به وجود آمده 
اســت باید این شــکاف را به هم نزدیک کرد چون برای 
موفقیت باید هر دو پشــت هم باشــند تا استقلال وارد 

حاشیه نشود.
او دربــاره تعطیلی مســابقات لیگ برتــر تصریح کرد: 
به هر حال فیفادی اســت و لیگ به خاطر مســابقات 
دوســتانه تعطیل اســت. امیــدوارم که اســتقلال از 
این تعطیــلات بهترین اســتفاده را ببــرد و بتواند به 
هماهنگی بیشتری برســد البته که خیلی از بازیکنان 
 اســتقلال در اردوی تیــم ملــی امید و بزرگســالان 

هستند.
بازیکن ســابق اســتقلال درباره اینکه دیدار بعدی آبی ها 
حضور در داربی خواهد بود گفت: داربی حســاس اســت 
اما مانند ســایر بازی ها ۳ امتیاز دارد. استقلال با توجه به 
تعطیلی مســابقات لیگ بیشــتر می تواند روی این مسابقه 

تمرکز کند.

هیچ کس انتظار این نتایج را با »نکونام« نداشت

پسازمدالطلایمسابقاتژاپن؛

نوازنده ایرانی در یکی از 
مهم ترین سالن های دنیا می نوازد

امین غفاری از تک نوازان ســاز ویولن کشــورمان پــس از آن که در 
ســال ۲۰۲۲ موفق به دریافت ۲ جایزه و مدال طلا از مسابقات معتبر 
موســیقی در اوزاکا ژاپن شد، مورد توجه مدیران برگزاری کنسرت در 
اروپا قرار گرفت و از طرف یکی از همین کمپانی های کنسرت گذار برای 
اجرا در سالن اسمتانا هال پراگ دعوت به همکاری شد. وی قرار است 
در اکتبر امســال همراه با ارکستر فیلارمونیک چک جنوبی )تپلیسی( 

کنسرتو ویلن خاچاطوریان را اجرا کند.
ارکســتر فیلارمونیک چک جنوبــی از حرفه ای تریــن و قدیمی ترین 
ارکســترهای اروپا اســت که قدمتش به بیش از ۱۵۰ سال می رسد و 
سولیست های بزرگی چون فریتز کرایسلر و اوژن ایزایی با این ارکستر 
نواخته اند. این کنســرت در سالن اســمتانا پراگ در کشور جمهوری 
چک برگزار می شود، این ســالن بارها میزبان فستیوال های مختلف و 
ارکســترهای بزرگی از جمله برلین فیلارمونیــک، لندن فیلارمونیک، 
ارکستر فیلارمونیک بوستون، ارکستر دیوان و رهبران و سولیست های 
بزرگی همچون دانیل برنبویم، ایزاک پرلمن، ماکســیم ونگروف، گیل 

شاهام بوده است.
غفاری پیش تر نیز در عرصه بین المللی با ارکســتر مجلســی سوک در 
سالن ماسکراد در فســتیوال کروملو و همین طور ارکستر کالینینگراد 

روسیه به عنوان تکنواز اجراهای خود را روی صحنه برده بود.
وی هم چنین در کشــورهای ژاپن و اتریش و ارمنســتان نیز به عنوان 
سولیســت قطعات مختلفی چون زیگونروایزن سارازات، کنسرتو ویلن 
خاچاطوریان، کاپریس های پاگانینی و آثاری از باخ را اجرا کرده است.

کمدی »سینما شهر قصه« پس از ۳ سال به 
سینما می آید



اردیبهشت  بیستم   
امســال  مــاه 
حمایت  ســازمان 
مصرف کنندگان و تولیدکننــدگان در نامه ای به 
ســایت های اینترنتی معاملات خــودرو )خرید و 
فروش خودرو در بازار آزاد( دســتور داد به منظور 
ســاماندهی بازار خودرو تا اطــلاع ثانوی از درج 
قیمت خودروها اعم از صفر و کارکرده خودداری 

کنند. 
در ایــن نامــه تأکید شــده بود کــه قیمت های 
درج شــده ضمن اینکــه نباید از ســقف قیمت 
اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشــندگان خودرو 
تجاوز کند، برای خودروهایی که قیمت توســط 
اتحادیه بارگذاری نشده به صورت توافقی و بدون 
درج در آگهــی فروش باشــد. با ایــن حال طی 
 ماه های گذشــته نــه تنها از اجرای این دســتور 
ســرپیچی شــده بلکه طی هفته گذشــته بنا به 
شــایعاتی مبنی بر لزوم اســقاط یــک خودروی 
فرسوده برای شــماره گذاری خودروهای وارداتی، 
شــاهد درج قیمت های کذایــی و نجومی برای 
خودروهای فرسوده بودیم؛ تا جایی که برای پیکان 
و پرایدهای از رده خارج شــده حتی قیمت های 
در حــدود ۴۰۰ تا ۵۰۰ میلیون تومان نیز در این 

آگهی ها درج شد. 

درج آگهی های نجومی برای خودروهای فرسوده و 
ملتهب کردن بازار در حالیست که قیمت خودرو 
طی دو مــاه اخیر روند نزولی به خــود گرفته و 
نســبت به ابتدای ســال جاری حدود ۲۵ درصد 

کاهش یافته است. 
البته بررسی پلتفرم های درج کننده آگهی ها، نشان 
می دهد که از روز گذشته قیمت های نجومی درج 
شــده برای خودروهای فرســوده حذف و عبارت 
»غیرقابل نمایش« جایگزین آن شده است و حتی 
قیمت هایی که درج شــد نیز پــس از ۱۵ تا ۲۰ 

دقیقه از سایت حذف می شود. 
اگرچه پلتفرم ها نســبت به حذف قیمت ها اقدام 
کرده اند اما به هر حال بی توجهی این سایت ها به 
ابلاغیه سازمان حمایت مبنی بر عدم درج قیمت 
و دامن زدن به شــایعات که می تواند عاملی برای 
برهم زدن بازار باشــد، جای تأمــل دارد. حقیقت 
این است که برای واردات خودرو به هیچ خودروی 
فرســودهای نیاز نیســت و آنچه که توسط ستاد 
نوسازی ناوگان و اسقاط خودروهای فرسوده اعلام 
شده، لزوم ارائه گواهی اسقاط آن هم توسط وارد 

کننده است. 
پــس از ارســال آیین نامــه واردات خودروهای 
کارکرده به مجلس، رشیدی کوچی، نماینده مردم 
مرودشت در مجلس مفاد این آیین نامه ۷ بندی را 

منتشــر کرد که آخرین بند آن به موضوع اسقاط 
خودروهای فرسوده و واردات خودرو مرتبط است. 
آخرین بند آیین نامه واردات خودروهای کارکرده 
به موضوع الزام اســقاط یک خودروی فرسوده به 
ازای هــر خودروی کارکرده وارداتی اشــاره دارد 
کــه مطابق با این بند هر فــرد حقیقی و حقوقی 
برای واردات یک دســتگاه خودروی کارکرده باید 
 گواهی اســقاط یک دســتگاه خودروی فرسوده 

را دریافت کند. 

به دنبــال این موضــوع برخی افراد ســودجو و 
دلالان، حقیقت آیین نامه را کمی دســت خوش 
تغییر داده و با شــایعه پراکنی اعلام کردند که با 
داشــتن خودروی فرسوده می توانید برای واردات 
خودروهای کارکرده خارجی با عمر حداکثر پنج 

سال اقدام کنند.
رئیس ستاد نوسازی ناوگان و اسقاط خودروهای 
فرســوده ضمن اشــاره به اینکه تا اواخر ســال 
گذشــته، در ازای هر دســتگاه خودروی وارداتی 

بایستی ۸ گواهی اسقاط ارائه می شد، تصریح کرد 
که در حال حاضر تا زمان ابلاغ آیین نامه جدید، در 
ازای هر دو خودروی وارداتی یک گواهی اســقاط 
بایستی توسط واردکننده ارائه شود؛ ضمن اینکه 
متقاضیــان واردات خودرو نیازی به خرید خودرو 

فرسوده ندارند. 
مهران ســالاریه اظهار کرد: طبق قانون، تا پایان 
ســال ۱۴۰۱ به ازای واردات هر دستگاه خودرو، 
به طور متوســط هشت گواهی اســقاط لازم بود؛ 
اما اکنــون )جــدا از بحــث واردات خودروهای 
کارکرده که هنوز مصوبه آن ابلاغ نشــده است(، 
در حال حاضر بــه ازای واردات هر دو خودرویی 
که واردات شود، یک گواهی اسقاط بایستی توسط 

واردکننده، ارائه شود. 
قیمــت خودروهای فرســوده اعلام شــد در پی 
اتفاقات اخیر پیرامــون افزایش غیرواقعی قیمت 
خودروهای فرســوده، رئیس انجمن صنفی مراکز 
اســقاط خوردوهای فرســوده، ضمــن تأکید بر 
اینکه این افزایش افسارگســیخته مــورد تأیید 
نیست و مراکز اسقاط علاقمند به افزایش قیمت 
خودروهای فرســوده و گواهی اســقاط نیستند، 
قیمت واقعی خودروهای فرسوده را عددی مابین 
۳۵ تا ۴۲ میلیون تومان )بســته به نوع و کیفیت 

خودرو( اعلام کرد.

بی وفایی شهریور به دنیای شعر و روزنامه نگاری فارس
 »محمد تقی زرین چنگ« درگذشت

زرین چنگ  تقی  محمد  اســتاد 
ادیــب،  )شــاعر،  شــیرازی 
روزنامه نــگار، نوازنــده ویولون، 
برنامه ســاز و تهیه کننده رادیو( 
در سن ۸۲ ســالگی درگذشت. 
بدون شــک ضایعه درگذشــت 
در  ایشــان  درگذشــت  ضایعه 
دل اهالــی فرهنگ، ادب، هنر و 
به ویژه رسانه برای همیشه باقی 
زرین  محمدتقی  استاد  می ماند. 

چنگ شــیرازی متخلص به وفا، آفریده ۳ اردیبهشــت ۱۳۲۰ شیراز، در 
محله درب شــازده بود. وی پس از تأسیس خانه  مطبوعات و رسانه های 
فارس به مدت هفت دوره  متوالی به عنوان رئیس شورای مرکزی این خانه 
فعالیت کرد و در اولین دوره  تشــکیل خانه  مطبوعات کشور نیز به عنوان 

معاون این خانه نیز برگزیده شد.
مراسم تشــییع و تدفین استاد شادروان محمدتقی زرین چنگ شیرازی، 
شــاعر و پیشکسوت رسانه کشــور، رئیس خانه مطبوعات فارس و معاون 
سردبیر روزنامه »خبرجنوب« از ساعت ۸:۳۰ دقیقه صبح فردا دوشنبه ۱۳ 
شــهریورماه جاری از مقابل تالار حافظ اداره کل فرهنگ و ارشاداسلامی 

فارس به سمت دارالرحمه شیراز برگزار می گردد.
همچنین مراســم ترحیم و بزرگداشــت آن پیر فرزانه از ساعت ۱6 الی 
۱۷:۳۰ دقیقه همان روز در مســجد دانشگاه شــیراز واقع در میدان ارم 

برپا می باشد. 
استاندار فارس:

همچنان منتظر گزارش ارزیابی مدیران از سوی 
اصحاب رسانه هستم

به گزارش سبحان،  محمد هادی ایمانیه، استاندار فارس با حضور در مرکز 
»ســامانه ارتباط الکترونیکی مردم و دولت« ضمن ارتباط مستقیم با مردم 
نســبت به شنیدن مسائل و مشکلات مطرح شده اقدام و دستورات لازم را 

برای گره گشایی از مطالبات قانونی مردم صادر کرد.
وی در پاسخ به درخواست یکی از شهروندان رسانه ای مبنی بر عدم تعامل 
برخی مدیران با رسانه ها، اظهار کرد: به دفعات از اصحاب رسانه خواسته ام 
گــزارش عملکرد مدیران و شــاخص های ارزیابی ایشــان را در حوزه های 
مختلف بویژه ارتباط با مردم و اصحاب رسانه و همچنین میزان پاسخگویی 
مدیران را ارائه کنند اما تا کنون پاسخی به درخواست بنده داده نشده است.
وی در راستای سیاست های دولت سیزدهم مبنی بر برقراری ارتباط مستمر 
با مردم و پاســخگویی به ایشان در مرکز ســامد حضور یافت و به صورت 
مســتقیم، خواســته ها و مطالبات مردم را برای پیگیری و رفع مشکلات و 

تامین مطالبات قانونی آن ها، شنید. 
 استاندار فارس در حاشیه حضور خود در مرکز سامد گفت: در شرایط فعلی 
بیشــتر مشکلات مردم در دیدارهای چهره به چهره، مکاتبات و تماس های 

برخط به مسائل شغلی، تسهیلات بانکی و معیشت مربوط است.
وی اظهار کرد: مشــکلات دیگری از جمله مباحــث مربوط به حوزه های 
شهری، مســائل ارتباطی و مربوط به دســتگاه های خدمات رسان معمولاً 
مطرح می شود که می بایست هرچه سریع تر مسئولان و مدیران ذی ربط به 
خواسته های به حق مردم پاسخ دهند.  ایمانیه تصریح کرد: مدیران اجرایی 
استان باید با حضور مستمر در مرکز سامد، پس از شنیدن مشکلات مردم، 

نسبت به پیگیری و حل مشکلات ایشان اقدام کنند.

طرح هادی روستایی، زمینه توسعه دوچندان 
روستاها را فراهم کرده است

بــه گزارش ســبحان، مســعود صف شــکن، معــاون عمران روســتایی 
بنیاد مســکن اســتان فارس عملکرد این معاونت را به مناســبت هفته 
دولــت تشــریح و بیان کــرد: از ســال ۱۴۰۰ تا کنــون ۳۷ طرح هادی 
 روســتایی از سوی بنیاد مســکن در مناطق روســتایی این استان تهیه

شده است. 
صف شکن ادامه داد: در این مدت با اجرای طرح بازنگری ۴۴۵ طرح هادی 
روســتایی زمینه توسعه دوچندان روستاها فراهم شده است. وی با اشاره 
به اجرای یک هزار و ۱۰۳ طرح هادی روســتایی خاطر نشان کرد: اجرای 
طرح های  هادی زمینه ســاز افزایش اشتغال و درآمد و همچنین افزایش 

زمینه ماندگاری روستاییان در این مناطق است.
صف شــکن اضافه کــرد: صدور ۱۳ هــزار و ۵۲۱ جلد ســند روزتایی با 
مشــارکت ثبت اســناد و املاک در مناطق روستایی و همچنین صدور ۸ 
هزار و ۴۳۱ جلد سند واحد های شهری از سوی بنیاد مسکن و ثبت اسناد 
نمونه ای از هم افزایی بین دستگاهی در مناطق شهری و روستایی است.

معاون عمران روســتایی بنیاد مسکن اســتان فارس گفت: بنیاد مسکن 
مبادرت به توســعه معابر و آســفالت روســتاها در این مدت به میزان ۲ 
میلیون و 6۰۰ هزار متر مربع کرده است که این طرح ها در 6۲۸ روستای 

استان فارس با بهره گیری از منابع قیر رایگان اجرا شده است.

دپو 290 کیلوگرم مواد مخدر در منزل مسكوني 

به گزارش سبحان، فرمانده انتظامي استان از کشف بیش از ۲9۰ کیلوگرم 
مواد مخدر در بازرسي از یک منزل مسکوني در »داراب« خبر داد. 

ســردار رهام بخش حبیبي بیان کرد: مأموران انتظامي پاســگاه »فورگ« 
داراب با اقدامات فني و تخصصي مطلع شــدند فردي مقدار زیادي مواد 
مخدر در منزل خود واقع در یکی از محله های فورگ دپو کرده اســت که 

موضوع را به صورت ویژه در دستور کار خود قرار دادند.
وي با بیان اینکه مأمــوران با هماهنگی مرجع قضایی به محل مورد نظر 
اعزام شــدند، تصریح کرد: در بازرسي از آن منزل، ۱۴۸ کیلو و ۲۸۰ گرم 
حشــیش و ۱۴۲ کیلو و ۳۴۰ گرم تریاک، )در مجموع ۲9۰ کیلو و 6۲۰ 

گرم مواد مخدر( کشف شد. 
فرمانده انتظامي اســتان با بیان اینکه با توجه بــه عدم حضور متهم در 
منزل، تلاش براي دستگیري قاچاقچي با جدیت ادامه دارد، تصریح کرد: 
مبارزه با ســوداگران مرگ به صورت ویژه در دســتور کار این فرماندهي 

قرار دارد.

اختصاص بخشی از تخت های بیمارستانی به بیماران 
کرونایی علی رغم فروکش کردن آن

به گزارش سبحان، روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی شیراز ضمن ارائه 
آمارهای اپیدمی کرونا از ابتدای شیوع تاکنون، اطلاعات آخرین وضعیت 
این بیماری در فارس را اعلام کرد. براســاس آمارهای اعلامی دانشــگاه 
علوم پزشکی شیراز، با وجود فروکش کردن شیوع کروناویروس، همچنان 
تعدادی از تخت های بیمارستانی در شهرستان های تابعه این دانشگاه در 

استان فارس، به بیماران کووید-۱9 اختصاص دارد.
این گزارش حاکیست که تا صبح روز گذشته ۸۳ بیمار مثبت یا مشکوک 
دارای علائم کرونا، در بیمارستان های فارس بستری هستند که هشت نفر 
از آنان به دلیل شرایط وخیم جسمی، تحت مراقبت های ویژه درمانی قرار 
دارند. برپایه این گزارش آماری، از ابتدای شــیوع همه گیری کروناویروس 
تا امروز، در شهرســتان های تابعه علوم پزشکی شیراز با انجام دو میلیون 
و ۲۸۵ هزار و ۲9۲ مورد تســت تشخیصی، 66۴ هزار و ۷۱6 مورد مثبت 

قطعی شناسایی شده است.
از کل بیماران مثبت شناســایی شده، خوشــبختانه تاکنون 6۵6 هزار و 
۴99 هم اســتانی مبتلا بــه کووید ۱9 بهبود یافته انــد و ۸۲۰6 نفر نیز 

متأسفانه جان خود را از دست داده اند.
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س : طاهره حیاتی
عک

 گزارش خبری- لیلا غضنفری 

ویـراژ فرسـوده ها 
خودروهای خارجی نیامده حاشیه ساز شدند 

به گزارش سبحان، رضا جاویدی، سخنگوی شهرداری شیراز 
بــا بیان اینکه اجرای آســفالت در یازدهمین مرحله جهش 
عمرانی کلان شــهر شــیراز از ۱6 مردادماه آغازشده است، 
گفت: در طــول هفته چهارم، ۵۱ هزار و ۲۸ مترمربع معابر 
مناطق این کلان شــهر به میزان 6 هزار و 9۸۴ تن آسفالت 

شده است.
وی در خصوص آســفالت معابر ســطح شــهر اظهار کرد: 
یازدهمین گام از جهش عمرانی کلان شــهر شیراز که از روز 
دوشنبه ۱6 مردادماه جاری با 6 میلیون مترمربع آسفالت و 
اعتبار بالغ بر یک هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان شروع شده، طی 

برنامه دوساله انجام می شود. 
سخنگوی شهرداری شیراز با اعلام میزان آسفالت انجام شده 
در هفتــه چهارم از جهــش عمرانی اعلام کــرد: در هفته 
گذشته، ۵۱ هزار و ۲۸ مترمربع معابر مناطق این کلان شهر 
به میزان 6 هزار و 9۸۴ تن آســفالت شده است. او در ادامه 

به تفکیک جزئیات و مســاحت معابری که لکه گیری، تراش 
و ترمیم، روکش آسفالت در معابر آسفالت قدیمی و روکش 

آسفالت در معابر زیرسازی شده، پرداخت.
جاویــدی با بیان اینکــه تراش و ترمیم آســفالت در بولوار 
امیرکبیر در منطقه ۴ انجام شــده است، گفت: لکه گیری در 
ســطوح مناطق 6 و ۱۰ صورت گرفته است. این مقام حوزه 
ارتباطات مدیریت شــهری شیراز بیان کرد: روکش آسفالت 
در معابر آسفالت قدیمی در کوچه ۲ شهید چمران و کوچه 
۴ شــهید بهشــتی در منطقه یک، فرعی های خیابان صدق 
گــو و کوچه ۲ خیابان ایثار در منطقه ۲، باند جنوبی تلاش 
شــرقی تا ســر کوچه ۵، کوچه ۳ و ۵ تلاش شــرقی، بلوار 
سروناز شهرک زیباشــهر و کوچه ۵ تلاش غربی در منطقه 
۳، سپاه جنوبی در منطقه ۵، کوچه ۱۳/۲ مدرس منطقه ۷، 
فرعی های خیابان شــهید اسماعیلی و جلوی مسجد خیابان 
گیتی فروز در منطقه 9 و فرعی های خیابان شهید کلانتری 

در منطقه ۱۱ انجام گرفته است. 
روکش آسفالت در معابر زیرسازی شده در کوچه ۱۰/۱ بلوار 
ســپید و جلوی مســجد خیابان گیتی فروز در منطقه 9 و 
پروژه های عمرانی نیز طی هفته گذشــته انجام شــده است. 
سخنگوی شــهرداری شیراز گفت: طی ۴ هفته سپری  شده 
از آغاز جهش آســفالت در یازدهمیــن گام جهش عمرانی 
کلان شــهر شــیراز، ۲۱۷ هــزار و ۸۸۴ مترمربــع از معابر 
مناطق این کلان شــهر با میزان ۲۷ هزار و ۷۷ تن آسفالت 

انجام گرفته است.

سخنگوی شهرداری شیراز در چهارمین گزارش هفتگی عملیات آسفالت اعلام کرد: 

آسفالت  بیش از ۵۱ هزار مترمربع معابر طی هفته چهارم 
به گزارش سبحان، افسانه خواست خدایی، عضو هیئت رئیسه 
شورای اسلامی و ناظر ستاد اربعین شهر شیراز از خدمت رسانی 
ســتاد اربعیــن در قالــب فعالیت شــبانه روزی شــهرداری 
 شــیراز و موکب هــای مردمی در ورودی های شــهر شــیراز 

خبر داد. 
نائب رییس کمیسیون خدمات شــهری شورای اسلامی شهر 
با بیان اینکه از ســال گذشته ســتاد اربعین با سیاست گذاری 
کمیسیون ســلامت محیط زیســت وخدمات شهری شورای 
اســلامی شــهر در دو حیطــه کاری نظارت خدمت رســانی 
شهرداری شــیراز در مرز شلمچه، کربلای معلی و درون شهر 
شیراز شــروع به فعالیت کرد که در شهر شــیراز این ستاد با 
همکاری معاونت خدمات شهری، ســازمان فرهنگی، معاونت 
حمل و نقل، ستاد بحران، روابط عمومی بین الملل و شهرداری 
منطقه هفت و چهار، موکب داران ورودی های شــهر شــیراز، 
خدمت رســانی به زائران هم وطن و کشورهای همسایه ای که 
به جهت موقعیت جغرافیایی شــهر شــیراز محل عبورشان به 
ســمت کربلای معلی از سمت شهر شیراز است در دستور کار 

قرار داده است. 
عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر شیراز با تأکید بر اینکه 
شهر شیراز ســومین حرم اهل بیت علیهم السلام است و باید 
میزبانی بجا و شایســته ای در حد شــأن این عنوان از زائران 
حسینی فراهم آورد بیان کرد: خدمت رسانی شهرداری شیراز 
و گروه های مردمی به زائران از ورودی های شــهر شیراز از ده 
روز گذشته آغاز شده اســت و تا بعد از اربعین حسینی ادامه 

خواهد داشت. 
وی افزود محل اســتقرار ارائه خدمات ورودی های شهر شیراز 
از سمت پل فسا در سایت شهید خرمشکوه و ورودی امیرکبیر 
است که جهت استقرار، پذیرایی و استراحت موقت آماده شده 
است و در صورت نیاز زائران به استقرار دائم دو کمپ جنت و 
زیباشهر توسط ستاد بحران شهرداری فراهم گردیده است که 
تعداد قابل توجهی از زائران عزیز در این کمپ ها در هر شبانه 

روز مستقر می شوند.
رئیس کمیســیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر شیراز 
خاطر نشــان کرد: قطعاً تشکیل ســتاد اربعین در شهر شیراز 
در راســتای ارائه خدمات هر چه بهتر، شــهرداری شــیراز به 
زائران در مرز شلمچه، کربلای معلی و درون شهر شیراز است 
که همگی در یک راســتا و با هــدف ادای دین و عِرقِ خاص 
شــهروندان شیرازی به ساحت مقدس اباعبدا... الحسین )ع( و 

اهل بیت علیهم السلام صورت پذیرفته است.

به گزارش سبحان، اسماعیل قزل سفلی، معاون سیاسی، امنیتی 
و اجتماعی اســتانداری فارس گفت: از ظرفیــت و توان مردم و 
گروه های مردمی آنگونه که باید استفاده و به کار گرفته نمی شود 
در حالی که گروه های مردمی و جهادی عامل پیش برنده اتقلاب 

اسلامی در گام دوم خواهند بود.
وی افزود: این عدم اســتفاده و به کارگیری ضعفی است که در 
تمام دولت ها وجود داشــته و ضــرورت دارد که این روند اصلاح 
شــود.  وی ادامه داد: این مسئله دو علت دارد، یکی اینکه ما در 
دانش حکمرانی ضعیف هستیم، یعنی توان انجام کار پروژه ای را 

داریم اما کار پروسه ای را نمی توانیم انجام دهیم. 
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری فارس اظهار کرد: 
علت دوم هم این است که در الگوهای حکمرانی مردمی هم دچار 

ضعف هستیم و اراده ای هم برای حل آن وجود ندارد. 
 قزل سفلی گفت: علت اینکه دســتگاه های اجرایی مشارکت با 
تشکل های مردم نهاد را نمی پذیرند این است که در بخشی ساز و 
کار وجود ندارد و در بخش دیگر نیز اراده ای برای این کار نیست.

 وی افزود: تشکل ها و مشارکت اجتماعی فقط در سمن ها خلاصه 
نمی شود و ما به عنوان حاکمیت به سمت هر کسی که بتواند به 

مردم و نظام خدمت کند دست یاری دراز می کنیم. در این میان 
گروه های جهادی؛ مؤسسات خیریه و ... از جمله حلقه های میانی 
هستند که در حوزه مشارکت اجتماعی می توانند نقش مؤثری در 
کمک به اجرای سیاست های دولت داشته باشند.  وی ادامه داد: 
در حوزه مشارکت اجتماعی نیازمند استفاده از توان همه هستیم 
و هــر کس هر توانمندی که دارد در همان حوزه می تواند مؤثر 

باشد و کار کند.
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری فارس اظهار کرد: 
امروز نیازمند توانمندســازی هســتیم اما قائل به توانمندسازی 

تخصصی هستیم و سازمان ها و تشکل های مردم نهاد باید مساله 
محور دســته بندی شــوند و برای آنچه می خواهند انجام دهند 

تخصص کسب کنند.  
قزل ســفلی گفت: هیچ دولتی نمی تواند بــدون مردم به اهداف 
خود برسد چه رسد به اینکه نظام جمهوری اسلامی که پیروزی، 
تثبیت، اســتقرار و استکمال آن با مردم است و برای رسیدن به 
تمدن اســلامی هم حضور مردم ضــرورت دارد. وی افزود: ما از 
ظرفیت تشکل های و سازمان های مردم نهاد و گروه های جهادی 

و... در تصمیم گیری ها استفاده خواهیم کرد.

به گزارش ســبحان، محمدرسول تحفه، مدیر دفتر روابط عمومی 
شرکت توزیع نیروی برق اســتان فارس از مشارکت ۳۰ درصدی 
مشــترکان خانگی اســتان فارس در برنامه های مدیریت مصرف 
تا پایــان مرداد ماه خبــر داد وگفت: مشــترکان خانگی تا پایان 
شــهریورماه فرصت دارند در طرح پاداش مدیریت مصرف شرکت 

کرده و مشمول پاداش صرفه جویی برق شوند. 
وی در جلســه با رابطــان روابط عمومــی در مدیریت های توزیع 
نیروی برق شهرســتان ها، با قدردانــی از زحمات و همکاری های 
گســترده رابطان در اقصی نقاط اســتان در اطلاع رسانی به موقع، 
انتشارگسترده برنامه ها و فعالیت های مدیریت مصرف در تابستان 
ســال جاری ادامه داد: رابطان دفتر روابط عمومی در طول ســال 
همیشــه به عنوان یک بازوی کمکی فعال و یاری رســان بوده اند 
که ایــن امر در زمینه مدیریت مصرف نمود بیشــتری پیدا کرده 
اســت. وی ادامه داد: از ابتدای شروع برنامه های مدیریت مصرف 
در خرداد ماه ســال جاری تاکنون تمام رابطان روابط عمومی در 
مدیریت هــای توزیع نیروی برق شهرســتان ها، بــا تمام توان در 
خصوص اطلاع رســانی راهکارهای مدیریت مصرف برق به تمامی 
مشــترکان اعم از خانگی، تجاری، اداری، صنعتی و ... و همچنین 
آگاهی بخشــی در خصوص پاداش تا ۲۰ برابــری وزارت نیرو به 
مشترکان خوش مصرف خانگی اقدامات لازم را در دستور کار قرار 
داده و همگام با حوزه ستادی برنامه ها را پیش بردند که این تعامل 
و همکاری های مطلوب و مؤثر ضمن کمک به پایداری شبکه برق، 
مشــارکت  حدود ۳۰ درصدی مشترکان خانگی استان فارس در 
برنامه های مدیریت مصرف و پرداخت بیش از ۲۷۵میلیارد تومان 
پاداش به مشــترکان خانگی خوش مصرف از ابتدای خرداد ماه تا 

پایان مرداد را در پی داشت. 
تحفه، با تأکید بر اینکه فرصت اســتفاده و شرکت در طرح پاداش 
مدیریــت مصرف تا پایان شــهریورماه ادامــه دارد، گفت: تمامی 
مشــترکان بخش خانگی می توانند با کاهش مصرف خود نســبت 
به مدت مشابه ســال گذشــته، در طرح پاداش مدیریت مصرف 
برق مشــارکت کرده و از پاداش طرح تشــویقی صرفه جویی برق 
برخوردارگردنــد. وی در ادامه با بیان اینکه در تابســتان ســال 

جاری، در حوزه مدیریــت مصرف و روابط عمومی کارهای متنوع 
و ایده های نو متعددی به مرحله اجرا درآمد، خاطرنشــان کرد:  از 
زمان آغــاز برنامه های مدیریت مصــرف در خردادماه تاکنون، در 
راســتای تشویق و ترغیب کلیه مشترکان به رعایت مصرف برق و 
نحوه بهره مندی مشــترکان خانگی از پاداش طرح تشویقی وزارت 
نیــرو، از تمامی ظرفیت های موجــود و ابزارهای روابط عمومی از 
جمله انجام تبلیغات محیطی در سطح شهرستان ها، تهیه اخبار با 
موضوع مدیریت مصرف، گزارش های خبری توسط صدا وسیمای 
مرکز اســتان، ســاخت و پخش نمایش های رادیویی، نشان آگهی 
و زیرنویس های تلویزیونی، برگزاری مســابقه، انتشــار محتواهای 
مدیریت مصرف شامل کلیپ، موشــن گرافی، اینفوگرافی، پوستر 
و ... در فضای مجازی و گروه های پربازدید، اســتفاده شد که نتایج 
بســیار مطلوبی را به همراه داشته اســت. مدیردفترروابط عمومی 
شــرکت توزیع نیروی برق استان فارس، در خاتمه ضمن قدردانی 
از همکاری پیوســته روزنامه ها، خبرگزاری ها، پایگاه های خبری، 
فعالان فضای مجازی وصدا و سیمای مرکز فارس در زمینه آگاهی 
بخشی صرفه جویی در مصرف برق و انعکاس دستاوردها و خدمات 
شــرکت توزیع نیروی برق اســتان فارس، ابراز امیــدواری نمود 
همچنان در ســایه همدلــی و تعامل با اصحاب رســانه و فعالیت 
مستمر رابطان روابط عمومی در شهرستان ها بتوانیم رسالت خطیر 
اطلاع رسانی فعالیت ها و تلاش های شبانه روزی کارکنان در جهت 

ایجاد نشاط و امید در جامعه را  به نحو شایسته انجام دهیم. 

به گزارش ســبحان، ســید مؤید محســن نژاد، مدیرکل 
میــراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع  دســتی فارس 
در تشــریح عملکرد دوساله این ســازمان گفت: دو سال 
گذشــته بیش از ۳۰۰۰ شــغل در حوزه صنایع دســتی 
استان ایجادشده و تعهد اشــتغال در این حوزه  بیش از 

۱۰۰ درصد محقق شده است. 
وی گفــت: یکــی از مهم ترین راهکارهای بروز رســانی 
تولیــد در زمینه های کمی و کیفی آموزش اســت و در 
همین راســتا 6۴۰ کلاس آموزش صنایع  دستی برگزار 
شــد و همچنین در ۱۵ زندان استان فارس تعداد ۵۵۰ 
نفــر زندانی از آموزش صنایع دســتی بهره مند شــدند. 
محســن نژاد حمایت از صنعتگــران را در امر درآمدزایی 
بسیار بااهمیت دانســت و تصریح کرد: در این راستا در 
دولت ســیزدهم در ۴۲ نمایشــگاه داخلی و ۴ نمایشگاه 

خارجی شرکت داشته ایم. 
محسن نژاد افزود: ثبت و رونمایی از ۲ برند صنایع دستی 
خاتم ســروناز و خاتم خاتون شــیراز نیز داشــته ایم که 
در صنایع دســتی یکی از مهم تریــن اقدامات و راهکارها 
جهت بازاریابی، تبلیغات و فروش صنایع دســتی است. 
وی عنوان کرد: صدور مجوزات سه گانه کارت شناسایی، 
کارت انفــرادی وکارت کارگاهی به تعداد ۷6۰۰ مورد از 
دیگر کارهای انجام شــده در این حوزه بود و همچنین با 
احیای رشــته صنایع دستی سیاه چادر و اوبی بافی زمینه 
را برای احیای مجدد و بازنده ســازی دیگر رشــته های 

فراموش شــده فراهــم کردیــم. محســن نژاد در زمینه 
شناســایی و ثبت شهر و روســتاهای ملی صنایع دستی 
گفــت: شــهر خشــت کازرون )حصیربافی(، روســتای 
کندازی مرودشــت )رواربافی( و روســتای تنگ چوگان 
کازرون )رند بافی( از موضوعــات مهم بود که در دولت 
ســیزدهم انجام گرفــت. وی گفــت: ۷۸ میلیارد تومان 
پرداخت تســهیلات از تبصره ۱۸ و تبصره ۱6 مشــاغل 
خانگی بنیاد برکت از دیگر عملکردهای این اداره کل بود 
که به صنعتگران فعال اســتان فارس پرداخت شد تا در 
زمینه تولیــد محصول و رفع موانع تولید حوزه خود گام 
بردارند. مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
 دســتی فارس بیان کرد: میزان صادرات صنایع دستی به 
انضمام زیورآلات ســنتی ۳ میلیون و هفتصد هزار دلار 
به کشــورهای ایتالیا، قطر، آلمان و روســیه بوده است. 
محسن نژاد ادامه داد: اخذ۲۳ مهر اصالت یونسکو، درجه 
هنری نشــان ملی هنرمندان نیز از عملکردهای دو ساله 
دراین حوزه بوده که امسال نیز در آذرماه امسال همایش 
مربوطه به میزبانی استان فارس برگزار خواهد شد. وی به 
۳۵ کارگاه رایگان و حمایتی اشاره کرد و گفت: واگذاری 
کارگاه های تولیدی به هنرمندان شــاخص صنایع دستی 
طی تفاهم نامه با بهزیستی و بنیاد شهید استان فارس در 

دولت سیزدهم انجام گرفته است. 
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع  دســتی 
فارس افزود: 6 خانه صنایع دستی گره چینی، تذهیب و 
گل و مرغ و کهربا نیز در اســتان فارس طی این ۲ سال 
راه اندازی شــد که مراکز مهمی جهت آموزش و تربیت 

هنرمندان صنایع دستی می باشد. 
محســن نژاد همچنین به موقعیت شــیراز به عنوان شهر 
جهانی صنایع دســتی اشاره کرد و گفت: در جهت حفظ 
و ارتقاء این جایگاه نیز اقدامات مناســبی انجام پذیرفت 
به طوری کــه 6 ســردیس از شــاخص ترین هنرمنــدان 
پیشکســوت صنایع دستی ســاخته و در محل باغ جهان 

نمای شیراز در معرض دید عموم قرار گرفت.

 مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی فارس تشریح کرد:

 عملکرد و اقدامات حوزه صنایع دستی استان فارس

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری فارس:

 به سمت هر کسی که بتواند به مردم و نظام خدمت کند دست یاری دراز می کنیم

عضو شورای شهر و ناظر ستاد اربعین در شهر شیراز بیان کرد: 

خدمت رسانی شهرداری شیراز به زائران تا بعد از اربعین حسینی

مدیر دفتر روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان فارس:

آخرین فرصت بهره مندی از پاداش مدیریت مصرف برای 
مشترکان خانگی تا پایان شهریور
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امام صادق علیه السلام :

»هر كس پیاده به نزد قبر حسین علیه السلام بیايد، خداوند، براى هر قدمش هزار 
حَسَنه مى نويسد و هزار زشتكارى را از او مى زُدايد و او را هزار درجه، بالا مى برَد.

طرح روزحدیث روز

ادبیات

سالروز شهادت محمود کاوه

نه ترس و نه خستگی، فقط ادای تکلیف
به روایت جواد نظام پور، یکی از همرزمانش، »تا زمانی که محمود کاوه مجروح 
و جانباز نشده بود در همه عملیات ها خودش پابه پای بچه ها در راهپیمایی ها 
شرکت فعالانه داشت و این خودش مایه دلگرمی همه ما می شد. یعنی وقتی 
نیرو می دید شخص محمود کاوه همگام با اوست، دلگرمی و انرژی مضاعفی 
پیدا می کرد. در مقابل، دشــمن وقتی می شــنید کاوه وارد میدان شده لرزه 
بر اندامش می افتاد و حداقل کاری که می توانســت انجام بدهد عقب نشینی 
و فرار بود.« او می افزاید: محمود کاوه در عملیات ها خیلی ســبکبال حرکت 
می کرد. کوله پشتی و نارنجک بر نمی داشت و گاهی فقط اسلحه با دو خشاب 
همراهش بود و می گفت: با هر فشنگ یک نفر از دشمن رو باید هدف گرفت، 
چــرا بی خود تیر می زنید، چرا بی خود رگبــار می بندید، اصلًا چرا چیزی رو 
که نمی بینید می زنید؟ حتی گاهی قمقمه آب هم برنمی داشــت. در سرمای 
استخوان سوز کردســتان زیر لباس فرم خودش لباسی نمی پوشید. می گفت 
جلوی تحرک سریع را می گیرد و از سرعت آدم کم می کند، خیلی چالاک و 
قوی بود. دائم ورزش می کرد و روزهای متمادی می توانست با کمترین آب و 

غذا، پیاده روی کند و بعد از آن هم، اصلًا خستگی حالیش نمی شد.
 اما شــخصیت او، ابعاد دیگری هم داشت. همرزم دیگرش، هادی جهان زاده 
خاطره جالبی از او به یاد می آورد. قاســم طالقانی مسئول معاونت تبلیغات و 
انتشارات لشــکر ویژه شهدا بود. جوانی خوش سیما و صاف و ساده و جذاب. 
تازه از مرخصی برگشــته و توی همین مرخصی ازدواج هم کرده بود. شاد و 
شنگول و پرانرژی! گویا قرار جشن پتو برای قاسم با تلاقی نگاه های بچه ها به 
هم تصویب شد. احمد که آن روز شهردار بود در حال جارو کردن خبر آمدن 
قاسم را رساند. تو اتاق مسئول معاونت، بچه ها پتو به دست منتظر ورود قاسم 
طالقانی نشســته بودند. در باز و بسته شد و در یک چشم به هم زدن مراسم 
جشــن پتو به بهترین روش اجرا شد. چراغ ها که روشن شد، دیدیم محمود 
کاوه است که نشســته بود وسط! همه سر به زیر و خجل شدیم. این لبخند 
و خنده شــهید کاوه بود که تحویل بچه ها می شد و همه به صرف یک لیوان 

چای میهمان لبخند مهربانانه کاوه. 
معرفی دو عنوان کتاب درباره شهید محمود کاوه

در کتاب »حماســه کاوه« فصل هایی از زندگی سراسر مجاهدت این شهید 
بازخوانــی می شــود. کتاب به قلم حمیدرضا صدوقی تألیف شــده و نشــر 
ســتاره ها، کار چاپ و انتشــار آن را انجام داده است. روایت حماسه کاوه به 
خاطرات شــهید کاوه متکی است و صدوقی تلاش کرده تا با برقراری پیوند 
میان این خاطرات، تصویری منسجم و تا حد ممکن حقیقی را از این شهید 
به مخاطبان کتابش نشــان دهد. مردی که ترس و خستگی را نمی شناخت، 
جدی و وظیفه شــناس بود و در انجام کارهایی که به عهده می گرفت سستی 
و تعلل نمی کرد. مجاهدتی که در ســخت ترین روزها، آنچه در توان داشــت 
برای انقلاب و کشور به میدان آورد و زندگی اش را وقف عمل به تکلیفی کرد 

که احساس می کرد بر عهده دارد.
می خوانیم: تازه رفته بودم سقز. چیزهایی درباره آن جا شنیده بودم که: »بدون 
اسلحه کسی حق نداره توی شــهر رفت و آمد بکنه، شهر پر از ضدانقلابه، تا 
فرصت دستشــون بیاد به صغیر و کبیر رحم نمی کنن و از این حرف ها.« یک 
شب توی اتاق نشســته بودم که صدای تیراندازی بلند شد، ممتد به صورت 
پی درپی، قطع هم نمی شــد. ناگهان یکی دوید توی محوطه و داد زد: »همه 
بیاین بیرون، ســریع! سریع!« ریختیم توی میدان صبحگاه و به خط شدیم. 
مسئول مخابرات که صحبت  می کرد، فهمیدیم به ژاندارمری حمله کرده اند، 
درخواســت فوری داشــتند برای کمک. می گفت: »توی ژاندارمری اسلحه و 

مهمات زیادی هست، اگر سقوط کنه، همه اش دست ضدانقلاب می افته.«
ششــمین جلد از مجموعه کتاب های »یادگاران« نیز، مرور خاطرات شهید 
محمود کاوه اســت. این کتاب کاری از کورش علیانی و انتشارات روایت فتح 
است و در مقدمه آن، در توضیح محتوای کتاب می خوانیم که »کتاب کاوه« 
راهی است به ســرزمینی نســبتاً  بکر میان تاریخ و ادبیات، میان واقعه ها و 
بازگفته ها. خواندن شــان تنها یادآوری است، یادآوری این نکته که آن روزها 
بوده اند، آن مردها بوده اند و آن واقعه ها رخ داده اند؛ نه در ســال ها و جاهای 
دور، در همیــن نزدیکی. محمود کاوه مرد بزرگی بود، نظامی بزرگی هم بود، 

با سن کمش کارهای بزرگی کرد.
 امــا آنچــه در این کتــاب آمده شــرح بزرگی او نیســت. شــرح بزرگی 
او داســتانی اســت به بلندای یک عمــر و این تنها صد تصویــر از این عمر 
 اســت. تصویرهایی که بنا دارند خواننده شــان را با محمود کاوه کمی و تنها 
کمی آشــناتر کنند. تنها آنقدر که با شــنیدن نام محمــود کاوه به یاد کاوه 

آهنگر نیفتد. 
اگــر همرزمی از همرزمان او، یا کســی از کسان شــان در ایــن چند ورق 
محمودی می یابد که با محمودی که می شــناخت فرق دارد. باید گفت حق 
 با او اســت. آن مردی که با نام محمود کاوه زندگی کرده است با این تصاویر 
 روی کاغــذ فرق هــای زیــادی دارد. فرق هایــی که هر کســی بــا آلبوم 

عکس هایش دارد.

آنر وی پرس؛ کیف زنانه ای که نمایشگر لمسی و دوربین دارد!
فن آوری

 Honor V Purse دســتگاه مفهومی جدید آنر که
 نــام دارد، ترکیــب گوشــی هوشــمند و کیف پول 

زنانه است.
شــرکت های چینی تاکنون ایده   های دیوانه وار زیادی 
مطرح کرده اند )برای نمونه گوشــی تمام شیشــه ای 
شــیائومی را به خاطر بیاورید(، اما دســتگاه مفهومی 
جدید آنر ایــن نوع ایده هــا را وارد مرحله ای جدید 
می کنــد. برند سرشــناس چینی محصولــی به نام 
Honor V Purse معرفی کرده که طراحی مشابه 

کیف پول زنانه دارد.
دســتگاه مفهومــی جدید آنر که ســاعاتی پیش در 
کنفرانس مطبوعاتی این شرکت رونمایی شد، از بند 
و زنجیر قابل تعویض بهره می گیرد تا با انواع استایل ها 
سازگار شود. این دستگاه فعلًا مفهومی است و شاید 

هرگز در حجم انبوه تولید نشود.
آنــر وی پرس در نــگاه اول روی طراحــی متمرکز 
اســت، اما زیر بدنه ی شیک اش سخت افزار توانمندی 
بــا جزئیات نامشــخص دارد و دســتگاهی بســیار 
پیشــرفته محسوب می شــود. با یک گوشی تاشدنی 
طرفیم که به ســمت بیرون تا می شــود و ضخامتش 

به هنگام بسته شــدن بــه تنها 9 میلی متر می رســد 
تــا باریک تــر از آنر مجیــک V2 و حتــی برخی از 
گوشــی های ســنتی باشــد. دســتگاه جدید آنر از 
 نمایشگر همیشه روشن با توانایی نمایش انواع طرح ها 

استفاده می کند.
آنــر می گوید که برای طراحی حالت های نمایشــگر 
همیشه روشــن زمان زیادی صرف کرده و شماری از 
هنرمندان مطرح چینی در آن نقش داشته اند. به لطف 
این طرح ها می تــوان Honor V Purse را با انواع 

لباس ها  ست کرد.
آنــر قصــد دارد پلتفرم دســتگاه جدیــدش را در 
دســترس طراحان و توســعه دهندگان قــرار دهد تا 
برای نمایشــگر همیشه روشــن  حالت های جدیدی 

Honor V Purse ســاخته شــود. آنــر وی پرس 
ازطریق نمایشــگر لمســی و حســگر نور محیطی و 
شتاب سنج، به کاربر و محیط واکنش نشان می دهد.

آنر اطلاعات خاصی درباره ی ســخت افزار دســتگاه 
 جدیــدش ارائــه نــداده اســت. بــه ادعــای آنر، 
Honor V Purse بــه لولایــی مجهز اســت که 

می توان آن را تا 400٬000 بار باز و بسته کرد.

 پیاده روی زائرین اربعین حسینی در مسیر نجف به کربلا

عکس خبر

  تمرین تیم ملی فوتبال امید

  رقابت های دوومیدانی زنان قهرمانی کشور

  آغاز سال تحصیلی در آکادمی نیروی دریایی روسیه

 خشک کردن انگورهای برداشت شده در ازمیر ترکیه

ثبت جهانی مهمان نوازی و موکب داری اربعینی

دانستنی

۶ ریزمغذی مؤثر در جلوگیری از ریزش مو

کاهش کیفیت خواب شبانه همیشه به دلیل مصرف قهوه 
و کافئین نیســت بلکه برخی غذاهای ســالم و سبک نیز 

می توانند خواب شما را مختل کنند.
 سالاد و سبزیجات خام

یک وعده ســالاد تازه برای شــام اگرچه مضر نیست، اما 
فیبر موجود در اجزای تشــکیل دهنده آن از قبیل گوجه 
فرنگی، هویج، خیار و ... فرایند هضم را دشــوار می کند و 
باعث تجمع گاز در روده و نفخ می شــود و خواب عمیق را 

دشوار می کند.
  غذاهای تند

قبل از رفتن به رختخواب، باید از مصرف خوراکی های تند 
اجتناب کنید. متخصصان اســترالیایی دریافتند که غذای 
تند و اختلالات خواب باهم مرتبط هســتند. بر اســاس 
مطالعات آنها، کسانی  که قبل از خواب سس »تاباسکو« یا 

»خردل« می خورند، به دلیل کابوس های شبانه نمی توانند 
به خواب بروند یا خواب ضعیفی دارند. توضیح این موضوع 
ماده »کپسایسین« است که مثلًا در فلفل قرمز وجود دارد. 
این ماده می تواند دمای بدن را تغییر دهد که به  نوبه  خود 
بر کیفیت خواب تأثیر می گــذارد. بنابراین اگر غذای تند 

دوست دارید، بهتر است آنها را در زمان ناهار بخورید.
 زنجبیل

زنجبیل جزء اصلی غذاهای آســیایی اســت. افرادی که 
می خواهند وزن کم کنند، دوست دارند از این ماده غذایی 
استفاده کنند زیرا مواد تند موجود در زنجبیل متابولیسم 
را تحریــک می کنــد و افزایش می دهد، اما متابولیســم 

تحریک شده از به  خواب رفتن عمیق جلوگیری می کند.
  سیر

ســیر باعث نفخ و تشنگی شدید می شود. از ساعات عصر 

به بعد از مصرف این ماده غذایی اجتناب کنید.
  شکلات

دانه کاکائو حاوی »تئوبرومین« اســت. ایــن ماده دارای 
ســاختارهایی شــبیه به کافئین بوده و اثر محرکی دارد. 
شــکلات تلخ حتی نسبت بیشــتری از تئوبرومین دارد و 

به عنوان میان وعده عصر مناسب نیست.
 شیرین  بیان

به گزارش دویچه وله، شیرین بیان حاوی »گلیسیرریزین« 
اســت، یــک شــیرین کننده طبیعــی کــه بــر تعادل 
 آب و نمــک بــدن تأثیر می گــذارد و در نتیجه فشــار 

خون را افزایش می دهد.
 اگــر به یکباره بیش ازحــد شــیرین بیان بخورید، حتی 
 می توانیــد به دلیل فشــار خون بــالا بــه آریتمی قلبی 

مبتلا شوید.

پزشکی

چه مواد غذایی خواب شبانه را تحت تأثیر قرار می دهند؟

 محدوديت انتخاب مدرسه بر حسب نزديكى به محل سكونت

قاب امروز

عکس : طاهره حیاتی  شیراز شهر گنبدهای فیروزه ای

جــاده نجف بــه کربلا از چند وقت مانــده به اربعین 
حسین)ع( میزبان جمعیتی است که یکی از بزرگترین 
آیین های مذهبی دنیــا را برگزار می کنند. همه چیز 
در این مســیر شــگفت انگیز و منحصر به فرد است. 
در طولانی ترین راهپیمایــی جهان، از عمودهایی که 
مســیر رفته را مشخص می کنند، موکب های پذیرایی 
رایگان، محل اسکان و اســتراحت رایگان، طی شدن 
مسیر با پای پیاده و مقصد که کربلاست و ضریح امام 
حســین)ع(، همگی نمادی از احترام، عشق و ارادت 
جمعیت شیعه به امام حسین)ع( است. به همین خاطر 
این آیین پیاده روی همه وجوه لازم برای ثبت رسمی 
در کنار دیگر آیین ها و رسومات جهانی را دارد.یکی از 
علل واضحی که تا به حال مانع ثبت جهانی پیاده روی 
اربعین شده است، بایکوت رسانه ای شدید این آیین در 
دنیا آن هم به خاطر حضور پرشور شیعیان در آن است. 
اگر چه هرســال میلیون ها نفر از کشورهای مختلف و 
حتی افرادی از اروپا و آمریکا در این پیاده روی حاضر 
می شــوند اما باز هم امپراتوری عظیم رسانه ای غرب 
مایل نیســت اینگونه قدرت و همبستگی شیعه را به 

دنیا نشان بدهد.
در کنار این موضــوع نکته مهم دیگری که مانع ثبت 
آیین پیاده روی اربعین به صورت جهانی و شــناخت 
بیشــتر آن برای دنیا شده است، عدم هماهنگی ایران 
و عــراق برای ثبت این رویداد در یونســکو به صورت 
مشــترک اســت. از آنجایی که محل برگزاری آیین 

پیاده روی اربعین در کشــور عراق است و بسیاری از 
وجوه آن با فرهنگ عراقی عجین شده است این کشور 
نقش بســیار مهمی در این آیین دارد. از طرف دیگر 
ایران نیز برای برگزاری پیاده روی اربعین کمک زیادی 
به عراق می کند و به عنوان کشوری با اکثریت شیعه، 
هرساله حدود 4میلیون نفر زائر ایرانی از نجف تا کربلا 

را پیاده روی می کنند.
ســال 1395، ولی تیموری، معاون وزیر وقت میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی به رســانه ها 
اعلام کرد که برای ثبت پرونده ای مشــترک با عراق 
در موضــوع پیاده روی اربعین توافــق کرده ایم. اما باز 
هم نتیجه ای حاصل نشــد تا یک بار دیگر در ســال 
1398 این بار تیموری به رســانه ها گفت: در اجلاس 
نمایندگان اتاق بازرگانی کشورهای عضو اکو در اردبیل 
با هیئت عراقی برای ثبت ملی پیاده روی اربعین جلسه 

گذاشتیم. 
این خبر با توجه به اینکه ایران و عراق در آن اجلاس 
تفاهمنامه همکاری در ســه حــوزه میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی امضا کردند، امیدبخش به 
نظر می رســید، اما دوســال بعد اتفاق دیگری افتاد و 
عراق در سال 2018)1397(، پذیرایی از زائران کربلا 
را تحت عنوان ارائه خدمات و مهمان نوازی در جریان 
پیاده روی اربعین در فهرست میراث ناملموس یونسکو 
ثبت کرد. ایران نیز در آذرماه 1398، »موکب داری در 
آیین پیاده روی« اربعین و ماهیت وجود و ارائه خدمات 
در موکب ها را در ســازمان آموزشی، علمی و فرهنگی 

سازمان ملل متحد ثبت جهانی کرد.
ســالانه بیش از 20میلیون نفر از 70 کشــور دنیا در 
مراسم پیاده روی اربعین شرکت می کنند. همانطور که 
گفته شد این مراسم حتی اگر فقط عنوان طولانی ترین 
پیاده روی جهان را برای آن در نظر بگیریم، همه وجوه 
لازم برای ثبت جهانی شدن به عنوان یک آیین مذهبی 
را دارد.  از طرف دیگر نگاه جهانی به این پیاده روی تا 
حدی بایکوت رســانه ای آن را در دنیا کم خواهد کرد 
و افراد بیشــتری در سرتاسر جهان این فرصت را پیدا 
می کنند تا با شعائر حســینی)ع( آشنا بشوند. برخی 
وجــوه پیاده روی اربعین مثل ارائــه خدمات رفاهی و 
غذایی رایگان و یا شور و اشتیاق زائران که این مسیر 
را با کمترین امکانات و با ســختی خودخواســته طی 

می کنند، در هیچ جای دنیا مانندی ندارد.

اگر دچار ریزش مو هســتید بخشــی از علل 
ایــن ریــزش می تواند کاهش یک ســری از 
ریز مغذی ها باشــد که با رعایت برخی نکات 
و مصــرف ریزمغذی هایی کــه کمبود آن در 
بدن شــما وجود دارد می توانید از این آسیب 
جلوگیری کنید. مــو یک فیلامنت پروتئینی 
اســت که از فولیکول های موجود در پوســت 
می روید. اگرچه مو یک بافت مرده اســت اما 
فولیکول های مو ســلول های زنده هستند که 
رشد و ســلامت مو وابســته به سلامت این 
سلول ها اســت. فولیکول ها همانند هر سلول 
زنده ای نیازمند دریافت مواد مغذی هســتند؛ 

بنابراین کمبود مواد مغذی رشــد و ســلامت مو را تحت 
تأثیر قرار می دهد. اگرچه تــا به حال مطالعات متعددی 
در خصوص رابطه ســوءتغذیه، به خصوص کمبود انرژی 
و پروتئین با ریزش مو صورت گرفته اســت اما مطالعات 
در خصوص کمبود هر یک از مواد مغذی در افراد ســالم 

هنوز کافی نیست.
E ویتامین 

مطالعــات رابطــه معنی داری بین طاســی و اســترس 
اکسیداتیو نشــان داده اند؛ به طوری که در افراد مبتلا به 
طاســی معمولاً ظرفیت آنتی اکســیدانی به خصوص در 
پوست فرق سر نسبت به سایر افراد پایین تر است. در یک 
کارآزمایی بالینی دریافت روزانه 100 میلی گرم مشتقات 
ویتامیــن E در بیماران مبتلا به ریزش مو به مدت 8 ماه 

سبب افزایش تعداد مو در مقایسه با گروه دارونما شد.
B ویتامین های گروه 

- کمبود بیوتین یــا ویتامین B7 بــا درماتیت )التهاب 
پوســتی(، ریزش مو و طاســی ارتباط دارد. اگرچه تا به 
حال هیچ کارآزمایی بالینی به بررسی اثرات مکمل یاری با 
بیوتین بر درمان ریزش مو نپرداخته است اما، تامین نیاز 

روزانه این ویتامین در پیشگیری از ریزش مو مؤثر است.
- کمبود شــدید نیاســین یا ویتامین B3 سبب بیماری 
پلاگر می شــود. ورم هــا، زخم های پوســتی و ریزش مو 
از عوارض اصلــی این بیماری اســت. دریافت کافی این 

ویتامین برای ســلامت پوســت و مو لازم است. در یک 
مطالعه دریافت خوراکی مشتقات نیاسین در افزایش رشد 

مو در زنان مبتلا به طاسی مؤثر بود.
- کمبود اســیدفولیک یا ویتامین B9 می تواند ســاخت 
کلاژن موجــود در پوســت و مو را دچــار اختلال کند. 
کلاژن یک پروتئین ســه رشته ای و فراوان ترین پروتئین 
بدن انســان است. اســیدفولیک در تکثیر DNA  نقش 
دارد. سلول های پوســت و مو تکثیر سلولی زیادی دارند. 
اسیدفولیک با انتقال گروه متیل در ساخت اسیدآمینه های 
گوگرددار در ساختار کلاژن نقش دارد. کمبود کوبالامین 
یا B12 می تواند سبب ســفیدی مو شود. به گونه ای که 
مصرف مقدار کافی از این ویتامین ســبب مشکی شدن 

موهای سفید ناشی از کمبود این ویتامین می شود.
 روی

براساس پژوهش های صورت گرفته، کمبود روی احتمالاً 
از دلایــل ریزش مو اســت و روی در درمان ریزش مو در 
افراد دچار کمبــود این ماده معدنی و حتی بدون کمبود 
می تواند مؤثر باشــد. این فرض وجود دارد که اثربخشی 
مکمل یاری بــا »روی« در ریزش مو در افراد غیرمبتلا به 
کمبود روی، این باشــد که هنوز کمبود بارز نشده است. 
روی بــه عنوان کوفاکتــور متالوآنزیم هــا تقریباً در تمام 
فرآیندهای متابولیســمی بدن نقش دارد و روی رشد مو 

نیز مؤثر است.
 مس

مس هماننــد روی کوفاکتور بســیاری از آنزیم های 
دخیل در متابولیســم فعالیت های بدن از جمله آنزیم 
لیزیل اکســیداز اســت که در ســاخت کلاژن نقش 
دارد. مس همچنین نقش اساســی در افتراق و تکثیر 
ســلول های پاپیلا پوســتی ایفا می کند. این سلول ها 
فیبروبلاســت های اختصاصی بوده که نقش مهمی در 

رشد فولیکول های مو ایفا می کنند.
آهن

مطالعات متعددی رابطه بین کمبود آهن و ریزش مو 
را بررسی کرده اند. تقریباً بیشتر این مطالعات بر روی 
خانم ها انجام شده و تأکید بر ریزش مو با آسیب دائمی 
غیرفولیکولــی )noncicatricial( دارد. این احتمالات 
وجود دارد که کمبود آهن با طاسی منطقه ای، آندروژنی، 
طاســی کامل فرق ســر و ریزش مو منتشر مرتبط باشد. 
براســاس پژوهشی که روی زنان و مردان مبتلا به ریزش 
مو با آسیب دائمی فولیکولی و غیرفولیکولی صورت گرفت، 
طول دوره درمان ریزش مو در افراد مبتلا به کمبود آهن 
طولانی تر از ســایر افراد بود. بنابراین کم خونی ناشــی از 
فقر آهن باید درمان شــود. هنوز علم نتوانســته است به 
طــور قطع رابطه بین کمبود آهن و ریزش مو را به اثبات 
برساند، اگرچه در بسیاری از مطالعات این رابطه مشاهده 

شده است.
 اسیدهای آمینه

بنابر اعلام دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، نقش 
اسیدهای آمینه ضروری در آنمی به خوبی شناخته شده 
اســت، اما اثر احتمالی آنها بر رشــد مو تا به حال بررسی 
نشده اســت. با توجه به ذخایر اســیدهای آمینه معمولاً 
احتمال کمبود کم اســت البته در این مورد اسید آمینه 
لیزین مســتثنی است. با توجه به زیست دسترسی پایین 
این اســیدآمینه در مواد غذایی، احتمال کمبود آن وجود 
دارد. در زمان کمبود، بدن اولویت را تأمین نیاز بافت های 
ضروری قــرار می دهــد و بافت های غیرضــروری نظیر 
فولیکول های موی سر حذف می شوند. لیزین نقش مهمی 

در برداشت روی و آهن ایفا می کند.

گردشگری


